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Zgodovinski 
teden Evrope

v v

Končno je za Evropo napo
čil njen zgodovinski teden. V 
Helsinkih se odpira veliki zbor 
vseh evropskih držav, z eno 
samo izjemo — Albanijo, ki je 
odklonila sodelovanje. Navzoči 
sta kajpada tudi obe velesili, 
saj brez njune udeležbe — 
zaradi teže, ki jo imata v 
vseh svetovnih in tako tudi 
evropskih odnosih — bi bila 
evropska konferenca bolj ali 
manj cvet brez sadu.

Razmere, v katere je bila Ev
ropa po vojni postavljena, sa
me dovolj zgovorno pričajo, 
da gre za dejansko naj večji 
dogodek v zgodovini evropskih 
narodov odkar je izginila hi
tlerjevska nevarnost za Evro
po. Dolga, skoraj bi lahko re
kli predolga desetletja je bila 
Evropa po vojni umetno raz
bita na dve polovici, med nji
ma je bila tako imenovana že
lezna zavesa, divjal je ideološ
ki boj, politični spori so od 
časa do časa preraščali v ne
posredno nevarnost oboroženih 
spopadov. V srcu Evrope je 
bila razdeljena Nemčija z naj
bolj občutljivo točko, berlin
skim vprašanjem. Predvsem pa 
je bila Evropa skoraj v celoti 
ostro razdeljena na dva mo
gočna vojaška bloka, ki sta 
si napovedovala oboroževalno 
tekmo skorajda do neomeje
nosti.

Polnih deset let je v Evro
pa krožil predlog — prišel je 
od vzhodnoevropskih držav — 
o sklicu evropske konference 
o varnosti in sodelovanju. Po 
desetih letih je predlog dobil 
soglasje Zahoda in vseh dru
gih dežel stare celine. Nika
kor ne bi danes govorili o 
Helsinkih, če se ne bi v Ev
ropi marsikaj premaknilo na 
bolje, kar je šele približalo 
možnosti evropske konference. 
Moral je priti Brandt s svo
jo vzhodno politiko. Prišel 
pa je lahko šele potem, ko so 
razmere v Evropi dozorele do 
take stopnje, ko je bila zami
sel p politiki odpiranja proti 
Vzhodu tudi uresničljiva. Svet 
in Evropa sta se morala čeda
lje bolj soočati s spoznanjem, 
v kakšne nevarne vode pelje 
politika sile in oboroževalne 
tekme. Moralo je priti do oto
plitve v odnosih med velikima 
silama, ki sta dolga desetletja 
držali v rokah platno in škar
je svetovne pa tudi evropske 
politike. Brandtov sporazum s 
Sovjetsko zvezo, ki zagotavlja 
da se državi ne bosta lotevali 
spornih vprašanj s silo, njegov 
sporazum s Poljsko, ki jamči 
dokončnost poljskih zahodnih 
meja. Četverni sporazum veli
kih o zahodnem Berlinu, in 
končno mednemški dogovor, 
ki je prinesel medsebojno pri
znanje dveh nemških držav, 
vse to je bilo potrebno kot 
nujni pogoj za odpravo nape
tosti v Evropi in s tem za 
sklic konference o evropski 
varnosti in sodelovanju, ki da
nes začenja delo v Helsinkih.

Zaupanje v koristen uspeh 
konference izhaja iz samega 
poteka priprav nanjo. Te pri
prave so bile dolgotrajne In 
težavne. Slo je za veliko bitko 
okrog vprašanja, kako naj Ev
ropa v prihodnje izoblikuje 
sodelovanje, ali tako, da bodo 
postavili samo most med blo
koma, se pravi, da bi konfe
renca priznala blokovsko deli
tev Evrope kot trajno in tej 
trajnosti prilagodila oblike so
delovanja, ali naj krene po 
drugi poti. Ta druga pot pa 
pomeni takšno konferenco in 
takšno varnost in sodelovanje 
evropskih narodov, kjer bodo 
vse evropske države, ne glede 
na bloke, nastopale kot popol
noma enakopravne članice ev
ropske družine.

Kaj je pričakovati od kon
ference. Pot k odpravi hladne 
vojne in nasprotij bo dolga In 
postopna. Vendar, led je pre
bit, cilj je postavljen. Cilj pa 
je doseči dejansko varnost Ev
rope, tako varnost, ko bo med 
vsemi evropskimi državami ve
ljala obveznost, da spornih 
vprašanj ne bodo urejale s 
silo, ko bodo zajamčene vse 
obstoječe meje, ki so nastale 
po drugi svetovni vojni, ko bo
do zajamčeni enakopravni od
nosi med vsemi evropskimi dr
žavami ne glede na njihovo 
pripadnost in notranjo uredi
tev, ko bo zagotovljeno neovi
rano gospodarsko in vsakršno 
drugo sodelovanje med evrop
skimi državami brez slehernih

diskriminacij in ko bodo po- 
gašeni tudi vsi požari okrog 
Evrope, kot je na primer kriza 
na Bližnjem vzhodu. In konč
no tudi tedaj bo v Evropi za
jamčen notranji mir ko bodo 
vsi mali narodi v Evropi do
bili jamstva za svoj nemoten 
razvoj. V razprave v Helsinkih 
bo prišlo na vrsto tudi vpra
šanje nacionalnih manjšin. Po
stavila ga bo jugoslovanska 
delegacija.

Dober teden naj bi razprav
ljali zunanji ministri v Hel
sinkih. O vsem, kar se bodo 
domenili, naj bi potem po
drobno obravnavali posamični 
odbori strokovnjakov ter pri
pravili gradivo za vrhunsko 
konferenco. Pot do nje je še 
dolga. Vendar v tem trenutku 
je poglavitno to, da se je zgo
dovinski teden Evrope le za
čel. DRAGO KOŠMRLJ

MOGOČE SE TA TEDEN REŠITEV VLADNE KRIZE

Stranke leve sredine proučujejo 
sporazum o programu nove vlade
Danes se sestane vodstvo PSDI, jutri pa vodstvo KD, centralni 
komite PSI in vsedržavni svet PRI - Srečanje tajnikov levosre
dinskih strank z Rumorjem za porazdelitev ministrskih mest
RIM, 2. — Če ne bodo nastale 

nove in nepredvidene težave in če 
bodo politične stranke leve sredine, 
katerih vodstveni organi se bodo 
sestali v prihodnjih dneh, dale po
zitivno oceno o dosedanjem poteku 
pogajanj, bo mandatar za sestavo 
nove vlade Mariano Rumor lahko 
še ta teden, verjetno v soboto, od
šel k predsedniku republike s spo
ročilom, da sprejema mandat, in 
s seznamom novih ministrov. Vse
kakor imajo sedaj besedo stranke: 
danes se je sestalo vodstvo PSI, ki 
je poslušalo poročilo tajnika De 
Martina o poteku pogajanj ter skle
nilo sklicati centralni komite za 
prihodnjo sredo. Jutri se bo sesta
lo vodstvo PSDI, pojutrišnjem pa, 
poleg CK PSI, tudi vodstvo KD in
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DANES ZAČETEK POGOVOROV 0 VARNOSTI IN SODELOVANJU

Vse nared v Helsinkih 
za evropsko konferenco
Prvi bo spregovoril sovjetski zunanji minister Andrej Gromiko

Prihod vzhodnonemške delegacije v Helsinke: v sredi zunanji minister 
NDR VVinzer, desno veleposlanik NDR Oclzver, levo finski minister za 

promet Tarjanne

vsedržavni svet PRI.
Danes zjutraj pa so se ponovno 

sestali z Rumorjem tajniki vseh 
štirih strank levega centra, ki so 
razpravljali o podelitvi ministr
skih mest v novi vladi. Mandatar 
je nakazal svoje predloge bodisi v 
primeru, da bi sestavili organsko 
štiristransko vlado, bodisi da bi 
socialisti samo od zunaj podpirali 
trinstransko vlado med KD, PSDI 
in PRI. Govor je bil tudi o pred
logu republikanskega tajnika La 
Malfe za vstop vseh štirih tajnikov 
v vlado, vendar kaže, da ostale tri 
stranke niso preveč navdušene nad 
tem predlogom.

Eno od osrednjih vprašanj je tu
di problem podpredsednika vlade. 
Glede na dejstvo, da sta tako Nen- 
ni kot Saragat izrazila pripravlje
nost, da bi vstopila v vlado, bi 
utegnili sestaviti nekakšno kolektiv
no podpredsedstvo («odbor velika
nov*, ali tudi «odbor modrijanov* 
levega centra, kot so že prekrstili 
ta organ rimski politični komen
tatorji), v katerega bi poleg Sara- 
gata in Nennija vstopila tudi Moro 
in La Malfa. Taka rešitev bi ver
jetno zadovoljila tudi republikan
skega tajnika, saj bi pomenila u- 
strezno nadomestilo njegovega «di- 
rektorija*.

Tudi vprašanje nekaterih «politič- 
nih* ministrstev še nikakor ni bilo 
rešeno. Predlog, o katerem se go
vori, da naj bi zunanje ministrstvo 
podelili Andreottiju, notranjega pa 
Forlaniju, prav gotovo ne navdušu
je socialistov, vsekakor pa KD 
vztraja, da je treba najti «častno 
funkcijo* za protagonista ponesre
čenega premika na desno.

Tudi vprašanje finančnih in go
spodarskih ministrstev je odprto. 
Socialisti (in med njimi predvsem 
Giolitti) poudarjajo, da je potreb
na večja koordinacija gospodarske 
politike, ter so sprožili celo pred
log o «superministrstvu» za gospo
darstvo. Končno je tudi vprašanje 
ministrstva za državno udeležbo, 
glede katerega se govori, da bi ga 
lahko zaupali Manciniju, ko bi ta 
sklenil, da vstopi v vlado. Vseka
kor pa so to le hipoteze. Kot reče
no, je treba čakati na sklepe levo
sredinskih strank in predvsem na 
zaključek centralnega komiteja PSI, 
ki bo moral sklepati, ali naj stran
ka direktno sodeluje v vladi, ali 
pa naj jo podpre od zunaj.

na turizem. Ovrednotenje bo stopilo 
v veljavo jutri, ko bodo ponoivno 
odprli devizno borzo.

Kosigin v Avstriji

Mature na slovenskih šolah

Avstrijski šiling 
ovrednoten za 4,8 odst.

DUNAJ, 2. — Avstrijsko finančno 
ministrstvo sporoča, da je bil av
strijski šiling ovrednoten za 4,8 
odst. Odločitev dunajske vlade je 
sprožila v državi val polemik v go
spodarskih krogih, kjer ugotavljajo,

šilinga

DUNAJ, 2. — Predsednik sovjetske 
vlade Kosigin je prispel na uradni 
obisk v Avstrijo, kjer se je danes 
srečal s predstavniki avstrijske 
vlade. S sovjetsko delegacijo so se 
pogovarjali zvezni kancler Bruno 
Kreisky, minister za finance An- 
dlrosch. minister za trgovino Stari- 
bacher ter nekateri visoki državni 
funkcionarji. Kosigin je imel tudi 
daljši zasebni pogovor s kanclerjem 
Kreiskym.

Maturantke in maturantje klasičnega liceja se pogovarjajo pred šolo tik
iz slovenščine

pred začetkom pismene naloge

nega

BARI, 2. — V Bariju se je da
nes začel osmi vsedržavni kongres 
CGIL. največjega italijanskega sin
dikata. Navzočih je 1-626 delega
tov, ki predstavljajo 3,614.180 članov 
organizacije. Prisotnih je tudi ka
kih trideset delegacij iz tujine, kot 
tudi predstavništva italijanskih de
mokratičnih strank. Tudi drugi dve 
sindikalni organizaciji, CISL in 
Uit, sta poslali na kongres dele
gaciji, ki ju vodita generalna taj
nika Storti in Vanni.

Uvodno poročilo na kongresu je 
imel generalni tajnik CGIL Lucia- 
no Lama o temi «Folitični predlog 
delavcev za napredek demokracije, 
za zmago sindikalne enotnosti in 
za nov gospodarski in socialni 
kurz*. Lama, ki je govoril dve uri 
in pol. je začel z analizo politič
nega položaja: v tem okviru je 
omenil padec Andreottijeve vlade, 
ki je bila neobčutljiva za probleme 
in potrebe delavcev, ter pogajanja 
za sestavo nove vlade, glede ka
terih je ugotovil, da se že kažejo 
«nekateri pozitivni razvoji v poli
tičnem položaju*. Splošni položaj pa 
je po mnenju Lame še vedno te
žaven, zaradi česar je potrebno, da 
nova vlada uvede «sistem odnosov 
z delavskimi silami, ki naj omogoči 
razpravo o zahtevah sindikatov«.

Lama je pozitivno ocenil zaključ- 
da bo imelo ovrednotenje šilinga i ke kongresov CISL in UIL ter se 
kvarne posledice tako na izvoz kot nato spustil v kritično in avtokn-
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Lama o političnem predlogu delavcev 
za demokratično rast italijanske družbe
Pozitivna ocena sedanjega političnega razvoja - Avtokriticni pregled sindikat- 

boja za reforme - Odločna angažiranost CGIL za sindikalno enotnost

tično analizo akcije, ki jo je sin
dikat vodil za reforme. Med dru
gim je ugotovil, da se je ta akci
ja razvila z velikimi boji po letu 
1969, pa tudi pogostoma z zelo 
skromnimi rezultati. Lama je pri
znal, da je boj za reforme nastal 
v glavnem kot projekcija družbe
nih interesov zaposlenih delavcev, 
z vsaj začetno premajhno pozor
nostjo na bistvena in spj&šna vpra
šanja zaposlitve in razvoja Juga. 
Prav zaradi teh razlogov je bila 
sposobnost sindikatov, da vplivajo 
na gospodarsko politiko, nezadostna.

Generalni tajnik CGIL je podal 
nato analizo gospodarskega položa
ja ter se ustavil predvsem ob vpra
šanju cen. Opozoril je, da bi bil 
sindikat prisiljen voditi politiko vi
šanja plač, če bi se nadaljevalo 
nenadzorovano naraščanje cen. La
ma pa je priznal, da bi to ne re
šilo vprašanja kupne moči ter pou
daril, da to niti ni cilj sindikata. 
Pač pa je izrazil upanje, da bo 
nova vlada vodila politiko dejan
skega zaviranja cen za izboljšanje 
pogojev zapostavljenih kategorij.

Politični predlog CGIL — je na
daljeval Lama — pomeni poskus, da 
bi dali organski, enotni in globalni 
značaj politični liniji družbeno go
spodarskega razvoja, ki bi bila 
alternativna linija, ki je označe
vala preteklo dvajsetletje. Lama je 
dejal, da je treba okrog tega pred-

HELSINKI, 2. — 31 zunanjih mi
nistrov (29 evropskih, ameriški in 
kanadski), en ministrski predsednik 
(Malta), en zunanji podtajnik (Gr
čija), en visoki duhovnik (Vati
kan) ter en funkcionar francoske
ga zunanjega ministrstva (kneževi
na Monako) se bodo jutri sestali 
na konferenci o varnosti in sodelo
vanju v Evropi, o kateri se je v 
povojnih letih in še zlasti v zad
njih mesecih mnogo govorilo. Kon
ferenca bo morala potrditi voljo 
vseh udeležencev po nadaljnji po
globitvi stikov, po poglobitvi sode
lovanja v Evropi in po rešitvi vpra
šanj, ki zadevajo varnost evropskih 
držav.

Konferenca se bo začela jutri 
zjutraj v »Domu Finske*. Pred njo 
so bila na vrsti štiri pripravljalna 
zasedanja, ki so trajala od novem
bra 1972 do letošnjega junija in na 
katerih so izdelali predloge, ki jih 
bodo proučili v teku te seje na 
ravni ministrov.

Konferenco bo odprl finski pred
sednik Urho Kekkonen. ki bo po- 
zdravd prisotne ministre, nakar l>o 
spregovoril generalni tajnik OZN 
Kurt Wa'dheim, ki je častni gost 
konference.

Prvi bo spregovoril sovjetski zuna
nji minister Andrej Gromiko. ki je 
ob svojem prihodu v finsko glavno 
mesto izjavil časnikarjem, ki so ga 
dočakali, da bo sovjetska delegacija 
skušala prispevati, kolikor je v nje
ni moči k uspehu konference. Izrazil 
je tudi upanje, da bodo delegacije za 
hodnih držav predlagale rešitve, ki 
bodo pripomogle k razvoju miru v 
Evropi. Prav tako je izrazil zadovolj
stvo Sovjetske zveze zaradi prisotnos
ti Vzhodne Nemčije na konferenci kot 
polnopravnega člana.

«Dom Finske*, kjer bo konferen
ca, je sodobno poslopje, v katerem 
so uredili tiskovno središče, ki je 
opremljeno z vsemi pripomočki, ki 
bodo olajšali delo 650 časnikarjem, 
ki bodo sledili delu konference. 
Predsedovali bodo po vrstnem re 
du, ki so ga določili med priprav
ljalnim delom, razni zunanji mi
nistri.

NA PROSLAVI V POČASTITEV 400-LETNICE KMEČKEGA PUNTA

Kraigher ostro obsodil ponovno porajanje 
nacizma v Avstriji in fašizma v Italiji

(Od našega dopisnika)
LJUBLJANA, 2. — Včerajšnja 

nedelja je potekla v Sloveniji v 
znamenju pomembnih političnih in 
kulturnih prireditev. Tako je bilo 
v Kostanjevici na Dolenjskem ve
liko ljudsko zborovanje v poča
stitev 400-letnice hrvaško slovenske
ga kmečkega punta.

Na proslavi, ki so se je udele
žili številni prebivalci iz Slovenije 
in Hrvaške je govoril predsednik 
republiške skupščine Sergej Krai
gher. Med drugim je omenjal tudi 
odnose Jugoslavije s sosednimi de
želami. Poudaril je, kako visoka 
stopnja, ki jo je Slovenija dosegla 
v sodelovanju z obmejnimi območji 
sosednih držav, vidno prispeva k 
splošnim odnosom in sodelovanju 
Jugoslavije s temi deželami.

Vendar smo v zadnjem času pri
če političnim akcijam posameznih 
krogov v nekaterih sosednih deže
lah. ki zavirajo tako sodelovanje 
in otežkočajo dobre odnose, je de
jal Kraigher. Pri tem je poudaril, 
da posebno skrb vzbuja oživljanje 
nacizma v Avstriji in fašizma v 
Italiji. Zelo kratkovidno in škod
ljivo pa je. je dejal, izrabljati de
lovanje velikonemških siJ za ne
izpolnjevanje mednarodnih obvezno
sti in omejevanje pravic slovenske 
narodne manjšine v Avstriji. To 
je zelo nevarna igra, kajti vsa de
javnost nacističnih sil, ki je uper
jena proti slovenski manjšini se 
dejansko obrača proti demokraciji 
v Avstriji sami. Sergej Kraigher 
je omenil, kako v Avstriji kljub 
izrecnim določilom državne pogod

be delujejo sile, ki jim je cilj go
nja proti koroškim Slovencem in 
hkrati proti Jugoslaviji. Sredi Grad
ca, je dejal Kraigher je spominska 
plošča ki so jo postavili pred tre
mi leti v spomin izgubljenim spod
nještajerskim mestom*.

Med temi mesti so našteti Mari
bor, Ptuj, Celje, Brežice in druga.
Izdali so prav tako v Gradcu, ta- 
koimenovano «spominsko knjigo* 
padlih, v kateri slovensko štajersko 
prikazujejo kot nemško deželo, ti
ste pa, ki so ubijali in morili po 
Sloveniji, razglašajo za «patriotske 
sinove* in podobno.

Ko je Kraigher omenil še ne
davne dogodke v Pliberku na Ko
roškem, kjer so postavili spomenik 
«odpeljanim domačinom* in pro
slavo spremenili v protislovensko 
revanšistično zborovanje, je pou
daril, da Slovenija in Jugoslavija 
ne moreta ostati neprizadeti spri
čo dejstva, da se niti demokratične 
sile v Avstriji niti vlada z ničemer 
ne postavijo po robu taki veliko- 
nemški protislovenski gonji.

Kraigher je dejal, da Jugoslavija 
po drugi strani pozdravlja vsak 
dokaz dobre volje avstrijske stra
ni, kot je na primer ustanovitev 
skupnega odbora za stike med vla
do in manjšino. Pozorno bomo 
spremljali delo tega odbora, je 
dejal Kraigher in na koncu vnovič 
poudaril, da Jugoslavija ne bo 
odnehala terjati pravice za koro
ške Slovence, zlasti še, ker je se
danje stanje na Koroškem v nas
protju z duhom, ki naj ga nosi

nosti in sodelovanju.
Ljudsko zborovanje v Kostanje

vici se je nadaljevalo z bogatim 
kulturnim sporedom.

Druga pomembna proslava je bi
la v Grižah na štajerskem, kjer 
so praznovali 30-letnico ustanovitve 
ene najbolj slavnih slovenskih bri
gad, šlandrove brigade. Na slav
nosti je govoril prvi komisar te 
brigade, Mitja Ribičič, predsednik 
socialistične zveze Slovenije.

Včeraj pa je Škofja Loka sloves
no proslavila tisočletnico obstoja. 
Na proslavi je govoril predsednik 
izvršnega sveta Slovenije Andrej 
Marinc.

D. K.

Oster boj
za vodstvo dnevnika 
«11 Messaggero»

RIM, 2. — Boj za mesto odgo
vornega urednika rimskega dnev
nika «11 Messaggero* se nadaljuje 
ter postaja vsak dan ostrejši. Kot 
je znano, je polovico deln'c dnev
nika kupil skrajno desničarski za
ložnik Rusconi, ki je najprej zago
tovil, da ne bo skušal spreminjati 
demokratične linije dnevnika, takoj 
nato pa je imenoval za novega od
govornega urednika reakcionarnega 
časnikarja Barzmija. Dosedanji od
govorni urednik Alessandro Perrp-

_____ _ _ ne, ki je tudi lastnik druge polo-
evropska konferenca o miru, var- Ivice delnic trdi, da je ukrep o ime

novanju novega direktorja neve
ljaven.

Zadeva je šla na rimsko sodišče, 
ki je danes. sklenilo, da je odlok 
s formalnega vidika veljaven, z o- 
pozorilom, da se sodna oblast ne 
more vtikati v zadeve, ki se tičejo 
odnosov med solastniki. Perrone je 
napovedal, da bo vložil priziv, ju
trišnji «Messaggero» pa bo objavil 
pojasnilo, da današnji sklep sodi
šča ne bo stopil v veljavo, dokler 
ne bo razsodbe o prizivu. Zato bo 
za sedaj še vedno podpisoval dnev
nik Alessandro Perrone.

Danes zvečer je prišlo na sedežu 
dnevnika do razgovora med Perro- 
nejeni in Barzinijem. Ko se je E ar- 
zini pojavil v uredništvu, so sni- 
karji in tiskarji takoj proglasili tri
urno stavko. Ko pa je časnikar za
pustil sedež »Messaggera*, so ga 
pozdravili z glasnim žvižganjem. 
Vsekakor pa srečanje ni prineslo 
bistvenih novosti. Perrone bo še 
vedno opravljal funkcijo odgovorne
ga urednika, dokler ne bo sodne 
odločitve o prizivu, ki ga bo njegov 
odvetnik predložil že jutri ali v 
prihodnjih dneh.

Ccauscscu 
obišče Jugoslavijo

BEOGRAD, 2. — Na vabilo pired- 
sednika Tita bo sredi tega meseca 
prispel na prijateljski obisk v Ju
goslavijo glavni tajnik KP Romu
nije in predsednik državnega sveta- 
Romunije Nikolaj Ceausescu.

loga angažirati vse sile delavcev 
in družbenih slojev, ki občutijo po
trebo po gospodarski in družbeni ob
novi, za politiko zaposlovanja in 
razvoja Juga, ki naj bi temeljila na 
reformah struktur.

Del svojega poročila je Lama po
svetil sindikalnim zahtevam in obli
kam boja: poudaril je, da morajo 
biti zahteve sindikatov v skladu s 
splošnim programom razvoja. Tre
ba se je tudi boriti proti korpora
tivnim in sektorialnim pritiskom. 
Lama je dejal, da mora biti vsem 
zagotovljena pravica do stavke, do
dal pa je, da obstajajo pravilne, 
pa tudi zgrešene oblike boja. Sin
dikalno (ribanje mora biti sposobno, 
da organizira samo pravilne stav
ke, zato pa mora vsakokrat oce
niti, ali je stavka primerna in 
zares koristna delavskim interesom.

Lama je poudaril, da je CGIL v 
celoti pripravljena uresničiti organ
sko sindikalno enotnost. «Ko bi bi
lo odvisno samo od nas — je de
jal — bi bil ta kongres že pred 
več meseci in bi bil kongres raz
pustitve CGIL*. To njegovo trditev 
so delegati pozdravili z burnim odo
bravanjem in z vzklikanjem »enot
nost*. Lama je tudi govoril o struk
turi in nalogah enotne federacije 
ter o potrebi, da bi uresničili or
gansko enotnost v strukturah na 
bazi. Generalni tajnik CGIL je na
to govoril o vprašanjih avtonomi
je in neuskladljivosti funkcij, med
narodnih povezav, bodoče konfron
tacije s Confindustrijo o glavnih 
vprašanjih delavcev ter končno o 
svobodi tiska. Glede tega argumen
ta je Lama med drugim podčrtal, 
da je treba ščititi svobodo tiska s 
konkretnimi ukrepi, ki naj poma
gajo in podpirajo informacijska 
sredstva, ki bi drugače prišla v 
roke velikega kapitala, ali pa bi 
bila obsojena na smrt. Potem ko 
je poudaril potrebo po reformi 
RAI-TV, je Lama dejal, da se sin
dikati borijo za zaščito tudi tistih 
dnevnikov, iz katerih govorijo na
sprotniki sindikatov.

Lama je na zaključku svojega 
poročila dejal, da sindikati ne 
pričakujejo nekakšne zlate dobe in 
da ne gledajo v utopistično na bo
dočnost. Zavedajo se, da je za 
dosego vsakršnega cilja potreben 
odločen boj, angažiranost in jas
na politična izbira, istočasno pa 
se zavedajo tudi objektivnih meja 
njihove akcije. «Toda zavedamo se 
tudi — je zaključil svoje poročilo 
generalni tajnik CGIL — da bi 
bilo brez naše sile in brez naše 
angažiranosti povsem nemogoče 
misliti na dejanski napredek drža
ve in na resnično spreminjanje ita
lijanske družbe*.

Kongres CGIL se bo nadaljeval 
jutri zjutraj, ko se bo začela raz
prava o Lamovem poročilu.

Jugoslovanska delegacija 
na pogovorih v Maroku

RABAT, 2. — V Rabatu so se 
danes pričeli uradno jugoslovansko - 
maroški razgovori pri katerih z 
maroške strani sodeluje zunanji mi
nister Ahmed Taibi Benhima z ju
goslovanske pa podpredsednik SFRJ 
Dugonjič. Pred razgovori je Dugo- 
njič v spremstvu pomočnika zvez
nega tajnika za zunanje zadeve Mi
loša Laloviča in jugoslovanskega 
veleposlanika Sveteja obiskal pred
sednika vlade Ahmeda Osmana.

Po vsej državi so se včeraj za
čeli na višjih srednjih šolah zre
lostni izpiti s pismeno nalogo iz 
splošne kulture. Danes bodo matu
ranti pisali drugo nalogo (na kla
sičnem liceju prevod iz grščine, 
na znanstvenem liceju prevod iz 
angleščine, na učiteljišču prevod 
iz latinščine, na trgovskem tehnič
nem zavodu prevod iz angleščine), 
v soboto dopoldne pa se bodo 
začeli ustni izpiti. Pri ustnem iz
pitu se pogovor med kandidatom 
in člani izpitne komisije suče naj
prej okrog pismene naloge, nato 
pa o snoveh, ki jih izbereta kan
didat in profesor. Pri zaključni o- 
ceni mora izpitna komisija upo
števati tudi učne uspehe kandidata 
v zadnjih letih šolanja.

Na slovenskih višjih srednjih 
šolah v Trstu polaga letos zrelost
ne izpite skupno 91 dijakov, in 
sicer 12 na klasičnem liceju, 25 
na znanstvenem liceju, 23 na uči
teljišču in 31 na trgovskem teh
ničnem zavodu. Med temi ie 7 
kandidatov z Goriškega (4 na kla
sične mliceju in 3 na učiteljišču).

Predsednik izpitne komisije na 
klasičnem liceju je prof. Martin 
Jevnikar, na znanstvenem lice.ru 
prof. Božo Radovič, na učiteljišču 
prof. Aleksi.i Ix>kar na trgovskem 
tehničnem zavodu pa prof. Franc 
Pisani.

Vsem kandidatom želimo, da bi 
uspešno opravili veliko maturo.

Na slovenskih srednjih šolah na 
Tržaškem je »red nekaj dnevi u- 
spešno opravilo zaključne izpite 
skupno 206 dijakov, in sicer 31 na 
srednii šoli pri Sv Jakobu. 32 pri 
Sv. Ivanu. 4 na Katmari. 12 v 
Rojanu, 26 v Dolini. 54 na Dnm- 
nah, 23 na Proseku. 6 v Križu, 
18 v Nabrežini. V Gorici pa skup
no 72 diiakov.

Slovenske starše opozarjamo, da 
na didaktičnih ravnateljstvih še 
naprej sprejemajo vpisovanje otrok 
v I. razred osnovne šole, vpiso
vanje v otroške vrtce se bo na
daljevalo tri dni v septembru, pred 
začetkom novega šolskega leta, 
vpisovanje v srednje šole pa traja 
do 24. julija.

•uuHiiiitiiiiiiiiiuiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiniiimumiiuN

DANESn. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . m
V Helsinkih se bo danes zju

traj začela konferenca zunanjih 
ministrov o varnosti in sodelo
vanju v Evropi. Konferenco bo 
ocjprl finski predsednik Kekkonen, 
spregovoril pa bo tudi generalni 
tajnik OZN Kurt Waldheim, ki j* 
na konferenci kot častni gost.

Pogajanja za sestavo nove vlade 
so menda na dobri poti. Vodstve
ni organi levosredinskih stran 
bodo danes in jutri preučili re
zultate dosedanjih pogovorov ter 
zavzeli uradno stališče. Pričako
vanje vlada predvsem za jutrišnje 
zasedanje centralnega komiteja 
PSI, ki bo moral skleniti, ali naj 
stranka direktno sodeluje v vla
di, ali pa naj nudi samo zunanjo 
podporo vladi med KD, PSDI in 
PRI. Vsekakor je še odprto vpra
šanje porazdelitve ministrskih mest 
v novi vladi, ki bo verjetno še 
povzročalo velike težave manda
tarju Rumorju. Če pa bo šlo vse 
po sreči, bi lahko do formalne 
rešitve vladne krize prišlo že pri
hodnjo soboto.

V Bariju se je začel 8. vse
državni kongres CGIL. Uvodno po
ročilo je imel generalni tajnik 
Lama, danes pa se bo začela raz
prava, ki bo trajata do sobote.

Dosedanji predsednik deželnega 
odbora dr. Alfredo Berzanti ja 
pismeno obvestil deželnega tajnika 
KD Tonuttija, da ne bo več kan
didiral za mesto, s katerega je vo
dil deželo Furlanijo - Julijsko 
krajino celih devet let. Včeraj so 
se začeli v Trstu s pismeno nalogo 
v slovenščini zrelostni izpiti, ki sa 
bodo nadaljevali, vedno s pismeno 
nalogo, tudi danes.
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TONUTTI SOGLASNO POTRJEN ZA DEŽELNEGA TAJNIKA KD

Berzanti dokončno zavrnil kandidaturo 
za mesto predsednika deželnega odbora

Deželni odbor PSI se bo sestal v četrtek, ko bo odločal o 
novem deželnem vodstvu in politični Uniji za pogajanja

Vse kaže, da bo ta teden prišlo do 
številnih razgovorov med strankami 
o sestavi deželnega odbora, vendar 
pa istočasno tudi, da se ne bo moglo 
ničesar dokončno rešiti, tako da bo 
sobotna prva seja deželnega sveta 
samo formalna. V nedeljo so demo
kristjani ponovno izbrali Tonuttija za 
deželnega tajnika, za načelnika sku
pine pa so prav tako ponovno iz
volili Del Gobba. Socialisti so odlo
žili sejo deželnega odbora s torka 
na četrtek, komunisti pa so včeraj 
pričeli sejo deželnega komiteja, ki 
se bo nadaljevala v sredo.

Ponovna izvolitev Tonuttija za de
želnega tajnika KD ne predstavlja pre
senečenja, saj je izhajala iz politič
nih zaključkov deželnega kongresa 
»Iranke, ki se je sestal v petek v 
Vidmu. Prav tako je bilo tudi logično, 
da so pri izvolitvi izvršnega odbora 
deželnega vodstva KD strogo upošte
vali razmerje sil med raznimi stru
jami in da so na nedeljskem sestan
ku deželnega vodstva v hotelu ENA 
LC bili izvoljeni morotejci Belci in 
Rinaldi (Trst), Metus in Martini (Vi
dem), Demeio (Gorica) in Antonini 
(Pordenonj; za skupino forze nuove 
Toros in Santuz iz Vidma, Cian (Gori
ca), Massuto (Trst) in Capalozza 
(Pordenon), za skupino iniziativa po- 
polare Chiavola (Videm) in Augeli 
(Gorica); za enotno pordenonsko listo 
Fioret, Rossi in Tomč; za base Mo
retti (Videm); za impegno democra- 
tico Colautti (Trst), za nuove crona- 
che Tombesi (Trst). Končno so izvo
lili za upravnega tajnika predstav
nika struje bose Pangherja iz Trsta.

Istočasno so imenovali tudi sedem
člansko komisijo, ki bo vodila poga
janja za obnovitev koalicije v de
želni upravi, ki jo vodi deželni taj
nik Tonutti, za deželni odbor so pri
sotni Belci, Bressani in Toros, za 
svetovalsko skupino pa poleg Del Gob
ba še Bianchini in Chiavola.

Vsa uradna poročila o programu 
bodoče deželne uprave in o sestavi od
bora ter o drugih imenovanjih molče, 
oziroma se sklicujejo na zelo posploše
no resolucijo, ki so jo sprejeli na de
želne mkongresu.

Prav zaradi tega je še toliko bolj 
zanimivo pismo, ki ga je dosedanji 
predsednik deželnega odbora Alfredo 
Berzanti poslal deželnemu tajniku To- 
nuttiju, v katerem potrjuje ,da ne 
namerava ponovno kandidirati za pred
sednika. V pismu Berzanti najprej čes
tita Tonuttiju ob ponovnem imenova
nju tza tajnika stranke in pravi, da 
njegbvi uspehi na tem mestu pred
stavljajo jamstvo tudi za prihodnost. 
Berzanti nadaljuje, da se bo Tonutti 
moral v prihodnjih dneh ukvarjati 
skupaj z delegacijo stranke s poga
janji za obnovitev deželne uprave in 
ga v tej zvezi opozarja na svoje iz
jave, ki jih je že večkrat ponovil 
pred volitvami, da ne želi več v 
prihodnosti prevzeti tako hudega bre
mena, ki ga predstavlja predsedstvo 
odbora. Devet let predsedstva izvr
šnega organa dežele je mnogo, pra
vi Berzanti in nadaljuje, da je zaradi 
tega primera zamenjava ne samo v 
njegovem, temveč v splošnem intere
su. Berzanti se nato zahvaljuje stran
ki, ki mu je nudila možnost, da je 
opravljal tako pomembno nalogo in 
upa, da ni razočaral pričakovanj.

Danes se bo v Vidmu sestala dele
gacija KD, ki je bila imenovana v 
nedeljo in ki bo preučila položaj ter 
razna vprašanja, ki so povezana z ob
novitvijo deželnega odbora.

Kot ze rečeno, se bo v četrtek ses
tal deželni odbor PSI, ki ima na dnev
nem redu celo vrsto zapletenih vpra
šanj, ki so v bistvu odvisne od no
tranjih odnosov v stranki in od skle
nitve zavezništev med raznimi stru
jami.

Do dokončne ureditve deželnega vod
stva PSI prihaja namreč šele se
daj. čeprav bi moral biti že lansko 
jesen deželni kongres, ker so takrat 
volili istočasno delegate za deželni in 
za vsedržavni kongres. Nato je prišlo 
do volitev in raznih drugih okoliščin, 
tako da je bil deželni kongres šele 
tik pred deželnimi volitvami. Takrat 
so soglasno odobrili zaključno reso

lucijo, istočasno pa so se tudi dogo
vorili, da do volitev zamrznejo notranje 
odnose in ne volijo vodstva. V bistvu 
gre za odnose med štirimi strujami 
v stranki in možnost različnih kombi
nacij, obstaja pa tudi verjetnost skup
nega vodstva. PSI se je namreč na 
volitvah močno uveljavila in se bo 
njena okrepljena teža občutila v dežel
nem svetu ter tudi logično v dežel
nem odboru, česar pa se seveda do
bro zaveda KD. Zaradi tega tudi ni 
le naključje bučno proglašena enot
nost, ki so jo dosegli demokristjani 
na kongresu in tudi v nedeljo pri 
volitvah deželnega izvršnega odbora, 
saj gre v resnici za obrambo doseda
njih pozicij, ki sta jih zagovarjala na 
kongresu tako Tonutti kot Toros. Obe 
večinski struji v KD sta namreč mne
nja, da ne bosta dopustili, da bi jih 
drugi izsiljevali, oziroma nočeta pla
čati cene za volilni poraz.

Gre skratka za dve povezani vpra
šanji: politično usmeritev deželne vla
de ter za sestavo deželnega odbora 
in vodilnih organov deželnega sve
ta. Za sedaj je iz objavljenih do
kumentov in neuradnih vesti samo o- 
čitno, da bo deželnemu odboru pred
sedoval demokristjan Comelli in da je 
za preusednika deželnega sveta prav 
tako kandidat demokristjan. Govori 
se o Giustu, ki je predstavnik struje 
forze nuove, medtem ko je Comelli 
morotejec. Seveda pa je treba po
čakati, kaj bodo rekli ostali partnerji 
leve sredine in predvsem socialisti, 
ki zahtevajo večjo težo v odboru in 
predvsem večjo politizacijo delovanja 
dežele.

V zvezi s petkovo izjavo Tonuttija
0 možnosti, da KD povabi na pogaja
nja tudi predstavnika Slovenske skup
nosti, so se čuli zanimivi komentarji. 
Računsko je namreč v novem de
želnem svetu možna samo koalicija 
leve sredine ali celo koalicija KD in 
PSI, medtem ko je centrizem tudi 
čisto računsko nemogoč brez sveto
valca SS (26 KD, 4 PSDI, 1 PRI in
1 SS skupaj 32, predsednik sveta ne 
voli, večina 31). Očitno gre torej za 
poskus pritiska na PSI.

Danes se sestane 
občinski svet

Danes se bo sestal občinski svet, 
ki bo nadaljeval z razpravo o 
številnih sklepih, v glavnem uprav
nega značaja. V petek bo druga 
seja občinskega sveta v tem ted
nu, ko bosta odbornika za prora
čun Del Tutto in za splošne za
deve Abatc skupaj z županom, 
obrazložila proračun občine, prora
čun ACEGAT in okvirne smernice 
petletnega občinskega načrta.

Pokrajinski svet se bo sestal v

četrtek, ko bo na dnevnem redu 
odobritev številnih sklepov pred
vsem upravnega značaja, ki so bi
li na dnevnem redu prejšnje seje 
in katere takrat niso mogli rešiti, 
saj je bila seja posvečena pred
vsem psihiatrični bolnišnici.

Pripravljalni sestanek 
za osebni prom«t čez meje

V Trstu se mudi jugoslovansko 
odposlanstvo, ki ga vodi predsed
nik dr. Z. Perišič in ki ga sestav
ljajo izvedenci I. Murko, V. Man
dič, N. Sekula, B. Bankovič in N. 
Kapun. Odposlanstvo se je včeraj 
srečalo z italijansko delegacijo, ki 
jo vodi dr. Ferrara in v kateri 
so prof. G. Gerin, dr. Pattarino 
za obmejno policijo in dr. Venturi
ni za tržaško carinarnico. Pogovo
ri, katerih namen je pripraviti 
dnevni red za skupno zasedanje 
italijansko - jugoslovanskega od
bora za izvajanje videmskega spo
razuma o osebnem prometu med 
sosednimi področji ob meji — za
sedanje bo oktobra letos — se 
sukajo okrog vprašanj pomorskih 
zvez, prepustnic in poslovanje mej
nih prehodov.

ENAKE TEME NALOG PO VSEJ DRŽAVI

S pismeno nalogo iz splošne kulture 
začetek mature na višjih srednjih šolah

Dve enaki temi za vse šole - Na razpolago 6 ur in na izbiro 4 
teme - Danes zadnja pismena naloga • Ustni izpiti od sobote dalje

Šolske vesti

Kot po vsej državi, so se včeraj za
čeli zrelostni izpiti tudi na slovenskih 
višjih srednjih šolah v Trstu, in si
cer s pismeno nalogo iz splošne kul
ture. Teme nalog so bile za iste vrste 
šol enake po vsej državi. Na sloven
skih šolah je moral predsednik prej 
prevesti besedilo iz italijanščine v slo
venščino. Kakor smo pred dnevi poro
čali, je šolski skrbnik dr. Fidenzi po 
zadevnem članku v našem listu pred
lagal ministrstvu za šolstvo, da bi za 
zrelostne izpite na slovenskih šolah 
poslalo besedilo tem v slovenščini, to
da ministrstvo je predlog zavrnilo, ker 
nima funkcionarja, ki bi obvladal slo
venščino. Skoraj neverjetno se zdi, da 
ministrstvo za šolstvo, pod katerim 
spadajo tudi slovenske šole na Tr
žaškem in Goriškem, nima niti preva
jalca za slovenščino. To je velika po
manjkljivost.

Kandidati so imeli na izbiro štiri 
teme in 6 ur na razpolago, da so 
lahko napisali nalogo. Skoraj vsi so 
izročili svoj spis že pred določeno uro, 
le redki so čakali do zadnjega, bolj 
kot sama naloga ga pa je marsikoga 
mučilo soparno vreme.

Na klasičnem in znanstvenem liceju, 
na učiteljišču in na trgovskem tehnič
nem zavodu sta bili dve enaki temi: 
in sicer 1. in 3. Objavljamo dobesed
no vse teme, tudi zaradi malenkost
nih razlik prj prevajanju.

Naloge bodo pisali še danes, ustni 
izpiti pa se začnejo v soboto.

ZNANSTVENI LICEJ
1.

Razpravljajte o naslednji Crocejevi 
misli: »Kar je človek podedoval od 
svojih prednikov, si mora z lastnim 
naporom spet pridobiti, da bo to trd
no ohranil*.

2.

Različen pogled na človeka pri 
Pascoliju in D’Annunziu.

3.
Italija zavrača vojno kot sredstvo 

napada na svobodo drugih narodov 
in reševanja mednarodnih sporov 
(Čl. 11)

Povejte, po katerih zgodovinskih 
dogodkih in kakšnem človeškem trplje
nju je prišlo do te svečane izjave 
italijanske ustave.

4.
Z razvojem raziskovanja postajamo 

modrejši in se obenem zavedamo 
svojih meja.

KLASIČNI LICEJ
1.

Razpravljajte o naslednji misli B. 
Crceja: «Kar je človek podedoval
od svojih prednikov, si mora vedno 
zr.ova priboriti z lastnimi napori, 
da bi si to trdno ohranil*.

2.

Leopardi je imel tolikšno umsko in
in 11 it um  ............... .......................................I.................................................................................................im  ..............

KLJUB JASNO IZRAŽENIM STALIŠČEM

Vojaške oblasti vztrajajo 
pri pretiranih služnostih
Obrambno ministrstvo pristaja le na nepomembne koncesije - Tiskovno poročilo deželne uprave

Da so vojaške služnosti težko 
breme za našo deželo ii> še po
sebno za slovensko manjšino, ki 
živi prav na področjih ob meji, 
kjer so te služnosti najhujše, je 
splošno znano. Napredne sile in 
slovenske organizacije so v pre
teklosti večkrat nastopile proti tem 
bremenom, ki so v dobri meri 
nepotrebne ob najbolj odprti meji 
v Evropi, ustrezno stališče pa je, 
čeprav v znatno bolj dopustni o- 
'bliki, zavzela tudi deželna uprava.

Tiskovni urad Furlanije - Julij
ske krajine je sinoči objavil po
ročilo o tem vprašanju, iz katere
ga pa je žal razvidno, da se 
stvari ne odvijajo za tako, kakor 
je v splošni želji domačega pre
bivalstva, saj kažejo vojaške obla
sti odločno nepopustljivost glede

iiiimiiiiiiMiiHiiiiiiiiiiiiiiMiiiimiiiuiiiiMimimiiiiitniiiiiiiiiiimiiiiiiinimiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiim

Z DANAŠNJIM DNEM AVTOKLUB SPET ODPRT

Po doseženem sporazumu 
zaključena zasedba ACI

Ohranjene bodo vse storitve za člane: cestna pomoč, 
pranje avtomobilov, avtošola in urad za kreditiranje

Kot smo napisali že pred nekaj 
dnevi, so uslužbenci tržaškega av- 
tokluba po skoraj treh tednih za
sedbe prostorov ACI v Ulici Cu- 
mano, dosegli pomembno zmago 
tako na sindikalnem kot na »so
cialnem* polju. ACI je dejansko 
preklicala nameravano ukinitev po
membnih storitev, se pravi prav 
ukrepov, ki so med članstvom av- 
tokluba vzbudili pravo ogorčenje 
in stvarno solidarnost s stavkajo
čimi uslužbenci.

Na svoji sindikalni skupščini so 
uslužbenci v zasedenih prostorih 
avtokluba sklenili, da bodo začel' 
z delom danes zjutraj, ko bodo
odprta vsa okenca za plačevanje

.................................................................................................................................................................................................................miiiiiinHiiiMiiuiiiHiiiiiiii

Žgoče sonce - gneča na plažah

Žgoče sonce, gneča na plažah, 
dolge kolone domačih in tujih av
tomobilov na cestah, ki vodijo k 
morju pričajo, da je kopalna in 
turistična sezona, ki bo dosegla 
vrhunec v avgustu, že v polnem 
razmahu.

V nedeljo je poletna pripeka 
pregnala prebivalce iz mesta na 
morsko obalo, vendar so bili osve
žitve in hladne kopeli željni leto
viščarji nekoliko razočarani kajti 
temperatura morja je dosegla 25

stopinj. Spričo tega in temperatu
re zraka, ki se je ponekod povzpe
la celo na 33 stopinj, so bolje sto
rili tisti, ki so odpotovali v hlad
nejše planinske predele,

Včeraj se je temperatura zraka 
ob morju gibala okrog 30 stopinj, v 
mestu pa nekoliko manj in sicer 
28 stopinj. Vremenoslovci tudi za 
naslednje dni napovedujejo toplo 
in sončno vreme, zato je pričako
vati še večje število dopustnikov 
na cestah in plažah.

avtomobilskih taks, za naročnine 
za radijske sprejemnike itd. Prav 
tako bodo delali ločeni odseki za 
socialne storitve: za kreditiranje, 
za pranje avtomobilov, avtošola in 
— predvsem — hitra cestna po
moč v primeru nesreč

Sindikalisti, ki so se skupščine 
udeležili, so ugotovili, da je bil 
zaključek tega sindikalnega spo
pada pozitiven. Uprava je spre
jela večino postavljenih pogojev. 
Doseženi sporazum predvideva ne
katere normativne in gmotne spre
membe, najpomembnejši sta brez 
dvoma povišek dopusta do trideset 
dni letno ter 12 tisoč lir meseč
nega poviška, katerim bo verjet
no dodana še nagrada v višini 
5 tisoč lir.

Po skupščini smo od prizade
tih uslužbencev izvedeli tudi, da 
bo svoje mesto zapustil tudi do
sedanji upravnik tržaškega avto
kluba. To zahtevo so sindikalisti 
postavili že v samem začetku za
sedbe, pozneje pa niso vztrajali 
pri tem. Dejansko si bo upravnik 
vzel nekajmesečni bolniški dopust, 
pozneje pa bo stvar urejena dru
gače.

Že spet nafta 
iz ladje v morje

Že spet je morje v našem zalivu 
onesnaženo. Iz trupa panamske to
vorne ladje «Bastides» je pritekla 
precejšnja količina nafte, ki se je 
razširila na gladini morja ob po
molih novega pristanišča. Nafta se 
je razlila zaradi pomote na ladji 
in zato so kapitana prijavili sodni 
oblasti zaradi onesnaženja morja. 
Po vsej verjetnosti bo morala plov
na družba, kateri «Bastides» pripa
da, kriti stroške čiščenja nafte, po
leg tega pa ji bodo prisodili globo, 
ki vsekakor presega pol milijona lir.

Takoj so posegle izvidnice pri
staniškega komisariata in pomor
skega poveljstva, ki so preprečile, 
da se ni madež preveč razširil. 
Družba «Cosulich», ki v Trstu skrbi 
za interese plovne družbe, kateri 
pripada »Bastides*, je že zagotovila, 
da bo čimprej in po vsej verjetnosti 
že danes posegla specializirana eki
pa. ki bo s kemičnimi sredstvi in 
s plavajočimi nabiralci odstranila 
nesnago.

posameznih omejitev. Po deželni 
konferenci o vojaških služnostih, 
ki je bila oktobra lani v Gorici 
— prayi poročilo — je bila deželna 
uprava v stalnem stiku z drugimi 
deželami, s tukajšnjimi poslanci 
in s pristojnimi uradi obrambnega 
ministrstva. Deželni organi so iz
rekli svoje mnenje tudi v zvezi 
z zakonskim načrtom, ki ga je svoj 
čas predložil obrambni minister in 
ki predvideva nova omejevanja 
lastninske pravice, v korist vojaškim 
krogom.

Določbe državnega zakona štev. 
180, ki se nanašajo na izplačevanje 
■odškodnin za omejitve, ki. jih pri
našajo vojaške služnosti — pravi 
nadalje poročilo — se doslej niso 
izvajale. Zaradi tega so prizadeti 
državljani toliko bolj nasprotni ta
kim omejitvam, hkrati pa se med 
njimi širi nezaupanje v ustrezno 
zakonodajo

Glede deželnih predlogov o ome
jitvi področij, na katerih se voj
ska vežba s tanki in drugo težko 
mehanizacijo, je mešani odbor pri 
obrambnem ministrstvu v zadnjem 
času pristal na nekatere olajša
ve, ki zadevajo Romans ob Soči, 
Visco, Campolongo, Remanzacco, 
Vito d’Asio in druge kraje v no- 
tanjosti dežele, ni pa pristal na 
to, da bi obrambno ministrstvo od
kupilo zemljišča v širini 50 me
trov od vojaških objektov, kjer ni 
dovoljena nobena oblika kmetijske
ga izkoriščanja površin. Ministrstvo 
meni, da za odkup ni ustreznega 
javno koristnega razloga. Pač pa 
je pristalo na nabavo helikopterjev, 
s pomočjo katerih bo deželna služ
ba preučevala snežišča, da bi pra
vočasno ugotavljala nevarnost 
plazov.

Poročilo na koncu naglaša, da je 
deželno ravnateljstvo za načrtova
nje v sodelovanju z odborništvi za 
finance, javna dela in urbanistiko, 
popisalo vojaške stavbe, ki jih več 
ne uporabljajo v obrambne name
ne, in sicer zato, da bi ugotovilo 
možnost njihove uporabe v socialne 
namene.

ša 3.400 ton, lahko sprejme na 
krov do 74 tovornjakov, 60 kub. m 
tekočih tovorov ter 34 potnikov. 
Vozni red bo omogočal redno zve
zo z drugimi podobnimi progami 
družbe «Tirrenie*. Novost za Trst 
je zlasti direktna zveza s Catanio, 
ki bo omogočala ugodnejšo pove
zavo med industrijskimi središči 
severovzhodne Italije in Sicilijo.

V ČETRTEK V ANCONI

Sestanek Združenja 
jadranskih pristanišč

Danes počastitev 
spomina A. Vivode

Danes, 3. julija ob 19. uri bo pri 
spomeniku v Ul. Pindemonte spo
minska svečanost ob 30-letnici junaške 
smrti Alme Vivoda.

Na manifestaciji, ki jo prireja Zdru
ženje političnih preganjancev s sode
lovanjem antifašističnega združenja 
ANPI in Združenja bivših interniran
cev v nacistična taborišča, bosta 
govorila antifašista senator Paolo 
Šema m Nadja Pahor.

Spomenik je nad stopniščem v Ul. 
Pindemonte pred hišo št. 4.

Prireditelji pozivajo vse antifašiste 
naj se udeleže počastitve spomina 
junaške miljske borke.

Nova trajektna 
zveza iz Trsta

Pomorska družba Tirrenia je na
jela dve trajektni ladji, last «So- 
cietš Traghetti Sardi*, s katerim 
bo vzpostavila novo redno zvezo 
med Italijo, zahodnim Sredozem
ljem in Marokom. Ladji, »Canguro 
Giallo* in »Canguro Biondo», bosta 
prekrščeni v «Staffetta Adriatica* 
in »Staffetta Tirrenica* in bosta 
pluli na relaciji Jadransko morje- 
Tirensko morje-Francija - Špani
ja - Alžirija - Marok. Odhajali bo
sta vsak teden iz Trsta za Bari, 
Catanio, Neapelj, Genovo, Marseille, 
Barcelono in Alžir. Prvi odhod iz 
Trsta bo prihodnjo soboto. Vsaka 
ladja, katere bruto nosilnost zna*

V četrtek bo v Anconi redni 
letni zbor predstavnikov Združe
nja jadranskih pristanišč. Predsed
nik G. Longo, beneški župan, bo 
podal poročilo o prizadevanjih zdru
ženja za okrepitev potniškega in 
blagovnega prometa po Jadranu. 
Na seji bodo vzeli v pretres vpra
šanje pristopa luke San Benedetto 
del Tronto, predvidena pa je tudi 
ustanovitev posebnega odbora ribi
ških pristanišč, h kateremu je že 
vnaprej pristopilo večje število ja
dranskih luk, med temi tudi Trst, 
Ancona, Bari, Brindisi, itd.

Počastitev dvojnega 
jubileja dr. L. Berceta

V znanem kraškem gostinskem 
lokalu smo sinoči počastili 75- 
letnico rojstva in 50-letnico aktiv
nega časnikarskega poklica dr. Loj
zeta Berceta, glavnega urednika 
tednika «Gospodarstvo». O jubilan
tovi časnikarski poti, o njegovih 
zaslugah za slovensko in zlasti za 
zamejsko časnikarstvo na speciali
ziranem gospodarskem področju je 
spregovoril v imenu stanovskih to
varišev uredništva Primorskega 
dnevnika in komisije za tisk pri 
SKGZ Stanislav Renko, v imenu 
SKGZ se ;e jubilantu za vse nje
govo vzorno in strokovno poglob
ljeno časnikarsko in publicistično 
dejavnost zahvalil predsednik tov. 
Boris Race - Žarko, v imenu Slo
venskega gospodarskega združenja 
predsednik SGZ Stanislav Bole. v 
imenu Tržaške kreditne Banke pa 
dr. Angelo Kukanja.

Dr. Lojze Berce je v svojem 
kratkem odgovoru poudaril zlasti 
dejstvo, ki je značilno za vsakega 
časnikarja po krvi in ne le po 
poklicu, da ga v njegovi časnikar
ski karieri nikoli ni vodila nekakš
na sistematičnost, temveč vedno in 
v prvi vrsti navdih, intuicija, ča
snikarska žilica skratka, ki se kljub 
strokovnosti ne more odreči sploš
ni problematiki, s katero se sooča 
določena skupnost in zlasti še, ka
dar je sta skupnost narodna skup
nost, ki živi odrezana od matič
nega in državnega naroda.

Večer je potekel v pravem tova
riškem in stanovskem vzdušju in 
ob večkrat izrečenih željah, da bi 
jubilant dr. Lojze Berce lahko še 
dolgo in uspešno vodil urejevanje 
tednika ^Gospodarstvo-* in da bi 
učakal še mnogo zdravih in zado- 
doljnih let.

Včeraj je slavil svoj 75. rojst
ni dan in 50. obletnico časni
karskega poklica.

dr. LOJZE BERCE 
Slovensko gospodarsko zdru

ženje mu iskreno čestita, obe 
nem pa mu še posebno izraža 
priznanje za dosedanje vztraj 
no in učinkovito sodelovanje 
ter za njegovo zavzetost pri 
reševanju gospodarskih vpra
šanj naše dežele.

čustveno silo, da je mogel v sebi 
poustvariti tisti svet, ki mu je manj
kal v zunanjem življenju, in mu dati 
dovršeno pesniško resničnost*.

(De Sanctis)
3.

»Italija zavrača vojno kot sredstvo 
napada na svobodo drugih narodov ir; 
kot sredstvo za razreševanje medna
rodnih sporov*.

(11. člen)
Po katerih zgodovinskih dogodkih in 

kakšnem človeškem trpljenju je prišlo 
do te svečane izjave v italijanski us
tavi?

4.
Poskusite «brati» mesto, ki vam je 

znano, v njegovem arhitektonskem ob
razu ali v njegovem urbanističnem 
tkivu, in izluščite iz njega zgodovin
ske trenutke, človeško in družbeno 
dogajanje.

UČITELJIŠČE
1.

Razpravljajte o sledečih besedah 
B. Croceja: »Kar je človek pode
doval od svojih očetov, si mora 
stalno pridobivati s svojimi sila
mi, da si ga trdno ohrani.*

2.

Po trojici Carducci — Pascoli — 
D’Annunzio, so še drugi pesniki da
li izraz našemu življenju in naše
mu smislu življenja. Kateri so vam 
bližji in zakaj?

3.
«Italija odklanja vojno kot orod

je za napad na svobodo drugih na
rodov in kot sredstvo za reševanje 
mednarodnih sporov*, (člen 11).

Zaradi katerih zgodovinskih do
godkov in človeškega trpljenja je 
prišlo do te slovesne trditve itali
janske utave.

4.
Pojmovanje «svobode» v moder

nih načelih vzgoje.

TRGOVSKI TEHNIČNI ZAVOD
1.

Razpravljajte o sledeči misli B. 
Croceja: »Kar je človek podedoval 
od svojih prednikov, si mora vedno 
znova prisvojiti z lastnim naporom 
zato, da bo to trdno posedoval.*

2.

Industrijska moč in bogastvo, 
znanstvena odkritja in njihove teh
nične uporabe, raznolikost pro zvod- 
nje, obširnost tržišč in vedno hi
trejša prevozna sredstva ne kori
stijo, če niso zasidrana v obvezi in 
ljubezni do človeštva.

3.
«Italija odklanja vojno kot sred

stvo, ki ogroža svobodo drugih na
rodov, in kot sredstvo za razreše
vanje mednarodnih trenj.* (čl. 11).

Po kakšnih zgodovinskih dejstvih 
,in s kakšnim človeškim trpljenjem 
je prišlo do tega svečanega izraza 
italijanske ustave?

4.
Avtorji vsakega obdobja lahko po

stanejo »sodobni*, če jih preučuje
mo in znova odkrijemo s pogloblje
no kritično zavestjo; klice in ide
je, ki so jih vzbujali, bogatijo živ
ljenjsko in miselno gibanje naše 
dobe.

Ravnateljstvo Državnega strokovne
ga zavoda za industrijo In obrt spo
roča, da 24. julija 1973 zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1973 - 1974. 
Prošnje sprejema tajništvo vsak dan 
od 9. do 12. ure. (Ul. Frausin 12,
11. nadstropje).

Ravnateljstvo Državne srednje šole 
«Ivan Cankar* sporoča, da 24. julija 
1973 zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1973 - 1974. Prošnje sprejema taj
ništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega znanstvene
ga liceja «France Prešeren* v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da dne 
24. julija 1973 ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1973/74. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
10 do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega nčiteljišča 
Anton Martin Slomšek v Trstu, Ul.
Caravaggio 4, sporoča, da 24. julija 
1973 ob 12. uri zapade rok za vpis 
za šolsko leto 1973-74. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od 10. do
12. ure.

»Ravnateljstvo Državnega trgovske
ga tehničnega zavoda »Žiga Zoiz*
v Trstu, Vrdelska cesta 13/2, sporoča, 
da 25. julija 1973 ob 12. uri zapade 
rok za vpis v šolsko leto 1973/74, 
Prošnje sprejema tajništvo vsak dan 
od 10. do 12. ure.*

Izleti
SPDT organizira 14. in 15. julija 

izlet v skupino Viša. Izletniki se bo
do razdelili v tri skupine. Prva se 
bo iz koče Pellarini, kjer bo prespa
la, povzpela čez severovzhodni gre
ben na Viš, ter na Nevejsko sedlo. 
Druga se bo povzpela s Pellarinija 
na Nabojs, tretja pa bo ostala v 
Ovčji vasi, prespala v Žavnicah ter 
se naslednjega dne z drugo skupino 
podala na Nevejsko sedlo. Vpisovanje 
pri Norči, Ul. Geppa 9. Odhod 14. 
julija ob 15. uri izpred sodišča.

Zveza partizanov z Opčin organizi
ra z udeležbo članov okoliških vasi 
tradicionalni izlet v Trnovski gozd. 
Izlet je razdeljen na dva dela: od 
22. do 28. julija bo taborenje z last
no kuhinjo, 29. julija pa bo odhod z 
avtobusi in skupno kosilo na odpr
tem. Vpisovanje pri «Pohištvu Re- 
nar*, Proseška ulica št. 3, Opčine, 
do 15. julija letos.

Na Opčinah aretiran 
pijani nasilnež

V nedeljo dopoldne so zaprli v ko- 
ronejske zapore pod obtožbami upora 
in nasilja proti javnemu funkcionar
ju, pijanosti in groženj 35-letnega Giu- 
seppa Violo z Opčin 1075. Aretirali 
so ga v soboto zvečer v openskem ko
misariatu javne varnosti, potem ko je 
besno napadel kar štiri agente.

Viola je v soboto proti večeru sto
pil v trgovino za avtomobilske dele 
v Narodni ulici in osorno zahteval 
od lastnika, naj mu menja del kolesa, 
ki ga je nekaj dni poprej kupil v 
tisti trgovini. Ker je bil pijan in je 
grozil vsem prisotnim, je lastnik trgo
vine najprej zahteval, naj odide iž 
trgovine, ko pa je se Viola temu 
uprl, je poklical agente iz bližnjega 
komisarja ta.

Odpeljali so ga v svoj sedež, kjer 
pa je Viola napadel štiri agente, ki 
so ga skušali pomiriti. Napadel je tu
di bolničarje Rdečega križa, ki so ga 
z veliko težavo odpeljali v bolnišnico. 
Po krajšem pregledu so ugotovili, da 
je pijan, nato pa so mu obvezali rar.e 
in odrgnine, ki si jih je prizadel med 
pretepom.

Bodoče učiteljice in učitelji so dobro pripravljeni (vsaj tako kaže) 
na zrelostni izpit

Na trgovskem zavodu: vsi zatopljeni v nalogo

Gledališča
Kot smo že najavili, bo jutri, 4. 

t.m. ob 21. uri v veliki dvorani Krož
ka za kulturo in umetnost v Ul. S. 
Carlo 2 koncert tržaškega komornega 
orkestra pod vodstvom dirigenta Fa- 
bia Vidalija v okviru cikla «Povabilo 
k glasbi*. Koncert bo posvečen so
dobnim italijanskim skladateljem. Pro
gram obsega štiri novosti za Trst: 
Salvatora Giovannija Orlanda — Trip
tih št. 2, Sebastjana Caltabiana Temo 
s petimi variacijami, Otella Calbija 
Concertino za flavto in godala, Al
berta Ghislanzonija Sonato za orkes
ter. Kot solist bo sodeloval tržaški 
flavtist Giorgio Blasco.

Vstop prost.

Kino
CIRCORAMA ORFEI bratov Liane, 

Nanda in Rinalda v naselju S. Ser- 
gio. Izreden uspeh. Danes dve pred
stavi: ob 17.30 in 21.45. Blagajna 
tel. 824-781.
Nazionale 16.00 »Čampa carogna, la 

taglia cresce*. Barvni vvestern film. 
Igra Gianni Garko.

Excelsior Zaprto.
Grattacielo 16.00 »Sole rosso sul 

Bosforo*. Barvni film. Igrata Stan- 
ley Kramer in Gearaldine Chaplin. 

Fenice 16.00 «Ku - fang — il ciclone 
di Hong - Kong*. Barvni kitajski 
film. Wang Fu, Yuyu, Kou Fan. Re
žira Chang Ng - mo.

Eden 16.30 »Palmo dacciaio — Un 
turbine di violenza*. Barvni film. 
Režira Chu Mu.

Ritz 16.30 »Number one*. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 18. le
tom. Detektivka.

Aurora 16.30 »Le cinque facce della 
violenza. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Capitol 16.00 «L’arma, I’ora ed il 
cervello*. Barvna detektivka. Pre
povedano mladini pod 18. letom. 

Crislailo Zaprto.
Filodrammatico 16.30 «11 Decamerone 

nero*. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Modenio 16.30 »Una mangusta per 
tre camaleonti*. Barvni film. Igra 
Jean Sorel.

Vittorio Venelo 16.30 «Dalla Cina con 
furore*. Barvni film. Igra Bruce 
Lee.

Abbazia 16.30 »Guerriero rosso*. Jo- 
dy McCrea ir. Dan Kamp. Barvna 
kavbojka.

Astra Zaprto.
Ideale 16.30 «Le armi della vendetta*. 

Igrata Gerard Barray in Valerie 
Lagrange. Barvni pustolovski lilm. 

Intpero 16.30 »Un solo grande amore*. 
Igra Lucia Bosč.

Razstave
V mestni galeriji Piran razstavlja 

svoja dela tržaški slikar Demetrij Cej. 
Razstava bo trajala do 8. julija.

Od sinoči je v občinski galeriji v 
Trstu na ogled občinstvu kakih 50 
kiparskih del tržaškega kiparja Ze- 
perja. V Trstu, ki šteje izredno ve
liko likovnih ustvarjalcev, so kiparji 
bolj redki, saj imamo v našem mestu 
tako malo umetnikov, ki so se posveti
li tej zvrsti, da bi jih lahko vse naš
teli1 na prstih ene roke. Zato je tem 
bolj razveseljivo in hkrati zanimivo, 
da smo po celem nizu razstave sli
karjev v občinski galeriji dobili se
daj kiparja, ki je pripravil kakih 25 
manjših skulptur in še kaka dva duca
ta »obeskov*. Iz razstavljenih del je 
očitno, da Zeper v zadnjih treh le
tih, odkar ni razstavljal v občinski 
galeriji, ni držal rok križem. Hkrati 
z zadovoljstvom ugotavljamo tudi, da 
je tudi umetniško napredoval,
Razstava bo trajala do 10. julija.

V tržaškem krožku trgovske morna
rice v Ul. Roma 15 bo do 12. t.m. 
vsedržavna razstava slikarstva in ki
parstva, ki jo prireja italijanski sin
dikat likovnih umetnikov FAPI — 
SIABA.

V petek bo v galeriji »Cartesius* 
odprl razstavo svojih risb znani tr
žaški slikar L. Rosignano, ki bo raz
stavljal do 7. avgusta.

Razna obvestila
Slovensko dobrodelno društvo obveš 

ča starše, da bo odhod dečkov v ko 
lonijo v Nebrežini jutri, 4. julija 
t.l. Otroci naj bodo ob 16. uri na se 
dežu društva v Ul. Machiavelli, oc 
koder bo odhod.

Včeraj-danes
Danes, TOREK, 3. julija

NADA
Sonce vzide ob 5.20 in zatone o 
20.57 — Dolžina dr.eva 15.37 — Li 
na vzide ob 8.59 in zatone ob 22.47 

Jutri, SREDA, 4. julija 
UROŠ

Vreme včeraj: Najvišja temperaturi 
27,4 stopinje, najnižja 21,7 ob 19. ui 
25,8, zračni pritisk 1018,6 stanovitei 
veter 10 km severozahodni, vlaga 7 
odst. nebo 4 desetinke pooblačenc 
morje rahlo razgibano, temperaturi 

morja 25,1 stopinje 
ROJSTVA in SMRTI 

Dne 1. in 2. julija se je v Trst 
rodilo 11 otrok, umrlo pa je 20 osel 

UMRLI SO: 91-letni Alfredo Cohei 
71-letni Silvio Devescovi, 85-letni Li 
ciano Debiasi, 69-letni Riccardo Pard 
53-letni Vir.cenzo Lanzillotti, 29-letr 
Claudio Moratto, 88-letni Giovanni M: 
ria Pecchiar, 53-letna Germana Guei 
ra por. Pellizzaro, 61-letna Angel 
Ros por. Gamba, 61-letna Isabell 
Fasano por. Vidi, 65-letni Carlo Rizz 
62-letni Boris Žani, 86-letni Antoni 
Busani, 79-letni Luigi Gnoli, 72-letr 
Giuseppe Visintin, 73-letni Riccioti 
Bullo, 63-letna Argia Senizza, 66-letr 
Luigi Bottizer, 62-letna Stefania Zei 
ial vd. Sanabor, 85-letna Caterina Ms 
rega vd. Cecuta.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina, Trg sv. Jakoba 1; Gi 
golin, AUa Minerva, Trg V. Gio 
1; Ai due Mori, Trg Unitš 4; Al 
Lorenzo, Ul. Soncini 179 (škeden, 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Croce Azzurra, Ul. Commerciale 2 
Rossetti - Emili, Ul. Combi 19; , 
Samaritano, Trg Ospedale 8; Tama: 
& Neri, Ul. Dante 7.
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Izid natečaja PD «Tabor»
za izvirna dramska dela v slovenskem 

jeziku ali primorskem narečju
Prosvetno društvo Tabor - Opčine je jeseni razpisalo natečaj za 

izvirna dramska dela v slovenskem jeziku ali primorskem nare
čju z namenom, da spozna nove in približa dramatiki že znane av
torje. Avtorji so morali poslati svoja dela označena z geslom ali 
psevdonimom in s podatki v posebni zaprti kuverti. Predložena 
dela je ocenila petčlanska žirija, ki so jo sestavljali: profesor 
Stanko Kodrič, pesnik Miroslav Košuta, narečna pesnica Marija 
Mijot, dramaturg Drago Gorjup in slavistka Olga Lupine. Žirija 
se je sestala v četrtek 21. junija v Prosvetnem domu na Opčinah 
in soglasno sklenila:

1. Pohvaliti je treba prosvetno društvo Tabor za ta razpis, ki 
je izjemen v praksi delovanja naših prosvetnih društev. Upati 
je, da bo društvo tudi v prihodnje nadaljevalo s podobnimi 
pobudami.

2. Žirija je prejela šest del, izmed katerih ima vsako svoje 
pomanjkljivosti, avtorjem pa gre topla zahvala že zgolj za to, 
da so se natečaja udeležili. Razveseljivo je, da je velika večina 
obravnavanih problemov domačih in aktualnih.

3. Tri razpisane nagrade prejmejo:
a) prvo nagrado — umetniško delo znanega slikarja — avtor 

igre Rdeča črta čez ograde, poslane pod geslom Beli trn. Po 
svoji dramaturški gradnji je ta veseloigra iz nekdanjega open
skega življenja sicer skromna, po likih pa nekoliko naivna, vendar 
obravnava nadvse aktualno problematiko razlaščanja naše zemlje.

Dopolnjena in morebiti celo prestavljena v narečje je lahko 
osnova za odlično igro.

b) drugo nagrado — izbor slovenskih klasikov — prejme 
avtor pod geslom «Oder» za dramo v treh dejanjih Dobro dekle- 
Igra je formalno neoporečno grajena in značaji so ostro začrtani, 
s svojo črnobelo tehniko in nekoliko preveč sentimentalnimi prijemi 
pa je sodobnemu čutenju tuja.

c) tretjo nagrado — abonma za gledališko sezono 1973-74 — 
prejme avtor s siglo «3x3» za skeč Srečanje. Njegove odlike 
so sodoben problem, globok smisel za humor ter izostren občutek 
za besedno igro in poanto, žal pa dejanje ne prerase v igro.

Ko je žirija odprla kuverte, je ugotovila, da je avtor prvona- 
grajenega dela Ivan Artač, Opčine, Narodna ulica 176/1, tretje- 
nagrajenega pa Atilij Kralj, Konkonel, Ul. Bidischini 2/2. Avtor 
drame Dobro dekle je očitno pomotoma tudi v koverti ponovil zgolj 
svoje geslo, zato ga prosimo, da čimprej javi svoje ime in naslov 
prosvetnemu društvu Tabor, kot dokaz pa navede četrto kopijo 
ali rokopis.

da je dovoz s ceste in odvoz na 
njo občutno olajšane. Restavracijo 
bodo odprli prvim gostom jutri, ko 
bo zagrabil za delo tudi sloviti 
čevapčičar in kuhar L. Želje s Ron- 
tovela. Restavracijo bosta uprav
ljala bivša mornarja s pomoč io 
svojih družin. V večji hali je pro
stor za 68 ljudi, v samopostrežni 
restavraciji za 56, na ploščadi pred 
stavbo pa se bo lahko odpočilo 
in okrepčalo do 150 turistov.

Na sinočnjem odprtju so pod
jetnima možema čestitali predsed
nik devinsko - nabrežinske turistič
ne ustanove Parentin, podžupan 
Colomban in odbornik A. Terčon. 
Nove prostore je blagoslovil dekan 
devinsko - nabrežinske župnije I. 

I Kretič.
liiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiimiiiiiiimmmmiiiinmiiiuiimmiiimiimiiiiiiiiimiiiiiiiiimiimiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiHiiiiiiimminiiiiiiiiiiiiiiiiiniH«

ZAKLJUČEN FESTIVAL «DELA» V DOLINI

Jutri zaprti uradi 
gen. konzulata SFRJ

Uradi Generalnega konzulata SFRJ 
v Trstu bodo jutri, 4. julija zaprti, 
zaradi državnega praznika.

Nova restavracija 
v bližini Devina

Ob državni cesti štev. 14 pri De
vinu, kjer se cepi cesta za ri
biško naselje, so sinoči odprli so
dobno urejeno restavracijo, ki pred
stavlja pomembno pridobitev za tu
ristični razvoj tega področja. Re
stavracija, «Supergrill Carso», je 
nastala na pobudo dveh pomoršča
kov, ki sta se naveličala plovbe 
in se odločila za trdna tla. julij 
Gulič s Kontovela in Giuseppe 
Favretto iz Umaga sta se pred 
dobrim letom izkrcala s posebnim 
načrtom: urediti ob obalni cesti 
restavracijo s samopostrežbo, kakš
ne sta imela priložnost videti in 
obiskovati v Združenih državah 
Amerike.

Zamisel je pretvoril v potrebne 
načrte strokovnjak Petelin iz Na
brežine, delo pa je prevzelo pod
jetje E. Gobbo iz Vileš pri Gorici. 
V šestih mesecih je nastala sodoh- 
na turistična postojanka, ki je 
smotrno urejena, razpolaga z obsež

PO VAŽNOSTI DRUGO PRISTANIŠČE V DEŽELI

V tržiškem pristanišču Portorosega 
odpravijo letno milijon ton blaga

Gre za blago namenjeno tukajšnjim tovarnam - V pristanišču dela 220 ljudi

Po uradnih podatkih so lani v tr
žiškem pristanišču Portorosega raz
tovorili skupno 1.092.317 ton blaga, 
natovorili pa 15.974 ton. V primer
javi s prejšnjim letom je bilo raz
tovorjenega blaga za približno šest 
ton manj, skoro enajst ton več pa 
so blaga natovorili. Ti podatki nam 
dokazujejo, da služi tržiško prista
nišče predvsem potrebam tukajš
nje industrije. Podatki o milijonu 
ton letnega prometa so si bolj ali 
manj enaki že vrsto let. Strokov
njaki pa pričakujejo, da se bo v 
prihodnjih letih promet v pristani
šču Portorosega povečal, kajti že 
sedaj so v teku dela za podaljša
nje operativne obale, istočasno pa 
so v Trstu uvideli potrebo, da bi 
bilo treba blago, ki ga ni moč raz
tovoriti v tem velikem pristanišču, 
poslati v Tržič. Nekateri politični 
predstavniki, v prv: vrsti republi
kanci, so mnenja, da je treba usta
noviti enotno pristaniško upravo za

no ploščadjo in parkirnim prosto- | ^rg|. .n >rržič, <ja bi bilo tako delo 
rom z vhodom in izhouom, e ko , b0jje usklajeno. Deželna uprava je

v vsaki je običajno štirinajst ljudi. 
Delo poteka v glavnem brez zasto
jev, sindikati si prizadevajo, da bi 
imeli tudi v pristanišču kratek te
den.

Pred približno tednom dni je šel 
v pokoj načelnik pristaniške enote 
Valerio Beltrame. Njegov uradni 
naziv je «console». Starejšega mo
ža, ki je vedno imel na glavi če
pico, se bodo ljudje v pristanišču 
radi spominjali. Na njegovo mesto 
so z 87 glasovi na skupščini izvo
lili Renata Pizzignacca, ki je dolge 
vrsto let zaposlen v pristanišču.

Pristaniški delavci si prizadeva 
jo, da bi ostala njihova pravica na
tovarjanja in raztovarjanja blaga 
na vsem pristaniškem področju, tu
di na operativnih obalah, ki so last 
posameznih tovarn.

te 26. V bolnišnici so Toffulju ugo
tovili lažji možganski pretres, uda
rec v prsni koš in verjeten zlom 
rebra: okreval bo v 15- dneh.

V petek v Gorici 
seja občinskega sveta

Občinski svet v Gorici se bo se
stal v petek, 6. julija ob 20 30. Na
daljevali bodo z razpravo o točkah, 
ki so bile že na prejšnjem dnev
nem redu, dodali pa so še nekaj 
točk, med katerimi tri interpela
cije. ki so jih vložili že pred ca 
som socialdemokratski svetovalci 
in eno. ki sta io vložila dva de- 
mokristjanska svetovalca.

VESTI Z ONKRAJ MEJE

Na Nanosu bo jutri 
proslava Dneva borca
V strminah Mangrta je izgubil življenje nemški pla- 

V Logu pod Mangrtom odprli lovsko kočo

Uprava slovenskega dijaškega do
ma v Sveto gorski ulici 82 v Gori
ci javlja, da bo njen urad v po- - T-T ... ,
letnih mesecih odprt ob dtelavnikih t nah izgubil življenje Hans Dieter 
od 10. do 12. ure. I Kurring iz Hamburga.

nmec

Združenje borcev Vipava priprav
lja za jutri, 4. julija, tradicional
no proslavo na Nanosu, ki se bo 
začela ob 10. uri pri Abramovih. 
V kulturnem delu programa bodo 
nastopili med drugimi tudi pev
ski zbor iz Ajdovščine, Brji in Vi
pave. Pripadniki JUA in odreda 
predvojaške vzgoje bodo uprizo
rili napad. Predvidevajo tudi od
skok skupine padalcev letalskega 
centra iz Ajdovščine, ki bodo po 
zračni poti prinesli venec za grob
nico padlim.

Odbor vabi vse bivše borce, 
mladino ter drugo prebivalstvo iz 
bližnje in daljne okolice na to 
srečanje, ki bo prav na kraju, 
kjer so se med narodnoosvobo
dilnim bojem odvijale hude bit
ke z okupatorjem.# # *

Mangart je letos zahteval že 
drugo žrtev med planinci, ki se 
vzpenjajo v čedalje večjem številu 
manj. Tokrat je v njegovih strmi-

Drcvi seja občinskega 
sveta v Miljah

Drevi se sestane miljski ob
činski svet. Dnevni red seje je 
precej bogat in zanimiv.

Svetovalci bodo namreč ratifici
rali nekaj pomembnih sklepov. Naj 
navedemo, na primer, brezplačno 
razdelitev učnili pripomočkov in 
prevoznih izkaznic vsem dijakom 
miljske občine, ustanovitev «polet- 
nega šolskega centra» pri Sv. Ro
ku

Neuporabni ročni bombi 
v greznici škedenjskega 
občinskega rekreatorija

Ko so delavci podjetja «Paro- 
vel» s furlanske ceste 417 čistili 
greznice občinskega rekreatorija 
«Gentilli» so v neki cevi našli 
dve ročni bombi vrste OTO ter 
devet šaržerjev po 20 nabojev. 
Orožje ni bilo zavito in je za
radi rje in neuporabnosti jasno, 
da je bilo odvrženo kmalu po voj
ni. V škedenjski rekreatorij, ki je 
nedaleč od Rižarne (v Škedenjski 
ulici 127), so poklicali člane od
delka prebivalcev min, ki so bom
be odstranili.

Premik na levo naj se odraža 
tudi v odnosu do Slovencev

Govora deželnih svetovalcev Lovrihe in Cuffara 
Nastop dolinske godbe in reške folklorne skupine

S koncertom dolinske godbe na 
pihala, nastopom folklorne skupine 
«Student» z Reke in plesom, ki je 
trajal pozno v noč, se je v nede
ljo zaključil pokrajinski festival gla
sila KPI «Delo». Udeležila se ga je 
velika množica ljudi, posebno mla
dine, ki se je navdušila ob nasto- 
:pu reške folklorne skupine, pred 
tem pa se udeležila političnega zbo
rovanja, na katerem sta spregovo
rila deželna svetovalca Dušan Lo- 
vriha in Antonino Cuffaro.

Govornika je pozdravil, v imenu 
organizatorjev praznika, sekretar 
dolinske sekcije KPI German Šva
ra. Lovriha se je v svojem pose
gu podrobneje dotaknil odprtih 
vprašanj slovenske narodne manj
šine in perspektiv, ki se odpirajo 
ob začetku tretje mandatne dobe 
deželnega zbora. Komunisti bodo, 
kot doslej zagovarjali stališče, da 
mora dežela ovrednotiti svojo sa-
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DVA TEDNA PO KRVAVEM DOGODKU V ST ANDI

Odkrili so neuravnovešeno žensko 
ki je z nožem ranila štiri osebe

Še isti dan so jo zaslišali na kvesturi, 
ker je nadlegovala mestnega redarja

Po dolgi in težki preiskavi so agenti 
letečega oddelka prišli do zaključka, 
da je 39-letna Bahrija Cain Koclica 
iz Ul. Tarabocchia 1, ki je pred dve
ma tednoma zabodla v veleblagovnici 
Standa štiri osebe. Prijavili so jo 
sodni oblasti zaradi poškodb in tat
vine v obtežilnih okolnostih — ukradla 
je namreč nož, s katerim je zahrbtno 
napadla svoje žrtve in- ga nato odvrgla 
v Drevoredu XX. septembra.

Dogodek, ki se je na srečo zak
ljučil brez resnih posledic za ranjen
ce, se je pripetil 15. junija popoldne 
v drugem nadstropju veleblagovnice. 
Ženska se je mudila pri stojnici, kjer 
so razstavljeni kuhinjski noži, ko je 
nenadoma zgrabila nož z nad 35 cm 
dolgim rezilom in ga zasadila kar šti 
rim osebam v hrbet. Nastal je seveda 
velik preplah, tako da je ženski uspe
lo oddaljiti se s prizorišča in izginiti 
med množico. Napad in beg sta se 
odvila tako hitro, da očividci niso 
niti dobro utegnili pogledati ženske 
in so zatem podali agentom letečega 
oddelka, ki so v kratkem prihiteli na 
kraj, precej različne opise.

Medtem ko so ranjence prepeljali v

vem trgu odvijal čuden dogodek. Ne
ka ženska se je približala redarju, 
ki je urejeval promet in ga začela 
nadlegovati: hotela je sama urejevati 
semafore, potem je hotela, naj ji 
daruje kos žice, ki je povezan z glav
nim stikalom semaforov in sploh ga 
je tako motila zaradi česar je redar 
poklical policijo. Odpeljali so jo na 
kvesturo, kjer so jo temeljito za
slišali.

Na podlagi nekaterih opisov, bi 
ženska lahko res bila podobna tisti, 
ki je y Standi napadla in zabodla 
štiri ljudi: stara je bila med 35 in 
40 leti in bila je oblečena v temno 
obleko. Zato sta jo zaslišala osebno 
načelnik letečega oddelka dr. Petro- 
sino in major Morar.dini, ki sta takoj 
ugotovila, da ženska ni povsem u- 
ravnovešena. Soočili so jo z nekate
rimi uslužbenci Stande, ki pa je niso 
prepoznali. Zato je niso aretirali, ker 
pa je bila očitno neuravnovešena, so 
jo odpeljali v psihiatrično bolnišnico, 
kjer so jo tudi sprejeli na zdrav
ljenje.

Preiskava pa se pri tem ni usta
vila. Agenti letečega oddelka so skrbno 
pregledali seznam vseh oseb, ki so 
kadarkoli bile psihično neuravnove
šene, in v Trstu jih ni malo, saj so 
pregledali seznam z nad 7 tisoč imeni. 
Iz seznama so povzeli približno 100 
imen in pokazali slike očividcem. Iz
med vseh je bila ravno Kotlica tista, 
ki je najbolj odgovarjala opisu prič 
in zato jo je major Morar.dini spet 
zaslišal. Med pogovorom je ženska še 
bolj. utrdila sume: povedala je, da 
ima rada nože, da bi rada zabodla

mostojnost prav s tem, da prispe
va k reševanju odprtih vprašanj 
slovenske skupnosti. V tein smislu 
se KPI zavzema za globalno zašči
to, ki naj uresniči tudi v praksi 
ustavno načelo, da mora vsa repu
blika, se pravi vsi njeni organi, od 
parlamenta do občin, pokrajin, de
žele in javnih gospodarskih usta
nov, ščititi interese »jezikovnih 
manjšin*. V našem primeru to po
meni, da je treba slovenski manj
šini zagotoviti celovito zaščito nje
nih jezikovnih, kulturnih, družbe
nih in gospodarskih interesov. Iz
med konkretnih vprašanj se bo mo
ral deželni zbor, v katerem je pri
šlo do pozitivnega premika na levo, 
spoprijeti z vprašanji spreminjanja 
Trsta v petrolejsko pristanišče in 
zaščito Krasa v okviru gorskih 
skupnosti.

Deželni tajnik KPI Antonino Cuf
faro je v začetku izrazil zadovolj
stvo za volilne izide, ki dokazuje
jo, da je KD morala plačati za 
svojo zgrešeno politiko na državni 
kot na deželni ravni, ko je tudi 
prišlo do premika na levo. To pa 
pomeni, da stvari ne morejo ostati 
pri starem. Premik na levo se mo
ra odražati tudi v novem načinu 
dela deželnega zbora. Med bistve
nimi nalogami, ki jih KPI postav
lja kot pogoj, kljub temu. da se 
ne zavzema za vstop v koalicijo 
(to bo sodila po programih in ne 
po formuli), je tudi odnos do Sloven
cev. V tem smislu je Cuffaro po
trdil obvezo za globalno zaščito in 
podčrtal, da je bila na volitvah po
ražena tudi teza o «postopnosti», 
kar pomeni politiko odlašanja v ne
dogled, ko gre za manjšino. Sedanji 
položaj odpira nove perspektive, ko 
bodo postavljene na preizkušnjo tu
di politične sile, ki so se med vo
lilno kampanjo pred Slovenci obve
zale za učinkovitejši nastop v tem 
smislu.

s svoje strani dala denar za po
daljšanje operativne obale, v trži- 
ški industrijski coni nastajajo no
ve tovarne, ki jim bo gotovo prista
nišče služilo.

S tem v zvezi je treba tudi ome
niti, da obstajajo v pristanišču ne
kateri nerešeni problemi, ki se 
tičejo ’ osebja, ki je zaposleno pri 
nakladanju in razkladanju blaga v 
pristanišču. Sindikati skušajo stvar 
rešiti v soglasju z ustreznimi mi
nistrskimi organi, kajti delo v pri
stanišču je podvrženo določenim 
predpisom, ki so včasih zelo stro
gega značaja.

V pristaniški enoti (compagnia 
portuale) imajo določeno število 
stalnih delavcev. Teh je 184, njiho
vo število se po predpisih ne sme 
dvigati ali nižati, ker je določeno 
na podlagi dolžine operativne oba
le. Ker pa večkrat potrebujejo, ta
ko zaradi nujnosti, da takoj razto
vorijo ladjo, bodisi ker so redni de
lavci ali na dopustu ali bolni, do
datno delovno silo, jo od časa do 
časa najamejo. Tako dela poleg že 
omenjenih 184 stalnih delavcev v 
tržiškem pristanišču še 16 začasnih 
in 20 občasnih. Začasni so že v 
nekakem predorganiku in bodo 
včlanjeni čimprej med stalne, za 
občasne pa ni, po sedanjih pravi
lih, zagotovljena stalnost dela. Ti 
si seveda prizadevajo, da bi do 
tega prišlo, sindikat pristaniških 
delavcev, v katerem so včlanjeni 
vsi od stalnih do občasnih je iste
ga mnenja. Ker so lani in predlan
skim priredili dva natečaja za 
vključitev med stalne delavce, in 
so nekateri iz raznih vzrokov izo
stali, si sedaj prizadevajo, da bi 
dobili privoljenje pristojnega mini
strstva, da bi tiidi ostalih dvajset 
vključili med stalne. To predvsem, 
ker bo pristaniška obala kmalu 
podaljšana.

Delo pristaniških delavcev je zelo 
naporno, prav zaradi tega je tudi 
dobro plačano. Pridobili so si stal
no zagotovljeno plačo in imajo ta
ko zagotovljen dohodek, tudi če 
pride do občasne krize v pristani
škem prometu. Med 220 ljudi, ki 
dela v pristanišču je tudi več kot 
dvajset Slovencev, v glavnem iz 
doberdobske občine. Delajo več kot 
drugi, pa tudi zaslužijo nekaj več. 

V pristanišču delajo v skupinah.

V Ločniku v Ulici Udine se je 
včeraj popoldne okoli 14.20 z mo
pedom ponesrečil 44-letni delavec 
Velio Tofful iz Krmina, Ulica Dan-
............................ ................. ............................................... ............................................ .

Nova šeststanovanjska hiša v Sovodnjah

Kurinng in njegov prijatelj dr. 
Valter Mosetting iz Beljaka sta se 
nameravala povzpeti na vrh Man
garta. Ker pa je bilo vreme ne
ugodno, sta se vračala proti zad
njemu predoru. Med potjo sta 
morala prečkati težko prehodno 
steno, kjer je Kurringu zdrsnilo 
in je zdrsnil okoli 90 metrov po 
zaledenelem plazu in melišču. Pri 
tem je z glavo udaril v oster 
kamen in obležal mrtev. V pla
nino so ga prinesli bovški gorski 
reševalci.

* * #

Lovska družina v Logu pod 
Mangartom je praznovala pred 
kratkim 25-letnico obstoja in de
lovanja. Svoj srebrni jubilej so 
še posebno lepo proslavili s tem, 
da so v nedeljo odprli v dolini 
Koritnice v nadmorski višini 
okoli 1200 metrov novo lovsko 
kočo.

Koča, ki ima kuhinjo in ne
kaj ležišč, bo služila tudi zave
tišče planincem, saj vodi tam mi
mo pot na Mangart in Jalovec. 
Vrednost koče, ki so jo lovci 
uredili v glavnem sami, poma
gali so jim še vojaki, ki so znesli 
iz doline več ton gradbenega ma
teriala, cenijo na več kot 6 mi
lijonov starih dinarjev.
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V Sovodnjah bo kmalu vseljiva 
šeststanovanjska hiša, ki jo je zgra
dil goriški zavod za ljudske hiše. 
Nova stanovanja imajo poleg ob
veznih prostorov še štiri sobe, ga
ražo in klet. V stavbi deluje na
prava za centralno ogrevanje. Ljud
ska stanovanja, ki jih danes gradi
jo imajo vse kar je potrebno za 
udobno stanovanjsko kulturo. Pro
silcev za omenjenih šest stanovanj 
je bilo več od srečnih šestih dru
žin, ki so jim bila stanovanja od
dana. V zavodu za ljudske hiše 
nam je predsednik Massimo Celile 
dejal, da bodo skušali zaradi tega 
najti finančna sredstva, da bi čiin- 
prej v Sovodnjah zgradili še eno

za gradnjo podobne šeststanovanj- 
ske stavbe v Doberdobu.

Zaključek praznika 
ob doberdobskem jezeru

Tudi poletnemu prazniku, ki ga je 
priredilo prosvetno društvo «Jezero» 
v Doberdobu, je nagajal dež. V 
soboto zvečer zaradi tega ni bilo 
napovedanega tekmovanja v bri- 
školi, ki je bilo v nedeljo zvečer. 
Na praznik se je v senčnatem pro
storu ob jezeru zbralo veliko ljudi, 
ki so uživali hlad. Mlajši so se

48 dvojic. Po napetih tekmah sta 
zmagala Al do Jarc in Karlo Fran- 
dolič. oba iz Doberdoba, ki sta 
nesla domov dva pršuta. Na drugo 
mesto sta se uvrstila Roman Jarc 
in Evgen Ferfolja, tudi iz Doberdo
ba: dobila sta dve kolesi sira. Tretja 
sta bila Egidij Radetič iz Jamelj 
in Vladimir Mervič iz Doline, ki 
sta dobila 4 salame, na četrtem 
mestu pa sta bila Claudio Sandrini 
in Mario Pedronzind iz Tržiča, ki 
sta se zadovoljila z dvema sa- 
larnama-

podobno hišo. Kar se tiče sloven-. veselili na brjarju, kjer je igral
skih občin so pred kratkim razpi- orkester iz Ronk.
šali javno dražbo za oddajo del Tekme v briškoli se je udeležilo

... ............................... ............................................. ................................. .
OKRAJNO SODIŠČE V GORICI

Kdo je povzročil z bombico 
preplah v kinu Centrale?

Obtoženi Oliva oproščen zaradi pomanjkanja dokazov . Kar 11 prijav 
proti Paolettiju zaradi kršitve predpisov policijskega nadzorstva

V drugem delu razprav pred goriš-, tega so vložili proti njemu kar 11

Smrtne posledice padca 
priletne ženske
Včeraj zjutraj je umrla v glavni 

bolnišnici, kjer so jo sprejeli pred 
dvema tednoma, 85-letna Caterina 
Marega por. Cecuta iz Ul. Revol- 
tella 22. V soboto, 16. junija po
poldne jo je hči našla nezavestno 
na tleh v hodniku stanovanja. Pri
letna ženska je po vsej verjetnosti 
nerodno stopila, padla in se močno 
udarila. Zdravniki so ji ugotovili 
zlom levega zapestja in leve stegne
nice, zaradi česar so jo sprejeli s 
pridržano prognozo.

Komaj po dveh tednih po padcu 
Se je 63-letna upokojenka Ernesti
na Rohmer por. Mahnič iz Ul. 
Revoltella 10 zatekla v bolnišni
co. V nedeljo, 17. junija se ji je 
namreč pripetilo, da je padla po 
stopnišču palače narodov v raz
stavišču tržaškega velesejma. Za
bolelo jo je v stegnu leve noge, 
kljub temu pa je sama vstala in 
odšla domov. Bolečina je bila ved
no hujša, Mahničeva pa je ča
kala vse do včeraj, ko se je za- 

,ma raca nože. ua - tekla v bolnišnico. Ugotovili so ji
^“nSnm I zlom leve stegnenice in so jo 

sprejeli v ortopedskem oddelku sin podobno. Nekaj dni pred dogodkom 
v Standi pa je celo zagrozila sorod
nikom, da jih bo zabodla.

Končno so agenti še odkrili neko 
mlado dekle, ki je prisostvovala krva
vemu dogodku. Pokazali so ji več slik 
in dekle je takoj prepoznala Kotlico. 
Končno je tudi osebno prepoznala žen-bolnišnico, kjer so jih vse sprejeli' s Končno je tudi osebno prepoznala 

krajšo prognozo, se je na Goldonije-1 sko med soočenjem na kvesturi.

prognozo okrevanja v treh me
secih.

V istem oddelku so včeraj po
poldne sprejeli 79-letno upokojen
ko Elisabetto Osvaldello iz Ul. 
Gatteri, ki si je pri padcu v sta
novanju zlomila levo nogo v steg
nu. Okrevala bo v treh mesecih.

kim okrajnim sodnikom pretekli 
četrtek popoldne se je moral med 
drugimi zagovarjati tudi 22-!etni 
parketar Francesco Oliva iz Moše, 
Ul. Isonzo 3. V obtožnici je nave
deno, da je med predstavo v ki
nodvorani Centrale v Gorici dne 
22. decembra 1971 prestrašil ob
činstvo s tem, da je vrgel med nje
ga majhno gorečo raketo. Dalje je 
bil prijavljen tudi ker ni imei po
licijskega dovoljenja, ki je potreb
no za posest pirotehničnega blaga. 
Obtoženec, ki je bil prisoten pri 
razpravi, je odločno zanikal da bi 
bil on tisti, ki naj bi vrgel med 
ljudi omenjeno bombico in povzro
čil paniko. Dodal je, da so bili v 
vrsti pred njim trije dečki in da 
je eden izmed njih, ki je bil pla
volas, vrgel bombico in bil kriv 
vsega. Tudi priče so v glavnem 
potrdile njegovo izjavo in državne
mu tožilcu ni preostajalo drugega, 
kot da je predlagal oprostitev ob
toženca zaradi pomanjkanja doka
zov. Zagovornik Battello pa je za
hteval njegovo oprostitev s polno 
formulo. Sodnik ga je oprostil za
radi pomanjkanja dokazov.

Pred kratkim smo pisali o 27- 
letnem mehaniku Gianniju Paolet
tiju iz Gorice, ki stanuje sedaj na 
Travniku 8. Mož je imel že več
krat opravka s sodiščem, saj nje
gov kazenski list našteva kar 13 
različnih prestopkov. Prav v zvezi 
s temi prestopki, oziroma obsod
bami, je bil Paoletti pod strogim 
policijskim nadzorstvom, ki pa si 
ga ni vzel preveč k srcu. Dejstvo 
je, da ga policijski nadzorni orga
ni v času od 27. novembra 1972 pa 
do vključno 26. februarja 1973 kar 
11-krat niso našli v nočnih urah na 
njegovem domu, kot to predvide-

prijav, za katere mu je naprtil 
sodnik dve leti pripora in plačilo 
sodnih stroškov. Že lani pa so mu 
pri neki drugi razpravi prisodili 
4 mesece in 15 dni zapora ter 45 
tisoč lir globe, ker so ga večkrat 
presenetili, ko se je vozil po go- 
riških ulicah z ženino lancia fla- 
via ne da bi imel vozno dovolje
nje Obtoženca je zagovarjal odv. 
Battello.

Državni tožilec dr. Romana Ca- 
pussotto; sodnik dr. Ballarini; zap. 
Magda Massi.

I. M.

Poenostavljen sprejem 
v tržiško bolnišnico

Birokratski postopek za sprejem 
v tržiško bolnišnico bo od 1. julija 
poenostavljen. To nam je sporo
čila direkcija bolniške blagajne 
(INAM) v Gorici, ki javlja, da bo
do tak postopek uvedli kmalu tudi 
v drugih bolnišnicah v naši po
krajini.

Zavarovanci INAM, ki so doslej 
morali v bolnišnico, so morali potr
diti nalog osebnega zdravnika ali 
specialista v pisarni bolniške bla
gajne, šele nato so lahko šli 
bolnišnico. Postopek je sedaj po
enostavljen tako, da bodo odslej 
z nalogom zdravnika bolniki šli 
lahko direktno v bolnišnico, ne da 
bi bilo potrebno potrdilo urada bol
niške blagajne. Zavarovancem so 
tako olajšali postopek, ne bo jim 
treba izgubljati časa v pisarni bol
niške blagajne.

Na drugi strani pa bodo uprave 
bolnišnic imele nekoliko več dela

da bodo morali v pisarnah bolni 
šnic žigosati zdravstveno knjižico 
zavarovancev bolniške blagajne Po
drobnejša pojasnila dajejo pisarne 
bolniške blagajne. Zasedaj bo, kot 
smo že omenili, veljalo to birokrat
sko olajšanje samo v bolnišnici v 
Tržiču. To zanima naše bralce a 
Laškega in z našega Krasa.

Danes v Sovodnjah 
shod KPI

Danes, 4. julija ob 21. uri bo 
«Pri Francetu* v Sovodnjah shod 
KPI, na katerem bosta prof. Ven- 
ko Devetak in Fulvio Bergomas go
vorila o pomenu volitev 17. in 18. 
junija v deželi Furlaniji - Julijski

Razstave
V galeriji Pro Loco na Verdijevem 

korzu 100 (Pasaža) razstavlja do 15. 
julija slikarka Nives Saina Mauro. 
Razstava bo ob delavnikih odprta od 
9. do 12. ure in od 16. do 20. ure, ob 
praznikih pa od 9. do 12. ure.

Razna obvestila
Ravnateljstvo Državnega strokovne

ga zavoda za trgovino s slovenskim 
učnim jezikom v Gorici, Ulica V. 
Veneto 74. sporoča, da 24. julija 1973 
ob 12. uri zapade rok za vpis v šol
sko leto 1973/74.

Izleti
Slovensko planinsko društvo v Go

rici sporoča umik odhoda avtobusa 
za izlet v republiko San Marino, ki 
bo v nedeljo, 18. julija. S Travnika bo 
avtobus odpeljal ob 4.30 iz Podgore 
ob 4.35, iz štandreža ob 4.40 ter iz 
Sovodenj ob 4.45. SPD se priporoča za 
točnost izletnikov, ker zamudnikov ne 
bodo čakali.

Kino

.___ kot doslej. Vodstvo bolniške blagaj-
vajo” nadzorstveni predpisi. Zaradi I ne INAM bo od njih zahtevalo tudi.

Ljubimo in spoštujmo živali
Združenje za zaščito živali (EN 

PA) nam je te dni poslalo pismo, 
v katerem se pritožuje zaradi sla
bega ravnanja z živalmi, posebno s 
psi in mačkami. Združenje je nam
reč ugotovilo, da nekateri naj prej 
vzamejo v hišo psa ali mačko in 
ga po nekaj mesecih spodijo iz 
hiše. Večkrat se dogaja, da se 
taki ljudje «otresejo» svojih prija
teljev na najslabše načine. Odpelje
jo jih z avtomobilom ter jih tam 
spustijo nekam daleč.

Zaradi tega, združenje poziva vse, 
naj ne ravnajo na tak način z ži
valmi in rajši naj ne vzamejo v 
hišo žival, če jo nameravajo držati 
le nekaj mesecev. Če bodo takega 
človeka prijavili oblastem, bo mo
ral plačati globo. Zato ljubimo ži
vali in skušajmo jim dati pro
storček v našem stanovanju!

Dodatni seznam 
družinskega davka v Gorici

V četrtek, 28. junija so v proto- 
kolnem uradu goriškega županstva 
objavili za dobo dvajsetih dni do
datni seznam plačnikov družinske
ga davka v goriški občini. Dodatni 
seznam se nanaša na leta 1971, 1972 
in 1973. Vsakdo, ki ga to zanima, 
si lahko seznam ogleda.

V Ulici Don Bosco 
poletna kolonija

Občina obvešča vse starše, katerih 
otroci obiskujejo občinske vrtce, 
da se je včeraj, 2. julija v vrtcu 
v Ulici Don Bosco pričela poletna 
kolonija. Ta bo trajala do vključno 
31. julija. Kolonijo bodo med tednom 
(razen sobote) odprli ob 9. uri ter 
jo zaprli ob 17. uri. V soboto pa 
bo odprta od 9. do 13. ure.

Tri osebe v bolnišnico
zaradi cestne nesreče
V nedeljo zjutraj je na križišču 

med pokrajinskima cestama Moraro - 
Gradišče in Mariano - Šlovrenc pri
šlo do trčenja med lancio fuivio 
1500 in mini minorjem. Lancia je 
iz Gradišča bila namenjena proti 
Marianu. v nasprotno smer pa je 
vozil mini.

Pri nesreči so se ranile tri osebe, 
ki so jih prepeljali v krminsko bol
nišnico. V lanci se je vozil 52-letni 
mehanik Attilio Urzio iz Ronk, ki je 
ostal nepoškodovan; lažje se .je po
škodovala njegova žena Maria, ki 
se bo zdravila nekaj dni zaradi 
poškodb na desni nogi. Za 15 dni 
zdravljenja so v bolnišnici pridržali 
voznika mini minerja, Luigija Ba- 
dina iz Koprive, ki se je udaril po 
rokah in glavi: ob Badinu je v av
tomobilu sedel učenec Mario Pitto- 
ni iz Koprive, ki se bo zdravil 10 
dni zaradi odrgnin na obrazu in 
lažjega možganskega pretresa.

S ceste zaradi oslepitve
z avtomobilskimi žarometi
Včeraj, zgodaj zjutraj, je na Maj- 

nici zašel s ceste z avtomobilom 57- 
letni uradnik Graziano Franzoni iz 
Gorice, Ulica Del Poggio 4. Mož 
se je iz Gradišča vozil proti Go
rici. ko ga je pri gostišču «Alle 
Viole* z žarometi oslepil drugi av
tomobilist, ki je vozil v nasprotno 
stran. Franzoni je izgubil nadzor
stvo nad vozilom in zavozil v ob
cestni jarek.

V Goriški bolnišnici se bo zdravil 
15 dni zaradi udarcev na več 
krajih telesa.

Gorica
VERDI 17.30-32.00 »Salornč*. C. Be

ne in Veruska. Barvni film.
CORSO 17.30—22.00 «11 piacere e l'a- 

more*. J. Fonda in K. Spaak. Bar
vni film. Mladini pod 18. letom 
prepovedan.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «Deca- 
meron francese*. Scuchka in D. 
Portel. Barvni film. Mladini pod 
18. letom prepovedan.

CENTRALE Danes zaprto.
VITTORIA Zaprto.

Tržič
AZZURRO 17.30-22.00 «Le mille e 

una notte airitaliana*. Barvni film.
PRICIPE 17.30-22.00 «Lo chiama- 

vano tre teste....giocava sempre co- 
me morto*. Barvni film.

EXCELSIOR 16.00-22.00 »Bella, ricca, 
con lieve difetto fisico, cerca ani- 
ma gemella*. Barvni film.

/V ova (Inrirn
SOČA «Parada norcev*, ameriški bar

vni film od 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Mac Kenr.ino zlato*, ame

riški barvni film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE «Korziško maščevanje*, fran

coski barvni film ob 20.00.
RENČE Prosto.
PRVAČINA Prosto.
KANAL «čmi morilec*, italijanski 

barvni film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Marzini, Korzo Italija 89, 
tol. 2443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan m ponoči je dežur. 

na lekarna Al Rendentore, Ul. Fra- 
telil Rosselli, tol. 72340.

Iz noriškega matičnega urada
ROJSTVA: Fabio Zoccoletto, En- 

zo Del Bene, Laura Paganelii, Ele- 
na Pletti, Adrijan Feri, Samanta 
Gruden, Enrico Colautti, Daniele 
Spanghero, Chiara Ciut, Emanuela 
Cosson.

SMRTI: kmet 50-letni Tomaž Sfi
ligoj, bolničarka 90-letna Anna Co- 
laut vd. Claudi, upokojenec 89-letni 
Giuseppe Cuschie, upokojenec 71- 
letni Ferruccio Odorico, delavec 37- 
letni Mario Štolfa, gospodinja 78- 
letna Teresa Cibau por. Furlan.

OKLICI: uradnica Rozana Bajc m 
delavec Antonio Cossu, tiskarka 
Marija Terpin in skladiščnik Ladi
slav Ceščut, uradnica Flavia Bran- 
dolin in univ. študent Paolo Rapac- 
cioli, prodajalka Fulvia Klinec in 
delavec Claudio Princi, delavka Ri
ta Bregant in mornar Giovanni 
Ponzali, delavka Lucia Eleonora 
Bernardotto in delavec Maurizio 
Berlot, gospodinja Anna Maria Lu- 
pieri in Ernesto Bon, delavka Ma
rija Pavšič in upokojenec Michele 
Somma, uradnica Marialuisa Pic- 
cotti in delavec Domenico Scalco, 
prodajalka Gianfranca Salateo in 
občinski tajnik Marino Venturini, 
uradnica Lilijana Ožbat in elektro- 
mehanik Boris Peršolja, uradnici 
Renata Ielli in uradnik Bruno Da- 
ga, študentka Fiamma Bressan in 
kirurg Fabio Panichi.

POROKE: natakarica Marija Pa
hor in elektromehanik Vittorino Bo- 
noni, prevajalka Vera Despotovič 
in geometer Giuliano Dell'Angela,
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O KONFERENCI EVROPSKE VARNOSTI V HELSINKIH

Ali bo razvoj v Evropi 
še odvisen le od velikih?
Vse bolj se uveljavlja nujnost po upoštevanju stališč 
in potreb tudi manjših dežel, ne samo največjih dežel

povsem uspela — nikakor ne bo o- 
krepila nadoblasti supersil v Evro
pi, navzlic njunemu približevanju 
in prilagajanju. Je pa vendar njun 
vpliv še dovolj močan in zato tudi 
ostali ne bodo dosegli vsega, kar 
žele. Lahko bi nekako zaključili 
takole: upanja in pričakovanja — 
zlasti velesil — se ne bodo izpol
nila, ker bodo vse ostale države 
enakopravneje sodelovale pri dolo
čanju evropske politike. Konferen
ca pa bo bržkone vsem zagotovila 
kako korist, izpolnila kako željo, 
predstavniki večine dežel bodo ver
jetno z njenim delom in uspehi kar 
zadovoljni. Takšna so upanja, uteg
nilo pa bi se zgoditi, da bodo le 
javno zatrjevali, kako so zadovolj
ni, vtem ko v resnici nikakor ne 
bodo.

Ko človek postavlja določene op
timistične prognoze, se pri tem

opira na določena realna dejstva. 
Takole dejstvo je, postavimo tudi 
izjava najvišjih predstavnikov SZ 
in ZDA med zadnjimi razgovori, 
in s katero so javno priznali 
svojo odgovornost za mir v svetu, 
torej tudi v Evropi. V sovjetskem 
tisku je bilo rečeno, da je koreniti 
preobrat v sovjetsko - ameriških 
odnosih spdbuden dejavnik tudi za 
zmanjšanje napetosti v svetu ozi
roma, da »normalizacija teh odno
sov prispeva h krepitvi miru in 
varnosti v Evropi, kakor tudi k 
razvoju splošnoevropskega posveto
vanja*.

Dosedanje priprave v Helsinkih 
so pokazale, da takšne možnosti 
obstoje. Kot rečeno, upati je, da 
se bo v tem smislu tudi kaj do
seglo. Saj je to predpogoj miru in 
uspeha te važne konference v Hel
sinkih.

Na Finskem je zelo malo sonca. Zato izkoristijo Finci vsak lep trenutek, da se predajo soncu. Na sliki visoko- 
šolci s sosednega vseučilišča na stopnišču katedrale v Helsinkih
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OBROBNA DEŽELA BO NEKAJ ČASA V SREDIŠČU SVETOVNE POZORNOSTI

Prebivalstvo tinskega glavnega mesta 
je poskrbelo, da bi gostom bilo lepo

Najpomembnejše mednarodno srečanje po dunajskem kongresu 1815 
Težave z jezikom, ki ga ne razume noben Evropejec - Izredno gosto
ljubje, ki naj pripomore k čim večjemu medsebojnemu razumevanju

-V Mik. 'mm*. U

Prva polovica letošnjega leta je 
bila v političnem pogledu izredno 
dinamična. Brežnjev in Nixon ni
sta še dobro zaključila svoje vse- 
obsežne pogovore, bistveno zadeva
joče razvoj našega obdobja, ko se 
že oči mednarodne javnosti upira
jo proti konferenci o evropski var
nosti in sodelovanju, ki se te dni 
začenja v Helsinkih. Samo po sebi 
se ob tem postavlja vprašanje, ali 
bo ta konferenca še bolj utrdila 
dosedanjo nadoblast velesil na na
šem kontinentu ali pa bo morda 
razvila enakopravnejše sodelovanje 
med vsemi evropskimi deželami v 
pogledu določanja evropske politike.

Naj je velesilam doslej kakorko
li uspevalo obvladovati svet, so po 
drugi plati navzlic temu le morale 
upoštevati in spoštovati mnenje in 
interese ostalih, celo malih držav.

Velike sile upajo, da bo konfe
renca utrdila njihovo nadoblast, ki 
je začela kopneti. Ostali pa priča
kujejo, da bodo v bodoče čedalje 
boij enakopravno ter odločujoče 
sodelovali prj določanju evropske 
politike. Pričakovanja so si potem
takem nasprotna in se bodo mora
la — ob upoštevanju klasične po
litične modrosti — srečati nekje o- 
krog kompromisne sredine.

Prizadevanja Amerikancev so v 
pogledu evropske konference osre
dotočena na okrepitev omajanega 
ameriškega vpliva v zahodni Ev
ropi, obenem pa je v njih tudi 
skrita želja, da bi se vpliv Zahoda 
razširil na Vzhod. In tudi ne skri
vajo preveč, da žele v pogojih je
drskega ravnotežja ter s pomočjo 
dolgoročne strategije svobodnejše 
cirkulacije ljudi, idej in informa
cij «polagoma, toda zanesljivo* iz
podkopavati in zamenjati oziroma 
spremeniti sisteme v deželah vzhod
ne Evrope.

Brez ozira, kakšni so razlogi, ki 
navajajo ‘supersile na popuščanje, 
sporazumevanje in prilagajanje 
spremenjeni situaciji, je vandarle 
pred nami dejstvo, da ostro blokov
no razdeljenost vse hitreje zame
njujejo čedalje bolj fluidni odnosi.
Odpravljajo se — kot posledica 
hladne vojne — simbolične in de
janske pregrade med državami. 0- 
čitno postaja, da zidovi niso mogli 
trajno ločevati narodov in tudi ne 
idej, informacij, ljudje pa so vedno 
manj pripravljeni korakati samo v 
eni smeri, kot sanjajo o tem na 
Zahodu.

Naj bodo politični računi super
sil še tako sebični, se vendar zdi, 
da gre ves razvoj dogodkov .v prid 
ostalim državam. Le-ta omogoča, 
da se druge dežele odločneje bore 
za svoje interese, da se pri tem 
opirajo na oz. izkoriščajo nasprot
ja med velikimi silami ter vodijo 
samostojnejšo politiko. Največje si
le se še vedno trudijo, da bi ob
vladovale svet, s čemer so doslej 
uspevale in deloma še uspevajo, 
morajo pa kljub temu vse bolj u- 
poštevati mnenje ter interese tako 
drugih velikih ali srednjih kot celo 
majhnih držav.

Za to obstajajo številni dokazi.
Na prvem mestu je Vietnam. Na 
Zahodu pa —- v zvezi z evropsko 
konferenco — najpogosteje s po
udarkom navajajo obnašanje »ne
ubogljive*, »svojeglave* Francije v 
odnosu do ZDA, ali Romunije, ki 
je na pripravljalnih sestankih v 
Helsinkih presenetila s svojimi 
predlogi. Celo sami Amerikanci, ki 
z višine svojega položaja supersile 
uporno podcenjujejo ali prikrivajo 
vpliv in moč «tretj’h», »neuvršče
nih* ali »dežel med bloki* — kot 
jih imenujejo — so bili primorani 
svoji javnosti priznati oziroma jo 
obvestiti, da ni «moč predvideti 
stališč enajstih evropskih nacij, ki 
niso angažirane v blokih*.

Evropska konferenca — če bo
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OB POVEČANJU OBVEZNE ZA10GE PETROLEJSKIH IZDELKOV

Nafta se ponovno vrača pod zemljo
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Spomenik slavnemu olimpijcu Nurmiju na trgu pred športnim igriščem v
Helsinkih

Neki finski arhitekt je v svojih 
vizijah prehitel vse evropske poli
tike. Pred petimi leti je namreč Al- 
var Alto, genialni mojster finske 
arhitekture, zgradil «Finlar.dio», t. j. 
izredno atraktivno kongresno - kon
certno palačo na obali jezera Tele 
sredi finske prestolnice z namenom, 
da bi se v njej zbiralo občinstvo 
na vrhunske koncerte, strokovnjaki pa 
na vrhunske kongrese. Čeprav so 
palačo »Finlandia* odprli koncertne
mu občinstvu že v decembru 1971, 
bo ta izredna palača doživela svoj 
veliki dan šele danes, ko se bo v

njej začela prva evropska konfe
renca 34 držav, konferenca, ki je 
bila sklicana za ureditev proble
mov. ki se tičejo varnosti in sode
lovanja v Evropi. Na današnji kon
ferenci se bodo zbrali zunanji mi
nistri vseh evropskih držav skupno 
s svojimi delegacijami, navzoči pa 
bosta tudi delegaciji ZDA in Ka
nade.

Kaj je navdihnilo tedaj že 70 let 
starega arhitekta Alvara Alta, da 
v mestu Helsinkih, ki je znano kot 
«dremava devica», zgradi palačo 
»Finlandia* in s tem pripravi fin-

V zadnjih letih in še posebno 
v zadnjih mesecih se je povečala 
nestabilnost na svetovnem trgu su
rove nafte. Dežele - proizvajalke z 
Bližnjega (izhoda zahtevajo za svo
je blago vedno višje cene. Ta 
njihova zahteva je upravičena, saj 
je vrednost njihove proizvodnje iz
ražena in obračunana v ameriških 
dolarjih, ki dnevno izgubljajo svo
jo kupno moč. Te zahteve in ne
kateri politični pretresljaji so da
li povod ministrskemu svetu skup
nega evropskega trga za izreden 
ukrep: zaloge surove nafte se
morajo povečati v vseh državah 
članicah in morajo postati do 1. 
januarja 1975 enake 90-dnevni 
državni porabi. V Italiji in v dru
gih državah je bila do danes ob
vezna rezerva enaka samo 75-dnev- 
ni potrošnji

Ta sklep je sprožil mnogo hu
dih problemov finančnega in teh
ničnega značaja. Leta 1970 je zna
šala namreč letna poraba zahodne 
Evrope 610 milijonov ton: če bi 
že takrat morale države imeti 90- 
dnevno obvezno zalogo, bi ta zna
šala kar 120 milijonov ton. Pred
vidoma pa bo potrošnja narasla 
do leta 1930 kar na eno milijardo 
ton letno in bo obvezna zaloga 
torej enaka 250 milijonom ton. Po 
današnjih cenah znašajo stroški iz
gradnje tradicionalnih cistern za 
uskladiščenje tekočega goriva 30 
dolarjev na tono, to pomeni, da 
bi morala znašati vrednost skupne 
investicije (novogradnje in že ob
stoječe naprave) leta 1974 kar 5 
milijard dolarjev. Tem stroškom 
moramo dodati še redne vzdrže

valne stroške, ki so izredno viso
ki, ter tudi pasivne obresti na 
kapital, vložen v uskladiščena go
riva.

Obstajajo pa tudi tehnični pro
blemi: kje dobiti potrebni prostor 
za gradnjo tako velikega števila 
skladišč za izredno nevarno in 
lahko vnetljivo blago? Dogodki pre
teklega poletja v Dolini so priča, 
kako razmeroma lahko je uničiti 
take naprave.

Načrtovalci petrolejske predelo
valne industrije so prišli do za
ključka, da je nujno potrebno ure
diti podzemeljska skladišča. Zara
di tega nameravajo izkoristiti opu
ščene rudnike in podzemeljske na
ravne jame, kar bi omogočilo 
zmanjšanje stroškov in bi povečalo 
varnost. Po ocenah bi moral zna
šati razpoložljivi in do danes še 
neizkoriščeni podzemeljski skla
diščni prostor 600 milijonov kubič
nih metrov, kar je skoraj trikrat 
več. kot bi morale biti obvezne 
zaloge leta 1980.

Prva podzemeljska skladišča so 
nastala v Franciji in v Zapadni 
Nemčiji. Tako si je v nekem opu
ščenem rudniku v Normandiji druž
ba Esso uredila skladišče za 5 mi
lijonov ton surove nafte. Bivši 
rudnik je sedaj povezan s prista
nišči Caen in Port Jčrome z dve
ma naftovodoma, ki sta dolga 16 
oziroma 85 km. V južni Franciji je 
ista družba izklesala v skalah skla
dišča za nadaljnjih 120.000 kubič
nih metrov. To brezno so pove
zali z znanim industrijskim prista
niščem Fos v bližini Marseilla.

Tudi Zahodna Nemčija ne za

ostaja. Tu so že pred leti uredili
podzemeljska skladišča za prirod-
ni plin. Leta 1968 pa je družba 
NKWG začela graditi prvo pod
zemeljsko skladišče za surovo naf
to. Izkoristili so opuščeni rudnik 
mineralne soli, ki je v bližini pri
stanišča Wilhelmshaven v neposred
ni bližini Severnega morja, in naf
tovoda, ki oskrbuje vse Porurje. 
Načrti družbe NKWG so daljno
sežni. Leta 1970 je bila dokončana 
prva faza del, v kateri je bilo pri
pravljenih kar 2 milijona kubičnih 
metrov skladiščnega prostora. Le
ta 1971 so začeli izvajati drugi 
del načrta, ki predvideva izgrad
njo do konca leta 1974 nadaljnjih 
11 skladišč po 350.000 kubičnih me
trov vsako. V naslednji in končni 
fazi bi morali dograditi še nadalj
njih 20 votlin s skupno zmogljivostjo 
7 milijonov ton. Vsega skupaj bo 
torej družba razpolagala z 12 mi
lijoni kubičnih metrov podzemelj
skih skladišč, kar je do danes naj
večje predvideno skladišče. Tudi 
druge petrolejske družbe načrtu
jejo podobne podvige širom Nem
čije in tudi v sosednjih državah.

Gospodarska računica in var
nostni ukrepi prisiljujejo torej pre
delovalno petrolejsko industrijo, da 
si uredi svoja skladišča v najvar
nejših predelih zemlje. Vojaške o- 
blasti dobrohotno odobravajo take 
načrte, ki omogočajo varnejše 
uskladiščenje nujno potrebnega po
gonskega goriva.

Skratka lahko rečemo, da se 
danes nafta ponovno vrača pod 
zemljo, od koder so jo z velikimi 
napori načrpali. O. K.

sko glavno mesto za er.ega izmed 
evropskih kongresnih centrov, kar 
se je nato odražalo v sami politiki 
finskih državnikov, ki so ponudili 
Sovjetski zvezi in ZDA svoje glavno 
mesto za sedež pogajanj o strateški 
razorožitvi, nato pa vladam vseh 
evropskih držav, da naj se tam nji
hove delegacije sestanejo na pogaja
nja na konferenci, ki se začenja 
danes.

Med pol milijona prebivalcev fin
skega glavnega mesta, jih je več 
tisoč, predvsem mladincev, ki so 
skoraj pol leta vlagali veliko na
porov, da bi se evropskemu poli
tičnemu zborovanju, za katerega tr
dijo, da je najpomembnejše poli
tično zborovanje po dunajskem kon
gresu v letih 1814-1915, nudila čim
bolj svečana podoba, hkrati pa tudi 
kar se da iskreno gostoljubje.

Finski ljudje so se zares vsestran
sko potrudili in vsem gostom — pri
bližno tisoč politikom in 3 tisoč čas
nikarjem — pripravili vse, da jim 
bo najbolj udobno. Niso in ne mo
rejo pa pomagati v nečem, nam
reč v tem, da bi bil gostom finski 
jezik dojemljiv. Finski jezik je nam
reč, skupno z madžarskim in le 
tonskim, eden tistih jezikov, ki nima 
nobene zveze z drugimi jeziki ev
ropskih narodov in z indoevropskimi 
Jeziki nasploh. Finci so se potru
dili, da bi ideja zbliževanja in spo
razumevanja prodrla, ne morejo pa 
spremeniti svojega jezika, ki je in 
bo za skoraj vse goste nerazumljiv 
ali težko razumljiv.

Že pred sto leti je finski pesnik 
Sakari Topelius, po katerem danes 
nosi ime ena osrednjih ulic mesta, 
duhovito pripomnil, da je za ostale 
Evropejce »naš jezik tako nerazum
ljiv, kolikor jim je nerazumljivo 
ptičje žgolenje*. Jezikoslovcem daje 
finski jezik veliko težav. Veliko let 
so tuji jezikoslovci porabili, da so 
našli 300 finskih besed, ki imajo 
kako zvezo s podobnimi madžar
skimi besedami, iz česar bi se dalo 
sklepati, da imajo te besede skupni 
izvor. In vendar se Finec in Madžar 
danes ne razumeta, razen v madžar
ski restavraciji sredi Helsinkov, kjer 
se sorodnost teh dveh narodnosti, 
ki ju je zgodovina tako ločila, kaže 
tudi v — glasbi.

Da imajo Finci kar 15 sklonov niti 
ni največje zlo. Lepo pa je vsaj 
to, da Finci govorijo tako kot pi
šejo, v smislu pravila, ki ga je Sr
bom postavil Vuk Karadžič. Kljub 
temu pa je marsikatera beseda za 
nas ne le nerazumljiva, pač pa — 
neizgovorljiva. Vzemimo številko 2 
tisoč 781, ki jo Finec izgovori ta
kole : kaksjtuhattaseitsemaensataakah 
deksankymmeitaeyksi.

Kadar Finec opazi, da se tujec 
trudi s pogosto zelo dolgimi finski
mi besedami, mu dobrohotno reče: 
«čemu bi človek izgovoril štiri ali 
pet besed, ko lahko vseh teh pet 
besed strne v eno*. Seveda je za 
Finca lahko sirnit; cel kup besed v 
eno, kot tudi Nemec često krpa po 
dve, tri besede v dolg izraz, toda 
drugi narodi temu niso vajeni.

Pa še druge težave predstavlja 
finski jezik. Gre za besede, ki se 
izgovarjajo skoraj enako, vendar dru
gače pišejo, pa čeprav smo v za
četku rekli, da se Finci čiVndjlif "Po‘ 
srbskem pravilu, da se izgovarja 
tako kot se piše in narobe. Toda 
vzemimo le en primer finščine : 
beseda «tuli» pomeni ogenj,' »tulili* 
je veter, »tulli* pa je carina. In 
tudi za znane mednarodne izraze 
kot so telegraf, telefon, radar itd., 
ki so vsakomur v mednarodnem be
sedišču razumljive, so si Finci o- 
iris.ili lastne izraze, tako da je 
tek ion po finsko «puhelin», tele
gram je «sahke», radar pa «tutka».

Da je finski jezik težak, nam 
pove tudi dejstvo, da z njim ni
majo težave le tujci, pač pa tudi 
sami Finci. Zato ni nič čudnega, 
cc mladi Finci skušajo »odpreti* 
Finsko in finski jezik zunanjemu 
svetu.

Vsak trinajsti finski državljan je 
(vedskega porekla in govori v šved
ščini Zato imajo Švedi na Finskem 
svoj lisk svoje šole, celo svojo uni
verzo. Odtod vedno tesnejši stiki z 
deželo, s katero nekoč niso bili v 
najWijšil, odnosih. To sc vidi tudi 
v izrednih industrijskih in trgovin
skih zvezah med tema dvema drža
vama celo med Finsko in ostalimi 
nordijskimi deželami nasploh. Fin
ci pravijo, da »to je nujno ui zelo
Ucristr/-*.

Poleg industrije in trgovine pa 
obstaja med nordijci tudi »zelo po
memben prometni kanal*, po kate
rem imajo še posebno Švedi in 
Finci izredno tesne zveze. Ta kanal 
nosi neuradno ime »alko*. Po tem 
kanalu se namreč pretaka — alko
hol. To se pravi, da gre za »ka
nal*, kjer kontrolne oblasti spregle
dajo tihotapcem, ki prenašajo alko
holne pijače iz države v državo. 
Žgane pijače so na Skandinavskem 
zelo drage, posebno na Švedskem. 
Zato Švedi radi odhajajo na izlete 
na Finsko, kjer morejo na brez
carinskih conah, v lukah ali na le
tališču, kupiti steklenico žganja brez 
carine. Dovoljene količine so sicer 
majhne, zato pa Šved pogosteje po
tuje na Finsko. Finci pa — za proti
utež — kupujejo čokolado in razne 
.druge podobne artikle na Švedskem, 
kjer so veliko cenejši kot pri njih.

Pa pustimo alkoholna vprašanja 
ob strani ir. se vrnimo v današnjo 
stvarnost. V teh dneh izredno po
membnega evropskega srečanja sku
šajo Finci prikazati svojo deželo v 
najlepši luči. V 55 letih, kolikor je 
Finska samostojna in svobodna, je 
to prav gotovo največje in najpo
membnejše mednarodno srečanje na 
Finskem. Finska, ki je stoletja ži
vela ob robu Evrope, stopa s tem 
dogodkom v središče evropskega in 
svetovnega zanimanja.

Doslej so sloves svoje deže'e dvi
gali predvsem finski umetniki in 
športniki. Pomislimo na slovitega 
skladatelja Sibeliusa, ki so mu v 
glavnem mestu dežele postavili ene
ga najbolj nenavadnih spomenikov 
na svetu. Sibeliusa predstavlja na 
trgu skupina orgelskih cevi. Slovi
temu maratoncu Pavu Nurmiju pa 
so postavili spomenik v obliki te
kača na olimpijskem stadionu sredi 
prestolnice. Nurmi sicer še vedno 
prodaja kravate in srajce, toda nje
gov spomenik že stoji.

Finsko, ki jo prikazujemo v takšnih 
drobnh slikah, bi mogli prikazati tu
di v njenih uspehih modernih oblik. 
Finski oblikovalci so znani po vsem 
svetu in marsikateri angleški, nem
ški, švedski in tudi ameriški indu
strijski izdelek je napravljen v obli
ki, ki mu jo je skrojil finski di- 
zajner.

Finci, ki jih je komaj 5 mili
jonov, se zavedajo, da ne morejo 
nikoli postati velika nacija, posebno 
zaradi njihovega obrobnega geograf
skega položaja in zaradi izredno ne- 
povoljnih klimatskih razmer, saj vla
da pri njih dolga ostra zima. vtem 
ko je poletje kratko. Zato pa so 
tembolj marljivi in ta marljivost se 
kaže na vsakem koraku ir. močno 
so se izkazali v kovinski indu
striji nasploh, še posebej v strojni.

B. D.

| NOVOST Nfl KNJIŽNI POLICI |

Laroussova enciklopedija 
za slovenskega otroka

bodo to knjigo prebrali namah 
ali pa od poglavja do poglavja.

Naj omenimo še skrbno opremo 
knjige. Pri slovenski izdaji pa je 
sicer poleg prireditelja Staneta 
Miheliča in prevajalca Brača Ro
tarja sodelovalo še več sloven
skih strokovnjakov.

Sl. Ru.

Nfl FILMSKIH PLATNIH

Znamenita jrancoska založba 
Larousse, katere enciklopedične 
izdaje so znane po vsem svetu, 
je za otroke pripravila posebno 
enciklopedijo, katere avtor je Re
ne Guillot. Slovensko izdajo te 
enciklopedije, pripravljeno po zad
nji izdaji leta 1970, je zdaj iz
dala založba Mladinska knjiga in 
tako posredovala slovenskim otro
kom zanimivo in koristno knjigo.
Mladinska knjiga je izdala pred 
leti že dve izdaji Mladega vedeža, 
ki predstavlja domačo enciklope
dijo. Novo, izpopolnjeno izdajo 
Mladega vedeža pripravlja založ
ba za letošnjo jesen. Vendar pa 
bo najbrž kljub temu, saj knjig 
za mlade bralce ni nikoli pre
več, Laroussova enciklopedija za 
otroke koristno opravila svojo na
logo tudi med mladimi sloven
skimi bralci.

Posebnost te enciklopedije je v 
tem, da v njej gesla niso razpo
rejena po abecednem redu. Avtor 
sam pravi, da je poskušal z njo 
odgovoriti na vprašanja, ki si jih 
utegne otrok zastavljati, ko opa
zuje ljudi in svet okoli sebe. Za
to se je tudi izogibal podatkom, 
ki jih navadno navajajo učbeni
ki. Vso pozornost je posvetil ne
navadnim in slikovitim pojavom, 
ki jih je v zgodovini zemlje in 
njenih prebivalcev vse polno, za 
katerih razlago pa pri šolskem 
pouku navadno zmanjka časa.
Laroussova enciklopedija je torej 
urejena tematsko.

Razlaga avtorja pa tudi sicer 
ni taka, kot v običajnih enciklo
pedijah, kratka in jedrnata, tem
več je opisna. Avtor skuša poj
me razlagati, pri čemer jih po
vezuje v zaokrožena poglavja in 
skuša na ta način vzbuditi za
nimanje otrok in potešiti njiho
vo radovednost.

V prvem delu je predstavljen 
svet, v katerem živimo. Rojstvo 
zemlje, življenje zemlje, odkriva
nje zemlje, to so naslovi treh 
poglavij. Drugi del knjige ima na
slov Obdobja naše zgodovine. Tu 
je govor predvsem o civilizacijah.
Tretji del je posvečen živim bit
jem. Živali, rastline in človek, to 
so tri osrednje teme, o katerih 
bo bralec našel razlago v tem 
poglavju. Stroj v službi človeka, 
to je vsebina četrtega dela knji
ge. Peti del pod naslovom Kako 
živimo, govori o vsakodnevnem 
življenju človeka v današnjem ča
su in preteklosti.

V vsaicem od teh naslovov in . .- - ----- -- ----
poglavij je torej snov razlagana , nje |,rlstnl11 odnosov v laž-

r.am, da se v tem zadnjem filmu 
lažnost dotakne vseh odnosov, med
tem ko je v nekaterih prejšnjih 
filmih WiTder našel kako kal avten
tičnosti. Tudi tokrat je pri scenariju 
sodeloval z režiserjem I. A. L. Dia
mond.

V glavnih vlogah nastopata Jack 
Lemmon in Juliet Mills. Lemmon je 
dober igralec, ki se ga je režiser 
že večkrat poslužil in mu je dal 
priložnost za njegove najboljše in
terpretacije. Millsova pa je zelo za
nimivo odkritje.

S. G.

opisno. Tako ta enciklopedija ne 
bo dajala kratkih in konciznih 
odgovorov na posamezna vpraša
nja in bo bralec, ki se bo hotel 
poučiti in najti odgovor na po
samezna vprašanja, moral pre
brati nekaj več kot samo odgo
vor na eno geslo. Bo pa v olaj
šanje bralec našel na koncu knji
ge imensko in stvarno kazalo, kar 
mu bo omogočilo, da bo v knjigi 
hitro poiskal tisto poglavje in 
stran, ki vsebuje odgovor na nje
govo konkretno, poedino vpraša
nje.

Knjiga je seveda bogato ilu
strirana z risbami, pretežno barv
nimi, kar omogoča otroku, da se 
laže vživi v obravnavano snob.

Seveda pa slovenska izdaja La- 
roussove enciklopedije za otroke 
ne predstavlja samo prevoda o- 
riginalne izdaje. Gre dejansko za 
priredbo, ki jo je oskrbel Stane 
Mihelič. To je bilo potrebno gle
de na to, da so za francoske 
otroke razne primerjave bistveno 
drugačne kot za slovenske otro
ke. Prav tako je bilo treba zgo
dovino prirediti za naše bralce, 
dopolniti in spremeniti pa še mar
sikaj. Tako 'imamo torej franco
sko izdajo enciklopedije prirejeno 
za naše otroke, ki bodo s to knji
go bogatili svoje znanje, pa naj

Billy Wildcr:

«Avanti»
Zadnj’ film ameriškega režiserja 

avstrijskega porekla Billyja Wilde- 
r.ia ima za izvirni naslov «Avanti!» 
(1972). V italijanščini. Film so tudi 
snemali v Italiji (Sorrento, Capri, 
Ischia, Rim) in je napol italijanska 
proizvodnja (producent je uvel ia- 
vljeni Alberto Grimaldi). V Ita.Hji 
pa so filmu dali naslov «Che cosa 
e suceesso tra mio padre e tua 
madre?.

Billy Wilder se zopet izkaže za 
velikega rež serja. Kot večina nje
govih del, je tudi to komedija, ki 
je čudovito izdelana do najmanjših 
detajlov. Njegovi fi'mi so zelo za
bavni in obenem skrajno pomem
bni in globoki. Drugače kot v tudi 
dobrih komedijah kakega Blakea 
Edvvardsa, v W lderjevih komi
čnost ni tavtološka, je vedno vklju
čena v mehanizem, za katerim se 
skriva občutena vsebina. Wilde- 
rjev profesionalizem je le (čudo
vito) sredstvo za izraz te vsebine. 
Njegov prejšnji film «Vita privata 
di Sherlock Holmes* ie bil morda 
najbolj avtobiografski: v njem
nam je W'lder med drugim opisal 
(ne vemo, v kakšni meri zave
stno! svoi ustavarjalni pos'ooek, 
svoje prikrito občevanje z gledal
cem (prikrito kot, ljubezenski od
nos med protagonistoma). S fil
mom «Avanti!» se Wilder povrača 
k ’zraz’tl komediji, v katero 
vključi tudi nekaj prvin italijan
ske filmske komedije.

Italijani so v filmu prikazani s 
klišeji italijanske komedije. Direk
tor hotela Carlucci — čudovita po
osebitev Angleža Clivea Revilla — 
pa s|x>minia na marsikak značaj 
Lubitschevih filmov; saj je Wilder 
največji nadaljevalec Lubitscheve ko
medije, v kateri je začel svojo ame
riško dejavnost kot scenarist.

Wilderjeva osrednja tema je iska-

Po neki statistiki, ki jo je ne
davno objavil angleški strokovni 
časopis «Flight*, so na svetu naj
varnejša nizozemska letala. V ob
dobju med 1963 in 1972 se ni zru
šilo niti eno nizozemsko letalo. Na 
drugem, tretjem in četrtem me
stu so Avstralija in skandinavske 
dežele ter ZDA. Angleške letalske 
družbe so šele na devetem mestu. 
V omenjenem obdobju so njihova 
letala opravila okrog štirideset mi
lijonov kilometrov, pri tem pa je 
v letalskih nesrečah izgubilo živ
ljenje 949 oseb. »Flight* pa je iz
računal, da so danes zračna po
tovanja vendarle mnogo varnejša 
kot pred desetimi leti.
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Horoskop
OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Pre

hodne težave v profesionalnih od
nosih s predpostavljenimi. Vaši na
pori za poravnavo spora bodo brez
uspešni.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Bodite 
previdni, posebno pe delujete na za 
vas novem torišču. Napetost v lju
bezenskih odnosih.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Lahko tvegate nekoliko več: sreča 
vam je naklonjena. Deležni boste 
konkretnih dokazov simpatije.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Skrb 
za rešitev nekega vprašanja vas ne 
more iztiriti. Izognite se prenaglje
nim odločitvam sentimentalnega zna-

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Dan 
bo ugoden za finančne operacije, 
vendar bodite previdni. Praznično 
vzdušje v družinskem krogu.
DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) Pre

dlagano vam bo zanimivo poslovno 
združenje. Nepozabne ure z ljub
ljeno osebo. Spor v družini.

TEHTNICA (od 23. 9. do 23. 10.) 
Izdelajte podroben program za da
nes in za prihodnje dni. Dan vam 
bo dokaz iskrene ljubezni.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 22. 11.) 
Pozitiven dan za ljudi svobodnih po
klicev. Dogodki bodo pospešili razvoj 
intimnih načrtov.

STRELEC (od 23. 11. do 20. 12.) 
Samo z resno preučitvijo se lahko 
lotite nevsakdanjega problema. Ne 
bodite preveč živčni.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.) 
Nadaljevati morate z začetim delom, 
čeprav je precej zapleteno. Previdni 
bodite pri sklepanju novih prija
teljstev.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) Iz
polnila se vam bo obljuba, ki vam 
je bila dana pred časom. Vzgoja 
vam dela precej preglavic.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Ne pre
tiravajte z vašo muhavostjo. Odlično 
sporazumevanje z ljubljeno osebo. 
Prijeten večer s prijatelji.

TRST A
715, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Pratika; 12.50 Violina v lahki glas
bi; 13.30 Glasba po željah; 17.00 
Program za mladino: 18.30 Komorni 
koncert; 19.00 Kmečki punti v slov. 
slovstvu; 20.00 šport; 20.35 Stra
vinski : »Razuzdančevo življenje* ; 
21.20 Pogled za kulise; 23.05 Me
lodije.

TRST
12.10 Plošče; 16.20 Kulturni pre

gled; 19.30 Deželna kronika.
KOPER

7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30, 18.30, 
19.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.40 Jutranja glas
ba; 10.00 Orkester; 11.15 Melodije; 
11.30 Najlepše pesmi; 12.00 Glasba 
po željah; 14.00 Plošče; 14.40 Juke 
box; 15.30 Jugoslovanske narodne 
pesmi in plesi; 16.00 Plošče Ri- 
cordi; 16.15 Današnji pevci; 16.30 
Plošče; 17.40 Goriški zbor Seghiz- 
zi; 18.00 Počitniški vrtiljak; 18.45 
Violinistka R. Senia; 19.00 Orke
stri; 20.00 Domači pevci; 20.30 Pre
nos RL; 21.00 Glasba v večeru; 
21.40 Zborovsko petje; 22.10 Or
gelske skladbe; 23.00 Srebotr.jakova 
glasba; 23.25 Današnji ritmi.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Poro

čila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 Po
pevke; 9.15 Vi in jaz; 11.30 Četrti 
spored; 13.20 Opoldanski spored; 
14.00 Nove popevke; 15.00 Poletni 
program za mladino; 17.05 »Sonč-
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niča*; 18.55 Neapeljska antologija: 
19.25 Pester glasbeni spored; 20.20 
Baldassare Galuppi: »H filosofo di 
campagna*; 22.00 Francoske popev
ke; 22.20 Andata e ritomo.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Poro

čila; 7.40 Pevci lahke glasbe; 8.40 
Kako in zakaj?; 8.54 Orkester; 9.50 
Nadaljevanka: «Margo»; 10.35 Po
sebna oddaja: Ornella Vanor.i; 12.45 
Alto gradimento; 13.50 Kako in za
kaj?; 14.00 Plošče; 15.00 Zgodovin
ski romani: Aleksander Veliki; 15.45 
Glasbeno govorni spored: 17.35 Tele
fonski pogovori; 20.10 Andata e ri
tomo; 20.50 Plošče; 22.43 Skeči.

III. PROGRAM
10.00 Koncert; 11.40 Sodobna ital. 

glasba; 12.14 Glasba skozi čas; 13.30 
Mendelssohn in Čajkovski ; 14.30
Schmidtov oratorij »Das Buch mit 
Sieben Siegeln*; 16.25 Plošče resr.e 
glasbe; 17.20 Strani iz albuma; 17.35 
Klasični jazz; 18.00 Pastoralna glas
ba; 18.30 Lahka glasba; 18.45 Sin
dikati v Veliki Britaniji ; 18.15
Koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 11.00, 14.00, 16.00, 20.30 

Poročila; 7.50 Na današnji dan;
9.10 Glasbena matineja; 10.20 Otro
ške igre; 10.40 Naši simfoniki v 
lahki glasbi; 11.20 Poletna potepa
nja; 12.20 Z vami doma in na poti;
13.10 Melodije; 13.30 Kmetijski na
sveti; 13.40 Moški zbor Grafika; 
14.30 Priporočajo vam...; 15.10 »Ali 
jih poznate*; 15.40 »Na poti s ki-

«Pfi

taro*: 16.40 Sopranistka Cristina
Deutekom ; 17.00 «Vrtiljak»; 17.40 
Naš podlistek: B. čopič — Nikoletina 
Bursač; 18.10 Promenadni koncert;
19.00 Aktualnosti; 19.15 V torek na
svidenje!; 19.45 Tipke in godala;
20.00 Lahko noč, otroci!; 20.15 Trio 
Janeza Goršiča; 21.00 Lahka glas
ba; 21.30 Saša Vuga: Steza do pol
noči — radijska igra; 22.35 Melo
dije; 23.15 Popevke; 00.05 Parti
zanske ljudske pesmi; 00.15 Časi v 
zrcalu glasbe.

ITAL. TELEVIZIJA
18.15 Oddaja za otroke; 18.45 S 

čolnom iz papirosa preko Atlantika; 
19.45 športne vesti in ital. kroni
ke; 20.30 Dnevnik; 21.00 Cesare 
Pavese: »La famiglia*; 22.00 Be
sedo imajo sodniki; 23.15 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.20 »Ma che tipo 

e ?» 22.20 Glasbeni spored.
JUG. TELEVIZIJA

19.15 Obzornik; 19.30 Veliki in 
majhni — mladinska oddaja; 20.00 
Metulji naše dežele; 20.20 S ki
taro po svetu: Singapur; 20.45 
Risanka; 21.00, 23.50 TV dnevnik; 
21.30 L. N. Tolstoj: Vojna in 
mir; 21.20 Kaj hočemo — Ob 
ustavnih in kongresnih razpravah: 
21.40 Odprt ekran.

KOPRSKA BARVNA TV
21.00 Risanke; 21.15 Poročila; 

21.30 «Grafični bienale Ljubljana 
73»; 22.30 Nadaljevanka »Vojna in 
mir*.
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POMEMBEN POLITIČNI USPEH ČILSKEGA PREDSEDNIKA

Allende dosegel sporazum 
s stavkajočimi rudarji

«EI Siglo»: KD politično izsiljuje vladno koalicijo - Vodite
lji upora so prosili zatočišče ekvadorsko veleposlaništvo

SANTIAGO DE CHILE, 2. — Čil
ska vlada je danes dosegla spora
zum s stavkajočimi rudarji bakro
vega rudnika «E1 Teniente*. De
lavci so sprejeli predlog predsed
nika Allendeja, in se bodo vrnili 
jutri na delo. Rudarji so začeli 
stavkati 19. aprila in so zahtevali 
40-odstotni povišek plače. Vlada in 
sindikati bodo morali sicer rešiti 
še vrsto postranskih vprašanj, glav
ni sporazum pa je dosežen. Preden 
je bil julija 1971 podržavljen, je 
rudnik «E1 Teniente*, ki je eden 
največjih bakrovih rudnikov na 
svetu, pripadal ameriški družbi 
cKennecot Corporation*.

Sporazum, ki ga je Allende dose
gel z rudarji, predstavlja velik po
litični in gospodarski uspeh čilske

vladne koalicije. Zaradi stavke je 
čilsko gospodarstvo izgubljalo pri
bližno en milijon dolarjev dnevno, 
poleg tega pa je predsednik doka
zal, da se lahko še vedno uspešno 
pogaja s sindikati, čeprav jih vodi 
opozicija.

Včeraj je minister za zunanje 
zadeve Rodriguez uradno potrdil, 
da so se štirje voditelji skrajno 
desničarske stranke «Patria y li- 
bertad» zatekli v ekvadorsko vele
poslaništvo po propadlem poskusu 
državnega udara. Veleposlanik je 
obvestil čilsko vlado, da bo dal za
točišče begunčem, dokler ne bo nje
gova vlada dokončno odločila o nji
hovi usodi.

V teh dneh izhajajo santiaški ča
sopisi močno okrnjeni zaradi cen

zure, ki jo je uvedla vojaška upra
va po razglasitvi izrednega stanja. 
Najbolj okrnjeno je bilo komuni
stično glasilo »El Siglos, manj pa i
list krščanske demokracije »La j
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PO DEŽELNIH VOLITVAH V SEVERNI IRSKI

Ulstrsko prebivalstvo 
obsodilo nasilje

Po mnenju političnih opazovalcev je edino možna koali
cija med unionistično in socialdemokratsko stranko

LONDON, 2. — Po volitvah za 
novo deželno zbornico se je začel 
danes v Ulstru teden mrzličnih 
političnih posvetovanj med raznim: 
strankami za sestavo deželne vla
de. Po mnenju političnih komenta
torjev ni izvita iz trte domneva, 
da se bodo zmerne katoliške in 
protestantske stranke združile v

uradno srečanje, ki nadaljuje pe
riodične stike med Dublinom in 
Londonom, ki sta jih začela Heath 
in Lynch. Politični položaj po vo
litvah je bil v ospredju pogovorov, 
čeprav uradno ta argument ni bil 
na dnevnem redu, saj gre for
malno za notranji britanski pro 
blem. Kljub temu pa je Dublin

vladno koalicijo. Po pisanju ugled- j pozitivno ocenil rezultat volitev
nega londonskega dnevnika «The 
Times* je najbolj verjet m, da 
se bosta domenili Eaulknerjeva 
unionistična stranka (28 svetoval
cev) in Fittova socialdemokratska- 
laburistična stranka (19 sveto
valcev).

če bi se stranki zmenili (in če 
bi nato spoštovali sporazum) bi

Sporazum EGS 
o avtomobilskem

Britanski minister za Ulster Whi- 
telaw pa je medtem začel pogo
vore s predstavniki vseh strank, 
ki imajo svoje predstavnike v par
lamentu. Danes so se omejili na 
vprašanja tehničnega značaja kot 
datum za začetek zasedanja novo
izvoljene zbornice, politični polo
žaj pa bodo razčlenili v prihodnjih 
dneh. Po sestanku z Whitelawom 
je Gerry Fitt izjavil, da je njego
va stranka pripravljena na poga
janja z vsakomer, ki mu je pri 
srcu mir.

Prensa*. Vojaške oblasti pa so za 
nekaj dni prepovedale izhajanje j 
glasila skrajne desnice »Tribuna*

Od včeraj lahko ponovno odda
jajo opozicijske radijske postaje, 
ki so jih zaprli takoj po propadlem 
poskusu državnega udara. Vojaki 
in vlada strogo cenzurirajo vsa 
poročila in zlasti vesti, ki bi lahko 
povzročile nerede. Kljub temu pa 
se širijo zaskrbljujoče vesa, ki 
jih zarodi cer.zure ni mogoče pre
veriti. Govori se na primer, da 
je včeraj ponoči prišlo do inci
denta pred vojašnico 2. oklop- 
nega regimenta, ki se je v petek 
upr) Aliendeju. Kaže, da so se 
vojašnici približali oboroženi ci
vilisti in' začeli streljati proti stra
žam. Govori se tudi, da so konspi- 
ratorji računali na širšo pod
poro med vojaštvom. Kot dokaz 
za to trditev v čilskih političnih 
krogih navajajo dejstvo, da so vo
jaki posegli proti upornikom s 
triurno zamudo, čeprav so bile 
vojašnice blizu vladne palače. Oči
vidci trdijo tudi. da so se vojaki 
prijateljsko pomenkovali z upor
niki preden so jih razorožil* in od
vedli v zapor.

V nedeljo se je sestal vsedržavni 
svet čilske krščanskodemokratske 
stranke in odločil, da se bo KD 
uprla zahtevi vlade po proglasitvi 
obsednega stanja. Desnica stranke, 
ki je v večini, meni, da bi imel 
Allende preveliko moč in da je iz
redno stanje zadosten protiukrep 
proti rovarjenju skrajno desničar
skih sil. V zvezi s to odločitvijo 
komunistično glasilo «E1 Siglo* trdi, 
da skuša KD politično izsiljevati 
vlado in postavljati določene pogo
je za proglasitev obsednega stanja
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PO ZBOROVANJU V UR3IKU

Vprašanje zaščite okolja 
postaja čedalje aktualnejše
Zborovanja se je udeležil preds. republike Leone, ki je pouda
ril, da so oblasti storile premalo, da bi prepreči.e onesnaženje

URBINO, 2. — »Priznati moramo. I 1.300 strani, osnutek pa je pripravila
da nas je ekološko vprašanje prehi ustanova TECNECO, ki spada v sklop
telo. obenem pa ugotavljamo, da smo IRI. Pobudo za zborovanje je dalo 
storili premalo, da bi preprečili one- predsedstvo vlade, koordinacijo pa je
sneženje okolja. Mislim, da se člo- prevzel minister za znanstveno
veštvo ni še nikoli znašlo pred tako tehnološko raziskovanje. Diskusije so

Umgvajski »gnlpMD so v zagati zaradi ostrega odpora delavskih množic. Vztrajno se slišijo govorice o 
ostrih sporih med vojaškimi poveljniki, čcpiav je predsednik Bordaberry odredil strogo cenzuro. Na sUkl:

pročelje zasedene montevldejske tovarne

zapletenim vprašanjem: ponosne pri
dobitve človeškega uma sedaj ogroža
jo naš obstoj. To vprašanje moramo 
rešiti sami. Poskrbeti moramo za 
razvoj, vendar mora biti slednji koor
diniran z vsemi naravnimi faktorji. 
Razvoj ne sme ovirati raziskovanja, 
mora pa služiti predvsem človeku. 
Da pa bomo to dosegli, moramo so
delovati vsi*.

$ tem' besedami je predsednik ita 
lijanske republike Giovanni Leone za
ključil vsedržavno zborovanje o zaš
čiti okolja. Na tem zborovanju so 
izdelali podrobno poročilo, ki šteje
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PO UMORU IZRAELSKEGA DIPLOMATA V WASHINGTONU

državi. »Ljudstvo mora odločno 
obsoditi parlamentarno večino — 
trdi komunistični list — ker izko-

Policija še vedno v slepi ulici 
Zločin izzval ogorčene komentarje

Telavivski tisk meni, da bodo Izraelci izvedli kmalu povračilni ukrep 
Nesporazum med Sadatom in Gedafijem o združitvi Libije in Egipta

WASHINGTON, 2. — Ameriška zvez
na policija FBI še vedno išče moril
ce izraelskega diplomata Josepha A- 
lona, ki so ga neznanci ubili med 
povratkom z nekega sprejema. Preis
kovalci niso komentirali vesti, po ka
terih naj bi bili umor izvršili pale
stinski gverilci.

V Tel Avivu pa nimajo dvomov o 
morilcu. Izraelski jutranji časopisi so 
si edini o tem. da je treba zločin

zavarovanju
RIM, 2. — Mejna policija še

stih držav EGS (Belgije, F ran- 
cije, Italije, Nizozemske, Zahodne 
Nemčije in Luksemburga) ne bo 
več zahtevala od avtomobilistov 
omenjenih držav, naj pri prehodu 
čez mejo pokažejo mednarodno 
potrdilo o zavarovanju (carta 
verde), ker so vladni zavaroval

ni uradi poskrbeli za medsebojno 
kritje. Italijansko ministrstvo za 
industrijo vsekakor obvešča avto
mobiliste, ki nameravajo potovati 
v tujino, naj se prej pozanimajo, 
kakšna je predpisana maksimalna 
zavarovana vrednost v tujini, ker 
je ta v Italiji precej nižja. V 
primeru, da se maksimalna vred
nost zavarovanca ne sklada s 
predpisi tuje države, potrebuje 
slednji še vedno mednarodno po
trdilo.

Za vse nesreče, ki jih povzro
čijo avtomobilisti omenjenih dr
žav v Italiji, se morajo prizadeti 
obrniti na osrednji italijanski za
varovalni urad UCI, ki ima 
sedež v Milanu, Corso Venezia 8. 
V prijavi mora navesti evidenčno 
tablico in državljanstvo avtomo
bilista, ki je zakrivil nesrečo.

DAKAR, 2. — Kamerun je sklenil 
dokončno umakniti se iz Zveze afriš
kih držav, Madagarskarja in Mauri
tiusa,. Predsednik Kameruna, Ahidjo 
je izjavil, da so sklep sprejeli zaradi 
tega, ker predstavlja ta zveza po 
njihovem mnenju anahronizem. Kame
run je tako četrta država, ki je za
pustila zvezo.

... J , „_.:i.„ I pripisati «arabskim teroristom*. »Jensča parlament za podporo silam, \ * _nv, da
ki hočejč, državljansko vo.jno. Na ^

a wi *w«. visrr-srrs,
je o tem 
varnostna

tem položaju ,ie potrebno, da se 
vladna koalicija ne poslužuje samo 
parlamentarnih oziroma 
orožij za obrambo ljudske oblasti, 
ampak se mora nasloniti predvsem 
na ljudstvo in zlasti na proletariat. 
Rovarjenje opozicije v parlamentu 
dokazuje nadalje, da se bodo po
skusi državnega udara ponavljal' ir. 
da bodo morale ljudske množice 
budno paziti ih biti v vsakem tre
nutku pripravljene na protiofen
zivo*.

CORNWALL, 2. -- V starosta 78 
let je umrl Laurens Hammond, 
izumitelj električnih orgel in elek
trične ure.

_______ pričakovati je treba, da bo-
_ j do Izraelci sprejeli kak povračilni 

zakonitih I ukrep. To se da razbrati iz Usta 
' «Maariv». ki pravi, da bo »Alonovo 
življenje maščevano, saj je bil eden 
najboljših izraelskih pilotov*. Izrael
ski radio meni, da je bil umor pol
kovnika Alona povračilni ukrep za a- 
tentat na predstavnika «A1 Fataha* v 
Parizu Mohameda Boudio. Ves tisk 
pa omenja »uspehe izraelske vojske 
v borbi proti polestinskim organiza-i 
cijam*. To je potrdilo, da namerava 
tudi tokrat izraelska vojska na «ka 
zensko ekspedicijo*.

Po drugi strani pa si ni nobena 
palestinska organizacija prevzela od
govornosti za atentat. Edino dnevnik

katoliška manjšina pivič v ulstrski 
zgodovini prišla do oblasti, lak 
sporazum bi verjetno pritegnil v 
koalicijo še druge manjšine zmer
ne stranke (Albance — 8 svetoval
cev in laburistična stranka — 1 sve
tovalec). Koalicija oi lahko tako 
računala na podporo SI svetovalcev 
proti 25. ki jih imata skrajneža 
Craihg in Jan Paisley.

Jasno je, da se ne bodo prote
stantski skrajneži vdadi brez boja 
in da bodo skušali že od vsega 
začetka skaliti odnose med social
demokrati in unionisti. S tako se
stavljeno 'dadno večino se po 
drugi strani ne bodo sprijaznili ni
ti katoliški skrajneži. Voditelji ra
dikalnega krila po lv oj (iške organi
zacije IRA so že napovedali, da 
bodo nadaljevali z oboroženim bo
jem, dokler ne bodo izgnali Bri
tance iz Ulstra. Severnoirsko pre
bivalstvo, trdijo vsi politični ko
mentatorji. je sito nasilja in izid 
volitev to jasno dokazuje, saj so 
dobile največ glasov zmerne stran
ke. Voditelji skupine «Provisionals» 
tega sicer ne zanikajo, a ne odsto
pajo od svojega načrta. Kot pogoj 
za premirje zahtevajo urnik Bri
tancev, osvoboditev političnih jetni
kov in pravico do samoodločbe za 
irsko prebivalstvo.

Sporazum med unionisti in so
cialdemokrati, čeprav je edini mo
žen (socialdemokrati, unionisti in 
protestantski skrajneži lahko raču
najo na skoraj enako število sveto
valcev) ne bo lahko dosegljiv. 
Stranki imata drugačne principe in 
cilje, kar ju veže pa je želja po 
miru s politično rešitvijo ulstrske 
krize.

Severnoirsko vprašanje je bilo 
glavna tema današnjih pogovorov 
med britanskim ministrskim pred
sednikom Heathom in njegovim du
blinskim kolegom Cosgraveom. 
Državnika sta se sestala danes 
zjutraj v Londonu. Gre za prvo

»Al Moharrer*, ki je zelo blizu pa
lestinskim gverilcem piše, da so »z 
umorom sovražnika sredi Washingtona 
Palestinci ponovno dokazali, da je 
njihova roka daljša, kot bi si kdo 
mislil. Ves trud, ki ga je vložila a- 
meriška obveščevalna služba CIA in 
izraelska vohunska mreža, je bil za
man*.

Opazovalci menijo, da je ta dogo
dek zelo pomemben za nadaljnji raz
voj vprašanja Bližnjega vzhoda. A- 
rabci se bodo čutili mnogo močnejše, 
kot so v resnici, saj je bil Alon po
membna vojaška in politična oseb
nost. Po drugi strani pa ni mogoče 
pričakovati, da bodo stali Izraelci kri
žem rok in čakali, kaj se bo pripe
tilo. Do povračilne akcije bi moralo 
priti v prihodnjih dneh, če ne že da
nes ponoči.

Na političnem področju pa kaže, 
da je prišlo do spora med egiptovski
mi in .libijskimi oblastmi, kai; ?e ti
če vprašanja združitve obeh držav. 
Libijski predsednik Gedafi. je baje na
letel na težave v krogu egiptovske 
vlade in šušlja se, da je odpotoval v 
Kairo ter se ne namerava vrniti v 
domovino, dokler mu Sadat ne zago
tovi, da bodo združitev izpeljali, kot 
je bilo prej domenjeno. Egipčani no
čejo pristati na popolno družitev, 
kot enega izmed razlogov pa nava
jajo nerazumevanje med prebivalci 
obeh držav. To je razvidno tudi iz ka
irskega časopisja, ki meni, da bi u- 
tegr.ila «ljudska revolucija, ki jo uva
ja Gedafijeva vlada, negativno vpli
vati na popolno združitev*.

stranka predsednika Echevergie ob
držala večino. Te prve napovedi 
temeljijo predvsem na nekaterih 
podatkih o večji volilni udeležbi 
kot pri prejšnjih volitvah.

Uradni podatki bodo znani pri
hodnjo nedeljo ali ponedeljek, ven
dar pa mislijo, da je bila volilna 
udeležba 80-odstotna, z razliko od 
7« ali 65-odstotna pri prejšnjih 
volitvah.

Glasnik zmerne desničarske stran
ke, ki je glavna opozicijska stran
ka. je izjavil, da upa na zmago v 
približno štiridesetih okrajih, kar 
bi omogočilo opoziciji bolj skladen 
nastop v parlamentu.

Glasnik Revolucionarne ustavile 
stranke je bil previdnejši z izjava
mi in je omenil le veliko volilno 
udeležbo.

ZARADI SPI PWE STAVKE

Urugvajski «gclpisii 
v zagati

blast in predsednika republike Borda- 
berryja, ker je z razpustitvijo par
lamenta kršil ustavna določila. Pobu
di so se pridružile tudi druge stranke, 
med katerimi zmerna struja Borda- 
berryjeve stranke Colorado.

Vojaška diktatura je medtem v res
ni zagati zaradi splošne stavke, ki so 
jo proglasile sindikalne organizaci
je. Kljub cenzuri se v državi širijo z 
bliskovito naglico vesti o sporih med i 
naprednimi vojaškimi poveljniki in j 
»golpisti*. ki se dobro zavedajo, da : 
nimajo oblasti trdno v rokah.

Levičarska koalicija »Frente am- j 
plio* je medtem izdala dokument, v 
katerem trdi, da je državni udar v | 
Urugvaju tesno povezan z mednarod
nim političnim položajem kot do
kazuje istočasni »golpistični* poskus 
v Čilu.

se udeležili številni strokovnjaki, pred
stavniki državnih organov, politične 
osebnosti in predstavniki krajevnih 
ustanov; zaključno poročilo je podal 
predsednik TECNECO bž. Mario Gua- 
dalupi.

Guadalupi je najprej omenil na de
la, ki so jih doslej že opravili b de
jal, da so v končnem poročilu iz
pustili tista vprašanja, ki le obrob
no zadevajo Italijo. Na poročilo so 
vplivali tudi razpoložljivi viri, ki 
žal niso vedno verodostojni, včasih 
pa jih sploh ni mogoče dobiti. Ukre
pi, ki so jih oblasti sprejele doslej, 
pa nikakor ne bodo rešili vprašanja. 
Kljub temu so v letu 1972 porabile 
italijanske oblasti za ekologijo 50 
milijard lir. V primerjavi z letom 
1969 je mogoče ugotoviti, da se je 
v 21 odst. primerov stanje bistveno 
izboljšalo, v 7 odst. rahlo izboljšalo 
v 44 odst. rahlo poslabšata, v 28 
odst. primerov pa se je stanje zelo 
poslabšata. K temu je treba dodati 
še števibe tatvine umetniških del. 
kajti tudi ta sodijo k okolju. V letu 
1968 je bilo teh tatvin 2.328. v letu 
1972 pa 5 843; število se je torej več
kot podvojilo.

Tudi stroški za varstvo umetnb 
naglo naraščajo. V samem Urbinu 
bi potrebovali 15 milijard lir, da bi 
obnovili vse znamenitosti tega meste
ca. Z naraščanjem prometa pa se 
stanje čedalje slabša. V teh dneh so 
središče mesta zaprli prometu b pos
kus je zelo dobro uspel, vodar pa je 
potreben poseben zakon, ki bo ure
jal promet po mestu.

O vprašanju Urbina je še obširne
je govoril župan Oriano Magnani 
(KPI). ki je govoril tudi v imenu 
parlamentarne opozicije. Urbinsko ob-

MONTEVIDEO, 2. — Predstavniki u- 
rugvajske krščanskodemokratske stran
ke so danes napovedali, da bodo 
prijavili vrhovnemu sodišču izvršno o-

VIDEM, 2. — V Špetru Slovenov j 
so danes pokopali žrtve nesreče, ki j 
se je pripetila v soboto, ko se je 
utrgala nosilna žica visečega mostu 

- nad' Nadižo.
Videmski državni pravdnik dr.

Drigani je začel s preiskavo, ki naj 
bi ugotovila morebitne odgovornosti 
za nesrečo.
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165 mrtvih 
v prvem
poletnem mostu

RIM, 2. — V prvem poletnem mos
tu od petka na nedeljo je po prvem 
in začasnem obračunu izgubilo življe
nje na italijanskih cestah 165 ljudi. 
Vest je sporočita notranje ministr 
stvo na podlagi informacij prometne 
policije.

Vtreh dneh je bilo 138 smrtnih ne
sreč, ki so terjale 165 mrtvih in 2.114 
nesreč, ki so povzročile 3.259 ranjen
cev. Včeraj je bil promet najbolj 
intenziven, saj je krožile po italijan
skih cestah skoraj sedem in pol mi
lijona vozil.

POSLEDICA KITAJSKE JEDRSKE EKSPLOZIJE

VISOKA STOPNJA RADIOAKTIVNOSTI 
NAD JAPONSKO IN JUŽNO KOREJO

Kaže, da prebivalcem še ne grozi okužba z radioaktivnim žarčenjem

Volitve v Mehiki

SINGAPUR, 2. — Na Japonskem 
in v Južni Koreji se je v zadnjih 
dneh znatno zvišala stopnja radioak
tivnosti. Pojav je posledica eksplozije 
kitajske vodikove bombe.

Funkcionar japonskega osrednjega 
urada za nadzorstvo nad radioaktiv
nostjo je sporočil, da je včeraj in 
danes jakost žarčenja v atmosferi 
od 1.500 do 3.000 krat večja kot v 
normalnih pogojih. Istočasno se je za 
približno 30 krat zvišala stopnja ra
dioaktivnosti v deževnici. Kljub temu 
kaže, da ljudem še ne grozi nevarnost 
okužbe in japonski pristojni organi 
niso doslej sprejeli nobenega proti
ukrepa.

Tudi nad Seulom je stopnja radio
aktivnosti 2.000-krat večja kot v nor
malnih pogojih in je trikrat večja od 
tiste, ki so jo zabeležili ob eksplo
ziji pete kitajske jedrske bombe. Ja
kost žarčenja je jela naraščati nad 

v soboto,CIUDAD MEXICO, 2. - Po vče
rajšnjih političnih volitvah v Mehi- južnokorejsko prestolnico 
ki prevladuje mnenje, da se bodo včeraj je nekoliko padla, danes pa 
opozicijske stranke okrepile, vendar je spet narasla. Stopnja radioaktiv- 
p>a naj bi Revolucionarna ustavna nosti je v teh primerih močno od-

BEOGRAD, 2. — Zastopnika ju
goslovanske vlade in začasne revo
lucionarne vlade Južnega Vietnama 
sta danes v Beogradu podpisala 
sporazum o dodelitvi jugoslovanske 
pomoči Vietnamu brez obveznosti 
vrtnitve. To je v stvari realizaci
ja sklepa, ki ga je sprejela zvez
na vlada januarja letos o dodelitvi 
5 milijonov dolarjev pomoči Viet
namu. Polovica te vsote je bila do
deljena Demokratični repuoliki Viet
nam, druga polovica pa republiki 
Južnega Vietnama. Dodeljena po
moč bo izkoriščena za nabavo o- 
preme in blaga v Jugoslaviji za 
potrebe začasne revolucionarne vla
de Južnega Vietnama in prebival
stva republike Južnega Vietanama.

Vietnamski veleposlanik Lu se je 
po podpisu sporazuma toplo zahva
lil Jugoslaviji za dosedanjo aktiv
no podporo in pomoč vietnamskemu 
ljudstvu v borbi za neodvisnost in 
svobodo in ugotovil, da sporazum 
odraža solidarnost in sodelovanje 
med narodi Južnega Vietnama in 
Jugoslavije. Veleposlanik Lu je iz
razil prepričanje, da bo Jugosla
vija skupno z ostalimi naprednimi 
silami na svetu še naprej podpi
rala pravično borbo vietnamskega 
ljudstva do končne zmage.

Na sliki: Jakša Petrič in Lam 
Van Lu podpisujeta sporazum.
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Južnovietnamske oblasti si obetajo bogastvo
od morebitnih naftnih ležišč v Tihem oceanu

SAIGON, 2. — Topovi v jugo
zahodni Aziji niso še utihnili, ko 
se je porajala na obzorju Južnega 
Vietnama nova vojna. Ta pa ne bo 
terjala človeških žrtev, ampak na
polnila prazne blagajne Južnega 
Vietnama. Tako vsaj menijo južno
vietnamske oblasti, ki so objavile 
seznam 25 velikih petrolejskih 
družb, ki so zaprosile za dovolje
nje, da raziskujejo morsko dno ob 
vietnamski obali. Največ podjetij 
je iz ZDA (18), tri iz Kanade, dve 
iz Francije, po eno pa iz Japon
ske, Velike Britanije in Nizozem
ske. Predstavniki vseh teh družb 
so prišli v Saigon na pogajanja 
z oblastmi.

Predsednik vladne komisije, ki bo 
proučevala ponudbe in nadzirala 
raziskave, Tran Van Hoi je dejal, 
da sicer nima točnih podatkov, ven
dar pa meni, da je konkurenca 
precej močna in da bodo manj
še družbe izpadle iz biltke za

to dragoceno dovoljenje. Sicer pa 
že tri leta pripravljajo razpis, ki 
so ga nameravali postaviti vsem druž
bam, vendar pa jim je to uspelo 
šele po podpisu premirja. Hoi je 
napovedal hud spopad med podjet
ji, ki imajo že svoje naprave na 
tem področju in drugimi podjetji. 
Najbolj zainteresirani so nevdomno 
Japonci, ki potrebujejo veliko ko
ličino petroleja in ga morajo u- 
važati iz zelo oddaljenih krajev 
Zato so tudi Japonci glavni intere
senti in so ustanovili konzorcij 
skupno z ameriško družbo Gulf 
OH.

Da se pod morskim dnom naha
ja petrolej je najprej zaslutila u- 
stanova ECAFE, to je tehnična ko
misija za Azijo in Daljni vzhod, 
ki je med proučevanjem morskega 
dna naletela na usedline, katerih 
količina daje sklepati na petrolej. 
Južnovietnamska komisija zahteva 
za dovoljenje minimalno investicijo

6 milijonov dolarjev; družba, ki bi 
sprejela ta pogoj, bo imela pravi
co do raziskav za pet let, obve
zati pa se mora, da bo zaposlila 
večje število domačinov in jih tudi 
izučila; obenem bi morala plačati 
še večjo vsoto denarja, če bo 
medtem našla petrolej in začela 
izkoriščati ležišče. Prav ta vsota 
pa je previsoka in zato se je nekaj 
podjetij odreklo raziskavam. Ta 
vsota pa ni določena, ampak bo ko
misija vzela v poštev najugodnejše 
ponudbe. To je seveda uradna ver
zija, kaže pa, da je vlada posta
vila precej natančne zahteve, stj bi 
se sicer nobeno podjetje ne umak
nilo. Govori se, da je zahtevala
70-odstotni izkupiček od vsega pro
danega petroleja, podjetju pa bi 
tako ostalo le 30 odst. To je seve
da premalo, da bi se taka inve
sticija v kratkem splačala.

Znanstveniki domnevajo, da bo 
potrebnih precej let, preden najde

jo petrolej, vlada pa sili podjetja, 
naj začnejo nemudoma z vrtanjem

_____ _ it
ga, iti prvi naleti na »črno zlato*. 
Morje so namreč razdelili na pod
ročja, ki jih bodo dali v zakup 
posameznim družbam. Edini cilj 
južnovietnamske vlade pa je dejan
sko polnjenje državno blagajne, ki 
je sedaj na psu; še predvsem ji 
primanjkuje deviz. Sicer je vlada 
pripravila načrt, v katerem ni 
predvidela dohodkov od petroleja, 
vendar je vse znano, da računa 
prav na to vsoto.

Vse to pa ne bo šlo tako glad
ko. Za nekatere predele sta zače
li pogajanja tudi Kambodža in In
donezija, ki trdita, da tisti del o- 
ceana pripada njima. S tem vpra
šanjem pa se vietnamska komisija 
še ni spoprijela, saj trenutno pro
učuje predloge velikih petrolejskih 
družb in kaže, da tega dela ne 
bo opravila vse do srede avgusta.

visna od vremenskih razmer in od 
smeri visokoatmosferskih vetrov, ki 
prenašajo radioaktivni prah.

Južno od Japonske in korejskega po 
lotoka pa r.iso zabeležili nikjer večje 
stopnje radioaktivnosti.

Predstavnik avstralskega ministr
skega predsednika Whitlama je danes 
sporočil, da se njegova vlada ne bo 
pritožila na mednarodno razsodišče v 
Haagu zaradi kitajskih jedrskih po
skusov. Poseg ne bi bil učinkovit, je 
poudaril diplomat, ker Peking ne pri
znava te mednarodne ustanove. Poleg 
tega pa. jedrski poskusi na Kitajskem 
r.e predstavljajo nobene nevarnosti za 
Avstralijo. Državi sta zeta oddaljeni 
in ni takih zračnih tokov, ki bi pre
našali radioaktivni prah nad Avstra
lijo. Povsem drugačen pa je primer 
francoskih jedrskih poskusov na atolu 
Mururoa, ki lahko neposredno priza 
denejo avstralsko prebivalstvo. Kot 
smo že poročali sta se Avstralija in 
Nova Zelandija pritožili mednarodne
mu razsodišču v Haagu, ki je ukazalo 
Franciji naj prekine svoje poskuse. 
Pariška vlada pa se je kratkomalo 
požvižgala na razsodbo in izjavila, da 
ne priznava sodišču pravice vmeša 
vati se v francoske notranje zadeve. 
Ne moremo se odpovedati svojemu 
jedrskemu programu, so poudarili fran
coski državniki, ker je odločilnega po
mena za našo varnost.

Medtem sta prepluli približno polo 
vico poti novozelandska fregata »Ota 
gox» in avstralska ladja «Supply», ki 
se bosta zasidrali pred atolom Mu
ruroa na meji francoskih teritorialnih 
voda, da bi s svojo prisotnostjo pro
testirali proti eksploziji vodikove bom
be in jo po možnosti tudi preprečili.

PREHITEVANJE
Vsi avtomobilisti prav dobro 

vedo, neko nevarno je včasih 
prehitevanje. Poleg nevarnosti, 
ki jo predstavljajo gost pro
met in neprevidni vozniki, pa 
moramo omeniti še izredno ne
varnost. ki preti vsakemu av
tomobilistu, ki bi si drznil pre
hiteti hitrejši avtomobil.

Tega se ni zavedal Milančan 
Isidoro Fusano, ki je hotel s 
svojim fiatom meni nič tebi nič 
prehiteti giulio, v kateri so se
deli trije mladeniči. Fantalini 
so ga prisilili, da je ustavil av
tomobil in eden izmed njih je 
izdrl nož ter ga zabodel; zdra
viti se bo moral 40 dni.

VARČNOST
Portoscuso in Cortoghiana sta 

dve naselji v zahodni Sardi
niji. Eno od drugega sta od
daljeni P kilometrov in to raz
daljo je moč prehoditi v dveh 
urah. Poštna uprava pa ni te
ga mnenja, saj je dospela raz
glednica iz Portoscusa v Corto- 
ghian v »samih* 11 letih Po
tovala je torej s poprečno hi
trostjo 1 km na leto.

Kaj naj rečem k temu? Lahko 
le ugotovim, da je pošiljatelj 
nedvomno zelo varčen, saj je 
prihranil 10 lir: za toliko se je 
namreč v tem času podražila 
poštnina.

PRINCESIN ROJSTNI DAN

Maria Motinas Bertoleoni, e- 
na zadnjih princes «Kraljevi
ne Tavolara*. je včeraj dopol
nila 104 leta. Rojstni dan je 
praznovala s sestrama Lucio 
(98 let) in l-auro (93 let). 
Kraljevino je proglasil kralj 
Piemonta in Sardinije Karel 
Aibert, ki je sredi prejšnjega 
stoletja imenoval njenega pra
deda za pravega kralja. Kljub 
i emu. da o starosti ni nobene- 
aa dvoma. Bertoleonijeva trdi. 
da je mlajša. Pravi namreč, 
da je dopolnila le 103 leta.

ŽENEVA, 2. — Mednarodna fede
racija delavcev kovinske stroke, ki 
vključuje okrog 12 milijonov delavcev 
je ostro protestirala proti francoskim 
jedrskim poskusom in pozvala pri 
padnike, naj priredijo v vseh mestih 
protestne manifestacije proti napove
dani eksploziji francoske vodikove 
bombe.

FOSSALTA Dl PORTOGRUARO. 
2. — Gasilci, vojaki in prostovoljci 
še vedno odstranjujejo ruševine hiš, 
ki jih je v petek popoldne porušil 
zračni vrtinec. Za pomoč prebival
stvu je deželna vlada nakazala 29 
milijonov lir, država pa 50 mili
jonov.

čino namreč vodi komunistični odbor. 
Govoril je tudi minister Romita, ki 
pa se je omejil le na splošne ugo
tovitve. ki so jih podali že drugi 
govorniki, predvsem inž. Guadalupi.

Zopet nasilje nad naravo
MAFREDONIA (Foggiat. 2. — 

Na Gargarski obali so orožniki are
tirali eno osebo, pet pa jih je bilo 
prijavljenih sodišču, ker so gra
dili cesto brez dovoljenja m na na
čin, ki bi lahko pokvaril izgled 
pograjine. Da bi lažje dogradili ce
sto do obrežja, so si pomagali z 
dinamitom. Pristava je pokazala, 
da je omenjeno področje državna 
last in obenem zaščiteno. Zaradi 
tega luško poveljstvo ni izdalo do
voljenja za izgradnjo ceste. Ki so 
ga hoteli zakupniki. Orožniki so za
plenili tudi 115 kilogramov eksplo
ziva in 300 metrov vžigalne vrvice. 
Šesterica je obtožena nezakonite po
sesti in uporabe dinamita, povzro
čanja nevarnosti zaradi eksplozij in 
zaradi kršitve zakona o varstvu in 
zaščiti naravnih lepot.

ANCONA. 2. — Ob 2,54 so v Anconi 
zaznali potres, ki je trajal približno 
sedem sekund. Potres, ki ga je sprem
ljalo močno bobnenje, je bil po mo« 
nekaj nad tretjo stopnjo po Mercalli
jevi lestvici. Domnevajo, da je bil 
epicenter potresa v morju nekaj deset 
kilon,etrov severovzhodno od mest«. 
Potresni sunek ni povzročil škod«.
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Nemški nogometaš Helmut Haller ho je z nastopom v tekmi Milan

Italijanski nogometni pokal 1973 
po maratonski igri v rokah Milana

Juventus so tudi v tem srečanju pokopale enajstmetrovke 
Milan je osvojil to nagrado kljub odsotnosti Rivere

Milan — Juventus 6:3
(1:1, 1:1)

STRELCA: Bettega v 15. min., 
Benetti v 50. min.

MILAN: Vecchi; Anquilletti (Ca- 
sone), Zilioli; Dolsi, Schnehinger, 
Rosato (Margherini); Sabadini, Be
netti, Bigon, Biasiolo, Chiarugi.

JUVENTUS: Zoff; Spinosi, Mar- 
chetti; Cuccureddu, Longobuceo 
(Furino), Salvadore; Causio, Hal
ler (Savoldi), Anastasi, Capello, 
Bettega.

SODNIK: Angonese (Mestre).
Ob prisotnosti predsednika repub

like Giovannija Leoneja je Milan 
v nedeljo osvojil 16 kg težki in sko
raj pol metra visoki, iz čistega zla 
ta izdelan (Italijanski pokal, za 
leto 1973. Osvojil ga je v dramatič
nem srečanju, katerega so morali 
v hudi vročini odigrati prav do 
zadnjega pravila, ki ga za take 
tekme predvideva pravilnik italijan
ske nogometne zveze, tj. do podalj
škov in enajstmetrovk.

Potem ko sta v prvem polčasu 
dosegla gola Bettega v 15. min. in

Zlata knjiga tekmovanja za «Ita- 
ljanski nogometni pokal, je po lem 
srečanju naslednja:

1922: AC Vado
1935/36: AC Torino 
1936/37: Genoa 1893 
1937/38: AC Juventus 
1938/39: AS Ambrosiana Inter 
1939/40: ASS Fiorentina 
1940/41: AC Venezia 
1941/42: AC Juventus 
1942/43: AC Tor no 
1958: SS Lazio
1958/59: FC Juventus 
1959/60: FC Juventus 
1960/61: AC Fiorentina 
1961/62: AC Napoli 
1962/63: Atalanta BC 
1963/64: AS Roma 
1964/65: FC Juventus 
1965/66: AC Fiorentina 
1966/67: AC Milan 
1967/68: Torino 
1968/69: AS Roma 
1969/70: Bologna FC 
1970/71: Torino 
1971/72: AC Milan 
1972/73: AC Milan

Benetti v zadnjih sekundah pred 
počitkom iz enajstmetrovke (ob vi
harnih protestih razburjenega ob
činstva, ki je celo metalo razne 
predmete na igrišče), ni prišlo v 
drugem delu srečanja do nobene 
spremembe rezultata. . .

Tako so morali preiti k streljanju 
enajstmetrovk. Zoff ni ubranil niti 
ene, odlični Milanov vratar Vecchi 
je ubranil dve (strela Anastasija in 
Bettega je odbil), Spinosi pa je stre
ljal izven vrat.

Za Juventus so bile tako usodne

v tem srečanju enajstmetrovke, s 
katerimi je imel obilo težav v le
tošnjem prvenstvu.

Za Milan predstavlja osvojitev 
tega pokala tem večji uspeh, ker 
si ga je priboril brez svojega od
ličnega (diskvalificiranega) igral
ca Giannija Rivere.

REKA, 2. — Mladinska enajsteri
ca Rijeke je zmagala na vsakolet
nem mednarodnem mladinskem no
gometnem turnirju za «Nagrado 
Kvarnerske riviere*. V finalu je 
premagala beograjski Partizan s 
3:0. V boju za tretje mesto je za
grebški Dinamo odpravil (po strel

janju enajstmetrovk) s 4:3 tunizij
sko ekipo Africain.

Od italijanskih mladinskih ekip 
je nastopala le Atalanta, ki je za
sedla 13. mesto. Skupno r - nasto
pala moštva iz sedmih držav.

KOŠARKA 7

GRADEŽ, 2. — Videmska ekipa 
Snaidera je zmagala na mednarod
nem košarkarskem turnirju v Gra 
dežu, potem ko je premagala v 
finalni tekmi ameriško peterko Gil
lette s 97:93. Na tretje mesto se 
je uvrstil beneški R.eyer po zmagi 
nad Saclajem z 92:66.

Peterson se okoristil 
z nesrečo Scheckterja

Na lestvici za SP vodi Škot Stewart

LE CASTELLET, 2. — Šved Ron- 
nie Peterson je zmagal na avtomo
bilski dirki formule 1 za veliko na
grado Francije. Zmago si je zago
tovil v 42. od štiriinpetdesetih kro
gov, ko je prišlo do slikovite ne
sreče med vodečim Južnoafričanom 
Scheckterjem in svetovnim prva 
kom Emersonom Fittipaldijem.

Scheckter je bil ves čas solidno 
v vodstvu, in je hotel v 42. krogu 
prehiteti Beltoiseja, ki je imel krog 
zaostanka. Fittipaidi pa je hotel 
prevzeti vodstvo v svoje roke, za
čel je prihitevati, medtem pa je 
tudi Scheckter začel zavijati na 
ovinku, znašel se je na Fittipaldi- 
jevi levi strani in je končal z zad
njim kolesom ob Brazilčevem vo
zilu. Oba avtomobila sta zletela s 
proge, toda medtem ko se je afri
ški pilot hitro znašel in nadalje
val dirko (čeprav le še en krog), 
je moral Fittipaidi odstopiti zara
di zlomljene osi.

Potem ko sta oba vodeča mora
la zapustiti dirko, se je v vodstvu 
znašel Peterson, ki je zlahka zma
gal v preostalih dvanajstih krogih. 
Škot Jaekie Stewart pa je zaklju
čil dirko na četrtem mestu, kar

mu je zadostovalo za prvo mesto 
na začasni lestvici za SP, s točko 
prednosti pred Fittipaldijem. Fran 
coz Cevert je dirko zaključil na 
drugem mestu, s čemer je še bolj 
utrdil svoj položaj na tretjem me
stu lestvice svetovnega prvenstva.

Italijanski avtomobilisti pa niso 
nikdar odločilno posegli v razvoj 
dirke, vendar pa so tekmovanje 
zaključili s polnimi krogi.

Vrstni red »Velike nagrade Fran
cije,:
1. Ronnie Peterson (lotus), ki je 

314,200 km prevozil v 1.41’36"52 
s poprečno hitrostjo 185,263 km/h

2. F. Cevert (tyrell ford) 1.42T7'
3. Reutemann (brabham) 1.42*33"
4. J. Stevvart (tyrell ford) 1.42'23"
5. J. Ickx (ferrari) 1.42’25”

Lestvica za svetovno prvenstvo
po osmih vožnjah:
1. Stewart <škotska) točk 12
2. E. Fittipaidi (Braz.) 41
3. F. Cevert (Fr.) 31
4. Hulme (NZ) in

Peterson (šve.) 19
Prihodnja dirka za svetovno pr

venstvo pilotov bo 14. julija v Ve
liki Britaniji.

Maribor izločil Budučnost 
po streljanju enajstmetrovk

V odločilni tekmi bo zdaj njegov nasprotnik Proleter iz Zrenjanina
V drugi skupini bo postal prvoligaš zmagovalec srečanja Zagreb - Osijek

TITOGRAD, 2. — Mariborčani so kem izenačen. Morali so — po do-
se povratne kvalifikacijske tekme 
v Titogradu proti Budučnosti za 
vstop v 1. zvezno jugoslovansko li
go zelo bali, vendar so tudi tokrat 
zlezli v višje kolo, čeprav «skozi 
šivankino uho,. V prvem srečanju 
na svojem igrišču si je Maribor 
priboril zmago le z golom predno
sti in ta minimalni naskok bi ga 
res skoraj stal napredovanje.

V Titogradu je namreč Buduč
nost vodila ob regularnem zaključ
ku tekme z rezultatom 1:0 (z go
lom, ki ga je Mariborov igralec 
Bolfek poslal v lastno mrežo) in 
tako je bil seštevek točk obeh te-

Rezultati nedeljskih povrat
nih kvalifikacijskih srečanj za 
1. zvezno ligo (v oklepaju re
zultat prve tekme):

Budučnost — Maribor 3:3 (0:1)
Borac — Proleter 0:0 (0:2)
Famos — Zagreb 1:2 (0:0)
Priština — Osijek 1:2 (0:1)

ločilih NZJ — preiti k streljanju 
enajstmetrovk. Maribor je zadel 
mrežo trikrat, Budučnost pa le 
dvakrat. Dosežen je bil tako remi, 
ki je Štajercem zadostoval za na
predovanje v 2. kolo teh kvalifi
kacij.

Zanimivo je, da je titograjska 
Budučnost doslej že petkrat posku
šala prodreti v 1. zvezno ligo in si 
je tako priložnost kar trikrat za
pravila z enajstmetrovkami. To pa 
še ni vse: njen nogometaš Šako- 
vič, ki je lani zastreljal usodno 
enajstmetrovko, je bil tudi letos 
strelec zadnjega, odločilnega posku
sa in tudi tokrat je šel njegov 
strel mimo vrat. Zdaj mu ne pre
ostane drugega, kot da se tolaži 
z rekom: »V tretje gre rado. . .»

V drugi kvalifikacijski tekmi te 
skupine je Proleter prepričljivo od
pravil Borca, ki doma ni izpolnil 
obetov in ni izpolnil svojih napo
vedi. Mariborčani bodo v odločilni 
tekmi za vstop v L zvezno ligo za
to igrah s Proleterjem.
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ROKOMET «13. TROFEJA JUGOSLAVIJE'» V BITOLI

Romunija povedla tik pred koncem 
in odvzela Jugoslovanom zmago

To je biJ prvi poraz «plavih» po zmagi na olimpijskih igrah v Munchnu

BITOLA, 2. — Rokometašem Ju
goslavije ni uspel enak podvig, 
kot njihovim sovrstnicam, da bi 
zmagali na 13. (Trofeji Jugoslavi
je,. Letošnja konkurenca je bila 
izredna.

Poleg domačih rokometašev, ki 
so, kot je znano, olimpijski zma
govalci so v Bitoli igrale še na
slednje reprezentance: Romunija, 
ki je končni zmagovalec tega med
narodnega turnirja (in po vrhu sve
tovni prvak), svetovni podprvak 
Vzhodna Nemčija. Na zadnjih olim
pijskih igrah v Munchnu je Ro
munija osvojila bronasto medaljo, 
vzhodni Nemci so bili četrti. Sovje
ti peti, Švedi sedmi. ..Madžari pa 
so osvojili osmo mesto. Od roko
metnih velesil so tako manjkali

Lazarevič, Popovič, Karalič, Se
lec in Didovič. Do spremembe je 
prišlo tudi v tehničnem vodstvu, 
saj je dolgoletnega trenerja Vlada 
Štencla zamenjal bivši reprezentant 
Josip Milkovič.

V petih nastopih so Jugoslovani 
po vrsti premagali Švede, Madža
re in vzhodne Nemce. S Sovjetsko 
zvezo so igrali neodločeno (17:17) 
in (kot smo že praj omenili) zgu
bili so odločilno srečanje z Romu
ni z minimalno razliko 13:12.

To je bil tudi prvi poraz spla
vih, po olimpijskih igrah.

To pot je bila vrsta svetovnih 
prvakov odločno boljši nasprotnik. 
Večkrat so bili v vodstvu 'in do
mačini so uspeh samo nekajkrat 

samo zastopniki češkoslovaške (sre- izenačiti Prvi polčas se
brna~ medalja na OI) in zahodni- z 8:8-“V začetku dru-

Juventus poslovil od Italijanskega občinstva: vrnil se bo v Nemčijo, kjer 
bo odslej igral za neki tamkajšnji klub

Nemci, ki v tej športni panogi spa 
dajo v sam svetovni vrh.

Domačini so igrali na tem tur
nirju s precej spremenjeno posta
vo. Manjkalo je kar pet repre
zentantov in to: odlični strelec

NOGOMETNO SREČANJE MED STARIMI IN MLADIMI PROSEŠKIMI ENAJSTERICAMI

V predčasno zaključeni tekmi remi za «stare»
Zaradi neodločenega izida se je tokrat peljala na tradicionalnem vozu - godba

STARI: Spruco (Geki), Fentinc, 
Bierenca, Kampion, Pineka, Ger- 
delin (Cilen), Pedal, Tola (Dorkaj, 
Rosso (Usranja, Total), Kibla 
(Uelka), Bosanac (Srdun, Urca).

MLADI: Pekun (Droga, Gudla), 
Ližeta (Pištola), Bzin, Jona, žžk, 
Kreps (Dorka), Furlan (Fula), Ma- 
žek, Pinzon, Manzo (Šega), Skuta 
(Peljerjev).

STRELCI: 26. min. Pinzon, 41. 
min. Pedal, 48. min. Šega, 57. min.

SODNIK: Žek s Proseka.
STRANSKI: Wanda, Nadja, Ed

vina, Karleta.
GLEDALCEV: Nad 20.000 prstov. 
Številno občinstvo, ki je sledilo 

nedeljo popoldne tradicionalni 
nogometni tekmi med starimi in 
mladimi je zapustilo igrišče zado
voljno. Srečanje je bilo od začet
nega žvižga do poslednje minute 
napeto. Seveda tudi zabave ni 
manjkalo.

Že pred napovedano uro se je 
zbrala na Kržadi avtokolona, ki 
jo z godbo na čelu odšla na igri
šče, kjer je nestrpno čakal sodnik 
Žek.

Ob spremstvu godbe so igralci 
prikorakali na igrišče, kjer je god- 
pa najprej zaigrala himno starih 
rRogarji veseli vsi, in himno ne
poročenih (Žagaj, dokler te ro- 
ca ne boli,. Končno je sodnik 
Jal znak za začetek.

Stari so takoj prevzeli pobudo, 
'opel je izkušenost prevladovala. 
<malu pa je starim zmanjkala 
Lapa. Mažek je lepo »pomazal, 
jogo v 26. min. Pinzonu. ki je brez 
pklevanja streljal proti vratom, 
(ipruog se je pognal za žogo, toda 
pil je... prekratek. Ta gol je dal 
še več poleta mladim, ki pa so 
pili precej pomanjkljivi v zaklju- 
levanju. Edinole Furlan je tekal 
ja vsako žogo in to je tudi drago 
plačal saj se je v 35. min zgru- 
lil na tla. (Zdravniška ekipa, pod 
'odstvom »primarija Gorgonzole, in 
Ir. »Pance, je takoj priskočila na 
»moč in ugotovila zlom leve noge. 
*o kratki »operaciji, in mavcu so 
poklicali »Rdeči križ,, ki ga je 
pdpeljal v bližnjo »bolnico, v Brišč- 
ce. Stari so trenutno zmedo v 
mstah mladih izkoristili in v 41. 
:iin. z Pedalom izenačili. Veselje 
la igrišču poročenih je bilo ne
popisno. Sam sodnik se je tako 
lavdušil, da Ja predčasno poslal

Iz dobro obveščenih krogov smo 
zvedeli, da so mladi vložili pro
test, ker je sodnik predčasno za
ključil srečanje. Glavno besedo bo 
sedaj imela posebna komisija, ki 
se bo sestala šele 31. 2. 1974. Med
tem pa lahko rečemo, da se sod
nik lahko vedno sklicuje na pra
vilo, ki pravi, da se v primeru 
smrti srečanje prekine. Go.ovo pa 
bo komisija vzela v poštev dej
stvo, da si je sodnik Žek po toli
kem tekanju vsekakor zaslužil . .. 
kozarec vina.

BRUNO RUPEL

vse na počitek.
Med odmorom so iz «bolnice» 

pripeljali celega in zdravega Fur 
lana, kar pomeni, da je «prof. Gor 
gonzola, zgrešil prognozo.

V drugem polčasu so mladi pre
cej pomladih postavo in kazalo 
je, da bo starim trda predla, še
ga je namreč po podaji Peljerje- 
vtga »odrezal noge, vratarju Ge
ki ju in povišal stanje na 2:1. Sta
ri pa se niso vdali, posebno Pe
dal, ki je v 10. min premagal 
Gudlo, toda Fula je rešil na gol- 
črti. Dve minuti kasneje pa je 
Pedal zagodel Gudli z neubranlji
vim strelom: 2:2. Ta gol je spra
vil stadion na noge. Vsi so sedaj 
navijali za stare, ki so praktično 
imeli v rokah »mulce,, kot je tudi 
večkrat rekel simpatični spiker Ka
ta, ki je v domačem narečju ko
mentiral srečanje. Stari pa so si 
zapravili izredno priliko v 27. min., 
ko je sodnik dosodil enajstmetrov
ko. Naviti Urca je sicer premagal 
Gudlo, toda sodnik je ukazal strel 
ponoviti. Drugi strel Pineke pa je 
Gudla mojstrsko ubranil. Urca se 
ni pomiril in po vsej sili je hotel 
popraviti zamujeno, toda v 35. 
min. se je zgrudil na tla. »Zdrav
niška ekipa, je takoj ugotovila, 
da ni pomoči in je poklicala »gro
barje,. Splošna tišina in zvoki ža
lostne koračnice so spremljali »žal
ni sprevod, s »poslednjimi ostanki, ^ ..... ... pv„^„OUi F„ „
Urce. Tišino je prekinil trikratni j vejcj zagrejiili nekaj usodnih napak.

KOŠARKA

V 1. MOŠKI DIVIZIJI

V drugem polčasu 
Kontovel k. o.

Kontovel — CGI 36:63 (18:24)
KONTOVEL: Ban, Lukša 2. Starc 

Ivo 8, Nabergoj, Starc Klavdij 6, 
Ukmar 4, Kafol 6, Lisjak 10.

V zadnji tekmi so mladi Konto- 
velci zapustili vsekakor dober vtis 
in to predvsem v prvem polčasu, 
ko so zaostajali za nasprotnikom 
le za šest točk. V tem uvodnem 
delu sta dobro zaigrala ob Starca, 
ki sta bila posebno uspešna pri 
metanju na koš.

V drugem polčasu, pa so Konto-

sodnikov žvižg, ki je zaključil sre
čanje.

Mladi, ki gotovo niso bili za
dovoljni z doseženim izidom, so 
energično protestirali in zahtevali 
še nekaj minut igre. Stari pa so 
se seveda strinjali s sodnikom, ki 
se je skliceval na dejstvo, da 
brez... Urce ne mora nadaljevati 
tekme. Ta se je torej končala 
dramatično. »Zdravniška ekipa, je 
po dobrem pregledu le ugotovila, 
da Urce ni zadela srčna kap, 
temveč biio jo je treba le... na
viti, kar so seveda tudi takoj sto
rili. Toda medtem je sodnika za
jela huda... žeja in tekme je bi
lo res konec.

Ker se je srečanje končalo pri 
neodločenem izidu so seveda mo
rali vsi nogometaši porivati voz, 
na katerem je godba igrala ve
sele koračnice do Proseka, kjer 
kalamarov, fižola in vina ni manj
kalo.

ki so pokopale vse upe za zmago. 
CGI pa je stalno večal svojo pred
nost, ki je ob koncu znašala 27 
točk. Ta velika prednost ne odra-

i i)1
l 11

1 — 1. Barbaggio X
2. Sbarra 1

2 — 1. Leopoldo 2
2. Ghimbo X

3 — 1. Fiamma Rossa 2
2. Deliobond X

4 — Neveljavna
5 — 1. Almeria X

2. God Horse 1
6 — 1. Ottoz X

2. Pamoa 2
KVOTE
10 - 627.619 lir 
9 - 34.800 lir

ža dejanskega poteka igre, ki so 
jo naši košarkarji prikazali, (saj so 
do 15. minute zgubljali le za 11 
točk). S tako ekipo in ko bo pri
hodnje leto še zaigral za domače 
moštvo Peter Starc) lahko računa
jo na marsikateri uspeh, ki bo v 
veliko zadoščenje igralcem in tre
nerju Kafolu, ki gleda z velikim 
zaupanjem na te mlade košarkarje.

H. L.

gega polčasa so si Romuni priigra
li prednost treh zadetkov 12:9. Po 
izredno ogorčenem boju so «plavi» 
srečanje ponovno spravni: v ravno
težje. Nekaj več kot dve minuti 
pred koncem so bili svetovni 
prvaki zopet uspešni in so po
stavili končni izid 13:12.

Tekme si je ogledalo veliko šte
vilo domačih gledalcev. Nekatera 
srečanja in to predvsem domačih 
reprezentantov, si je ogledalo pre
ko sedem tisoč oseb. V Bitoli je 
jiigos'ovanska reprezentanca doži
vela tako pomoč navijačev, kot nik
jer drugje širom po državi. Navija
ški ,zbor ie v Bitoli vodil ing. agro
nomije Mate Šindovski, najboljši to
vrstni »orkestraš, v Jugoslaviji, o 
katerem pravijo, da «spravi glas 
tudi iz kamna,. To pot ni torej 
zalegla nit: pomoč simpatičnega 
šincovskega proti močnim Romu
nom.

G. F.

OBVKSTILA
ŠD Primorje priredi v nedeljo, 

8. julija celodnevni izlet na otok 
Krk. Vpisovanje v tobakarni Uči.

KOLESARSTVO

V DIRKI ZAČETNIKOV

Za Bonana prvi 
nastop pretežek

Na nedeljskem deželnem kolesar
skem prvenstvu začetnikov je zma
gal mladi videmski predstavnik 
Linda, ki je sprožil svoj odločilni 
napad v četrtem izmed petih kro
gov, ko je na vzponu proti Pleši- 
vemu pustil za poldrugo minuto za 
seboj Visintina iz Konk. Dirka je 
bila zelo naporna, kljub skromni 
dolžini 65 km, saj se je skoraj ves 
čas vzpenjala. Razen prvih dveh 
so vsi ostali nastopajoči odigrali ie 
postransko vlogo, saj riso mogli 
nič proti najmočnejšima kolesarje
ma dirke, Med šestdesetimi tekmo
valci je bil tudi Bonano, mladi za
stopnik lonjerskega kluba Adria, 
ki ie zasedel 32. mesto. To je oil 
prvi njegov letošnji nastop in je 
bil morda nekoliko pretežak kot 
otvoritvena dirka, saj so bili in
teresi preveliki. Vsekakor pa je oil 
njegov nastop še kolikor toliko po
zitiven.

Vrstni red na cilju po 65 km:
1. Linda (K2 Videm) 1.44’ s po- 

poprečno hitrostjo 37,500 km na 
uro

2. Visintin (Ronke) 1’25” za
ostanka

3. Scuderin (Čedad) 2’30”
4. Gottardi (Sacile) 4’
5. Iacuzzi (K2 Videm), sledi glav

nina v istem času.
Radi

NOGOMET

RIM, 2. — Alessandria je osvojila 
»Italijanski pokal, za polpoklicne e- 
kipe. V finalu je premagala Avelli- 
no s 4:2.

Tekmo so v 4. min. drugega po
daljška prekinili zaradi vdora gledal
cev na igrišče.

V drugi skupini je prišlo do pre
senečenja le v Prištini, kjer je do
mače moštvo klonilo pred Osijekom, 
Zagreb pa je na tujem zaigral bo
lje kot doma in je tako izločil Fa
mos.

MOTOCIKLIZEM

ZA «VN BELGIJE,

6. Agostini zmagal 
v Francorchampsu

FRANCORCHAMPS, 2. — Itali
janski motociklist Giacomo Agosti- 
ni je zmagal v kategoriji do 500 
ccm na »Veliki nagradi Belgije,. 
Agostini je prepričljivo osvojil prvo 
mesto pred svojim klubskim tova
rišem Angležem Philom Readom, ki 
je zaostal za 1’15”. Read je s 
svojim nedeljskim drugim mestom 
ohranil prvo mesto na lestvici za 
svetovno prvenstvo, s tremi točka
mi naskoka pred Novozelandcem 
Newcombom. Večkratni svetovni 
prvak in angleški vozač (oba na 
MV avgusta), praktično nista ime
la nasprotnikov v svoji kategoriji.

V kategoriji do 50 ccm je zmagal 
Nizozemec De Vries, ki se je ta
ko vrnil na prvo mesto lestvice 
za SP, katerega deli s svojim 
rojakom Timmerjem. Tudi v kate
goriji do 125 ccm je zmaga pri
padla nizozemskemu predstavniku, 
Schurgeresu, medtem ko vodi na 
začasni lestvici za SP Andersson.

Finec Teuvo Lansivouri je s pre
cejšnjim naporom zmagal v kate
goriji 250 ccm pred Špancem Me- 
molo in ima na lestvici za svetov
no prvenstvo 39 točk, medtem ko 
pripada prvo mesto še vedno po
kojnemu Saarinenu s 45 točkami.

ATLETIKA

Obetajoča Poletova kotalkarica 
Zdenka Hrovatinova

D. Švab 53”1 
na 400 metrov

Na istem tekmovanju, kjer je VI- 
demčan Del Fomo zaman skušal po
staviti nov državni rekord v skoku v 
višino z znamko 2,20 m, so nastopili 
tudi slovenski atleti.

Najboljši je bil tokrat Švab, ki je 
400 metrov pretekel v letos njegovem 
najboljšem času 53” 1.

Vojko Cesar je bolj slabo skakal v 
višino (160 cm), Ruzzier pa je po ne 
preveč dobrem teku na 110 m čez 
ovire (18"4) bolje metal kopje in je 
dosegel samo nekaj mar.j kot 50 me
trov (49,80 m).

Tudi ostala konkurenca se ni na 
tekmovanju posebno izkazala. Svoje 
sta seveda opravili tudi šola, ki z 
izpiti muči vehko število študentov in 
pa vročina. K. B.
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V PRETEKLIH DNEH V GORICI

Memorial Petra Špacapana 
zabeležil zelo dober uspeh

1. flurora, 2. 0lympia, 3. CSI, 4. Torriana
Letošnji četrti odbojkarski »Me

morial Petra Špacapana, je odlič
no uspel. Turnirja se je udeležilo 
rekordno število šesterk in sicer 
dvanajst, ki so v štirih dneh od
igrale nič manj kot enaindvajset 
tekem. Vsi ti spopadi so zahtevah 
tudi precejšnji organizacijski napor, 
da je vse steklo brez večjih zasto-

lako je prišlo do trčenja v Le Casielletu, v katerem sl je Scheckter zapravil zmago v dirki za «VN Francije,, Fiuipaidi pa prvo mesto na skupni
lestvici za svetovno prvenstvo

jev in v najlepšem redu.
Uvodni izločilni del ni prinesel 

nobenih presenečenj. V prvi skupi
ni si je priborila pot do finala 
zmagovita ekipa tega memoriala 
ekipa Aurore iz Remanzacca, v 
drugi prva postava organizatorja 
turnirja, 01ympia, ostala polfina
lista pa sta bila CSI iz Vidma in 
Torriana iz Gradišča.

V polfinalu je 01ympia odpravila 
presenetljivo dobro Torriano. ki ji 
je odvzela celo set. Kasnejši zma
govalci, in sicer odbojkarji Auro
re, so presenetljivo, toda zasluže
no premagali velike favorite za 
končno zmago, CSI s čistim 2:0. Ta 
izid predstavlja nemajhno presene
čenje, če pomislimo, da so Videm- 
čani četrtoligaši.

V srečanju za tretje mesto je 
končno CSI le zaigral nekoliko 
bolje in osvojil tretje mesto, na 
rovaš Torriane, katero je pri
silil k predaji po treh setih igre.

Srečanje za prvo mesto je bilo 
res vredno finala. Kljub temu, da 
so igrah na dva dobljena seta, 
je tekma trajala skoraj dve uri. 
V prvem nizu so bili domačini kro
nani z uspehom. V nadaljevanju 
pa ni šlo več tako lahko, čeprav 
sta bila tekmeca na moč izenače
na. Po izredno ogorčenem spo
padu je Aurora spravila srečanje 
v ravnotežje. V odločilnem setu so 
gostje slavili zmago in tudi v 
tem delu se jim je sreča nasmeh
nila v odločilnih trenutkih. Izid 
srečanja je bil 2:1 za Auroro in 
v setih 13:15, 16:14, 15:13. Končni 
seštevek točk pa 44:42 v njeno 
korist.

S tem je Aurora ponovila veliki 
podvig na tem memorialu, kot 
pred tremi leti, ko je prvič zma
gala. Dvakrat zaporedoma je sla
vil zmago ACEGAT, 01ympia pa 
se je morala zadovoljiti tudi to 
pot s častnim drugim mestom.

G. F.

NOGOMET

TATABANYA, 2. — V povratnem 
finalnem srečanju za srednjeevrop
ski pokal je madžarska nogomet
na enajsterica Tatabanye prema
gala jugoslovanske nogometaše Če
lika in osvojila tako prvo mesto.
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Nfl OPČINAH V NEDELJO OB PRISOTNOSTI VEČ KOT TISOČ GLEDALCE«

Z zadnjimi nastopi in nagrajevanjem 
zaključen «Športni teden» ŠD Polet

Zadnjemu večeru te izredno uspele prireditve so prisostvovali tudi številni zastop
niki javnega, političnega in športnega življenja s Tržaškega in iz Slovenije

Poletov športni teden je mimo. 
Ena naših osrednjih športnih ma
nifestacij je doživela velik uspeh, 
saj je na raznih košarkarskih tur
nirjih, v odbojkarskem srečanju in 
na kotalkarskih revijah nastopilo 
več sto tekmovalcev. Revij in te
kem pa si je ogledalo veliko šte
vilo ljudi, kar jasno kaže, da je 
ostal Poletov teden ena naših naj- 
priljubljenejših prireditev.

KOŠARKA
Tudi v zadnjem dnevu so bila na 

sporedu kar tri košarkarska sreča
nja. Pravo presenečenje dneva je 
bil poraz renomiramh košarkarjev 
Lloyd Adriatica na turnirju mla
dincev.

MLADINCI
V zadnjem dnevu sta bili na spo

redu dve tekmi, ki sta se, zaradi 
nesporazuma pri določitvi urnikov, 
zaključili precej pozno.

Ferroviarlo — Lloyd Adrlatico 
80:78 (68:68, 34:32)
FERROVIARIO: Luin 6, Donati 

24, Perin 15, Mian, Baroncini 1, 
Cecchetti 6, Kozmann 18, Sardos 10.

LLOYD ADRIATICO: Forza 11, 
Comici 17, Bocchini 21, Bubnich 25, 
Sancin 1, Sciolis 3.

SODNIKA: Zavadlil in Sosič. 
PROSTI METI: Ferroviar o 20:32, 

Lloyd Adriatico 20:40.
Da je premoč Lloyd Adriatica v 

nižjih kategorijah splahnela, je jas
no potrdil Poletov turnir. Čeprav 
je Lloyd osvojil prvo mesto, ni mo 
gel preko poraza proti Ferroviariu, 
ki je s požrtvovalno igro zasluženo 
zmagal po podaljšku.

Italsider — Polet 74:67 (30:30)
ITALSIDER: Bacchelli 2, Hrova

tin 10, Ceccotti 20, Zimmermann 
18, Scolini 10, Michelis 10 in Vi- 
doni 4.

POLET: Adrijan Sosič 21, Jugo
vič, Dolenc, Gantar 12, Kraus 20, 
Tavčar, Škerlavaj, Edi Sosič 14. 

SODNIKA: Kafol in Zavadlal. 
PROSTI METI: Italsider 8:14 in 

Polet 11:18.
V hitri in borben’ igri je Italsi 

der premagal okrnjeno postavo Po
leta (manjkala sta namreč Daneu 
in Guštin). Tekma je bila gotovo 
dopadljiva, saj sta bili obe ekipi 
agresivni in smo prisostvovali več 
učinkovitim protinapadom. V Pole- 
tovih vrstah je Adrijan Sdsič "pd 
novnO potrdil dobro formo; Kraus 
se je uveljavil pod košema, med
tem ko je povsem zadovoljivo pre
senetil Robi Gantar, ki ni veft-ča' 
sa treniral zaradi poškodbe glež
nja in je bil to zanj »prvi* nastop 
po dobrem mesecu odmora. Zanes
ljivo je zaigral tudi Edi Sosič.

IZIDI: I- Adriatico — Italsider 
80:70, Ferroviario — Polet 74:07, 
L. Adriatico — Polet 01:50, Italsi
der — Ferroviario 63:00, Ferrovia- 
rio - L. Adriatico 80:78, Italsider 
- Polet 74:67.

KONČNA LESTVICA 
1 L. Adriatico 3 2
2. Ferroviario
3. Italsider 3 2
4. Polet 3 0

Lloyd Adriatico je prvi zaradi
boljšega količnika.

MINIBASKET
Turnir v minibasketu za letnike

1961 in 1962 ie bilo pravo slovensko 
prvenstvo. Ta turnir je bil zelo 
izenačen in je predvsem pokazal, 
da so naše ekipe napravde dokai- 
šen napredek. Prvo mesto je osvo
jila peterka Poleta, toda Kontovel 
'in Bor sta ji bila povsem enako
vredna. „„ _

IZIDI: Polet - Sokol 36:31, So
kol — Breg 64:10, Kontovel — So
kol 36:17. Polet, — Breg 47:13. Bor

OBVESTILO
Športno združenje Dom obve

šča, da so se pričeli treningi od
bojke za začetnike. Treningi so 
vsak ponedeljek in četrtek od 20. 
do 22. ure na odprtem igrišču Di
jaškega doma v Gorici (Ul. Mon- 
tesanto 84).

— Kontovel 28:23, Bor — Sokol 
37:21, Kontovel — Breg 74:5, Po
let — Bor 38:24, Bor — Breg 38:29, 
Kontovel — Polet 27:21.

KONČNA LESTVICA
1. Polet 4 3 16
2. Kontovel 4 3 16
3. Bor 4 3 16
4. Sokol 4 13 2
5. Breg 4 0 4 0

Prvo mesto je osvojil Polet zara
di boljšega količnika v koših.

NARAŠČAJNIKI 
Ricreatori — Polet 80:51 

(35:22)
RICREATORI: Biloslavo 4, Mu- 

ran 2, Orsini, Scarcia 6, De Feo
10, Giagodi, Giuliani 12, Pindozzi
11, Sermoneta 5, Cassio 30. 

POLET: Dariev, Ivan Sosič, Tau-
čer 13, Marko Sosič 12, Kalin 10, 
Ferluga 8, Škabar 8.

SODNIK: Lakovič.
PROSTI METI: Ricreatori 4:8,

Polet 7:12.
Ricreatorii so premagali tudi zad

njo oviro na tem turnirju, ekipo 
Poleta, in so tako povsem zasluže
no osvojili prvo mesto. Tokrat pole- 
tovci niso igrali tako kot znajo, 
kljub temu da so nastopili z Mar
kom Sosičem, ki je bil najboljši v 
Poletovih vrstah. Naši košarkarji 
so namreč zagrešili vse preveč na
pak, kar so spretni nasprotniki tu
di izkoristili. Poleg tega pa je tre
ba omeniti, da je bil v tem sreča
nju Cassio res neustavljiv, saj je 
sam dosegel kar 30 točk.

IZIDI: Ricreatori — Italsider
52:49, Polet — Bor 52:49, Italsider 
— Bor 64:54, Italsider — Polet 
62:46, Ricreatori -- Bor 71:51, Ri
creatori — Polet 80:51.

KONČNA LESTVICA
1. Ricreatori 3 3 0 6
2. Italsider 3 2 14
3. Polet 3 12 2
4. Bor 3 0 3 0

KOLESARSTVO cTOUR DE FRANCE*

Van Springel vodi 
na skupni lestvici

Prvi etapi nista prinesli nobenega presenečenja

1 4 
1 4 
1 4 
3 0

ROUBAIX, 2. — Belgijec Herman 
Van Springel je ohranil prvo me|to 
na skupni lestvici po drugi etapi 
kolesarske dirke po Franciji. Da
nes sta bili na sporedu dve poleta- 
pi. Zjutraj so kolesarji vozili ekip
no na kronometer v St. Niclaasu, 
popoldne pa je bila na sporedu 138 
km dolga poletapa do Roubaixa. S 
tem je »Tour* vstopil na francosko 
ozemlje, od koder bo potekal do 
konca.

V jutranji etapi na kronometer 
je zmagala ekipa Watney - Maes, 
ki se je uvrstila pred Poulidorje- 
vim Peugeotom ir. Fuentejevim Ka
som.

ledvica (12,400 km):
1. -Watney - Maes
| peugeot

14’20”8
14'38”6
14’40”2
13’40”3
14’45”7

4. ilokado
5. Bic

V popoldanski poletapi od St. Ni- 
claasa do Roubaixa je zmagal Bel
gijec Eddy Verstraetfen, ki je pri
spel na cilj s sedmimi sekundami 
prednosti pred glavnino. Popoldan
ski del dirke je bil precej naporen, 
saj so morali kolesarji voziti preko 
»Gramonlskega zidu* in preko Sa nt 
Auberta. Na prvem prelazu je zma
gal Verbeeck pred glavnino, v ka
teri so bili Fuente, Tierlinck, Oca- 
na, Godefroot in vsi najboljši. Pri 
spustu z Gramonta pa je prišlo do 
več padcev, na srečo brez hujših 
posledic. Takoj nato je ušel Tabak, 
ki si je pri vzponu na drugi pre
laz nabral skoraj minuto prednosti 
in jo ob sodelovanju De Geesta 
novečal. Petnajst kilometrov pred 
ciljem pa je njun skok popolnoma 
spiahnel. V finalu so se mnogi po 
dali v napad, vendar je imel naj
več sreče Verstraeten, ki je z laž
jo prednostjo zmagal. Van Sprin
gel pa je ohranil rumeno majico.

Vrstni red na cilju:
1. Eddy Verstraeten (Bel.) v 3. 

34’49" (z odbitkom 3.34’34”)
2. Geraudus Vianen (Niz.) 3.34’56” 

(z odbitkom 3.34'46”)
3. Fern. Mendes (Port.) 3.34’56” 

(z odbitkom 3.34’51")
4. Perin (Fr.) 3.34’56”
5. Rouxel (Fr.)
6 Delepine (Fr.)
7. Godefroot (Bel.) 3.35T3"
8. Mourioux (Fr.)
9. Guimard (Fr.)

10. Krekels (Niz.)

V nedeljo sta bili na sporedu pr 
vi dve poletapi »Toura*. V Rot
terdamu je zmagal Tierlinck, v St. 
Niclaasu pa Cat;eau. V tej etapi je 
prišlo do prve resnejše nesreče, ko 
je padel Ocana, eden izmed veli
kih favoritov za končno zmago. 
Vendar izgleda, da se pri padcu ni 
huje poškodoval.

Skupna lestvica je po drugi etapi 
tftkft •

1. Van Springel (Bel.) 9-7’21„
2. Catieau (Fr.) zaost. 30
3. Vianen (N'z.) 1 27
4. Tierlinck (Bel.)
5. De Geest (Bel.)
6. Tschan (Zah. Nem.)
7. Verstraeten (Bel.)
8. Nogues (Fr.)
9. Mortensen (Dan.)

10. Tabak (Niz.)
Jutri bo na sporedu 3. etapa Rou- 

baix — Reims (226 km).

KOŠARKA

V nedeljo trenerji
v četrtek košarkarji 
na tečaj v Sečo

Trenerski košarkarski tečaj v Se
či se bo pričel v nedeljo, 8. juli
ja. Tečaj katerega se bo udeleži
lo tudi 10 naših mladih trenerjev, 
bo vodil znani slovenski košarkar
ski strokovnjak Milutin Pavlovič.

V četrtek, 12. julija, pa bo od
potovalo v Sečo na košarkarski te
čaj kar 50 naših košarkarjev, ki 
bodo deset dni trenirali pod vod
stvom Milutina Pavloviča, Braneta 
Dežmana in Janeza Drvariča.

Vsa društva, ki še niso izpolnila 
vseh formalnosti (plačilo za tečaj
nike. predložitev prijavnin itd), naj 
to storijo čimprej.

Za vsako informacijo pa se lahko 
interesenti obrnejo za Združenje 
slovenskih športnih društev. Trst, 
Ul. Geppa 9, tel. 31-119, od 10. do
12. ure in od 16. do 18. ure.

b. 1.

NAGRAJEVANJE
Po zadnji košarkarski tekmi med 

Poletom in Italsidrom je Polet pri
redil »simpatično* nagrajevanje, ka
terega so se udeležila vsa nastopa
joča društva s preko 200 tekmoval 
d ter ugledne športne in politične 
osebnosti. Med temi smo opazili 
podpredsednika deželnega sveta 
Arnalda Pittomja, občinskega od
bornika za šport inženirja Vittoria 
Gasparinija, občinskega odbornika 
Dušana Hreščaka, župana repenta- 
brske občine Mihaela Guština, ju
goslovanskega generalnega konzula 
v Trstu Borisa Trampuža, predsed 
nika SKGZ Borisa Raceta, predsed 
nika zveze za kotalkanje in drsa
nje Slovenije Jožeta Gačnika, pred
sednike raznih društev.

V kratkem nagovoru, ki ga je 
imel predsednik Poleta Egon Kraus, 
je leta prikazal delovanje dru
štva, ki je v tej sezoni, kljub veli
kim finančnim in drugim težavam, 
doseglo več lepih uspehov: tretje 
mesto v košarkarski prvi diviziji, 
dobre uvrstitve v ostalih nižjih ko
šarkarskih kategorijah, lepe uspe
he kotalkarske sekcije v mestnem 
in deželnem prvenstvu. Zahvalil se 
je vsem trenerjem, odbornikom in 
igralcem Poleta, ki so pripomogli 
k uspešnemu delovanju društva,, v 
tej sezoni. Obenem pa se je zahva
lil vsem, ki so sodelovali pri u- 
spešnem poteku športnega tedna 
Poleta. Nato je sledilo nagrajeva
nje.

Z nagradami so prispevali dežel
ni svet, deželni odbor, občina Trst, 
opčina Repentabor, SKGZ, Primor
ski dnevnik, ZSŠDI, hranilnica in 
posojilnica z Opčin.

Posebne nagrade so izročili Po- 
lctovim trenerjem, ki so jih prejeli 
za košarko Sergij Tavčar, Adrijan 
Sosič, Branko Lakovič in pomoč- 
njk M-'loš Jugovič, za kotalkanje 
pa Peter Brleč in pomočnica Mo 
rana Sosič.

Po nagrajevanju je sledila kotal- 
karska revija, kateri je prisostvo 
valo preko 1000 gledalcev.

b. 1.

V prvem kolu mednarodnega tekmovanja za evropski atletski pokal

ROMUNKE PREMOČNE!Jugoslavija na Reki
ZA ITALIJANSKO EKIPO Z lahkoto čez oviro

Velik napredek Italijanke Doric 
Za «azzurre» usodni meti in skoki

Po pričakovanju je Romunija v 
ženskem atletskem srečanju brez 
večjih težav odpravila ustrezno i- 
talijansko vrsto.

Dvoboj ni prinesel posebno do
brih rezultatov, je pa tudi nekaj 
izjem. Predvsem je treba omeniti 
velik napredek mlade italijanske 
srednjeprogašice Dorio. V teku na 
800 metrov se je uvrstila šele na 
tretje mesto, za eno najboljših spe
cialistk na svetu, Silaievo, in za 
državno rekorderko Pignijevo, do
segla pa je res odličen čas 2'5”8, 
ki predstavlja vrhunski dosežek na 
svetu /.a starost komaj 16 let.

Odločilni za poraz Italije so bili 
skoki in meti. V tehničnih panogah 
je bila najboljša metalka diska Ar- 
gentinka Meniš. Največ je dosegla 
v drugem metu (63,04 m), njena 
serija pa je bila izvrstna. Najslab
ši met je znašal 61,76 m, vsi o- 
stali pa nad 62 metrov. Menisova 
je prav gotovo v formi tudi za 
nov svetovni rekord.

Nekoliko je razočaral skok v vi
šino, bivša olimpijska prvakinja Vi- 
scopoleanu pa je v šibki konkuren
ci skočila v daljino še vedno dovolj 
za zmago.

Italijanne so si opomogle v tekih. 
Molinarijeva je bila prva na 100 
metrov s prav dobrimi 11’ '5, Go- 
vonijeva pa na 400 metrov. Paola 
Pigni je poraz na 800 metrov na
doknadila z zmago na 1500 m. Gle
de na to, da tek na 800 metrov 
hi bil prav počasen, je bil dose
žek na dvojni razdalji dober.

Italijanke so v svojo korist od
ločile tudi obe štafeti.

Rezultati
100 m: Moliiiari (Italija) 11”5 
200 m: Condovici (Romunija) 23"8 
400 m: Govoni (Italija) 54"5 
800 m: Silai (Romunija) 2’2’’9 
1500 m: Pigni (Italija) 4'16”5 
100 m ovire: Bufanu (Rom.) 13”2 
višina: Bonči (Romunija) 180 cm 
daljina: Viscopoleanu (Rom.) 6,26 
krogla: Cioltan (Romunija) 17,23 m 
disk: Meniš (Romunija) 63,04 m 
kopje: Stancu (Romunija) 52,84 m 
4x100 m: Italija 45"5 
«*400 m: Italija 3'41"6 
Končni rezultat: Romunija 74, Ita

lija 61.
K. B.

mu f:nalne tekme mladinsk iger 
v priredbi CONI. Slovesnost se bo 
pričela s prižigom ognja, ki bo 
gorel do konca iger.

Med srečanjem NDR — Velika 
Britanija ■— Bolgarija v Leipzigu je 
Renate Stecher izenačila svetovni re
kord na 200 metrov s časom 22”4. 
Tudi ta čas ima bolj simbolično vred
nost, ker je Stecherjeva ra OI lani 
dejansko tekla dve desetinki bolje.

Na tekmovanju so dosegli še druge 
odlične rezultate. Evropski prvak v 
teku na 110 m čez ovire Siebeek je 
razdaljo pretekel v 13”5, Anglež Pa- 
scoe pa 400 metrov čez ovire v 49"2.

ženske so Pile še boljše. Poleg 
Stecherjeve so se odlikovale še olim
pijska prvakinja Erhardt na 100 m čez 
ovire s časom 12”7, Monika Zehrt na 
400 metrov 52"7 in posebno Gunhild 
Hoffmeister, ki je pretekla 800 me
trov v 1'59”7. Odlični sta bili v tem 
tek utudi Bolgarki Zlateva (1'59"8) 
in Tomova (točno 2 minuti).

K. B.

Zmagi Pavličičeve - Napredek Nikoliče-
v

ve - V polfinalu tudi Švica in Avstrija
Portugalske atletinje so zapustile 

stadion na Kantridi najbolj zadovolj
ne. Res, so skončale na zadnjem me
stu, tekmovale pa so morda prvič v 
močnejši mednarodni konkurenci in 
to jih je spodbudilo, da so dosegale 
državne rekorde kot na tekočem tra
ku. Z metalko krogle Silverio so tudi 
dosegle eno zmago in pustile tako 
za seboj «opazno sled*, že prej je 
portugalska vrsta z velikim številom 
čmopoltih lepotic iz portugalskih a- 
friških kolonij, med bledimi Belgijka 
mi, Švicarkami in Avstrijkami, dala 
prireditvi n»l:ak eksotičen značaj in 
je privabila na tribune precejšnje 
število ljudi, ki so se prej brez
skrbno sončili in kopali ob obali za 
stadionom.

Organizacija je bila dobra, koreogra
fija pa preveč velikopotezna, tako da 
ekipe slovesne otvoritve z mimohodom 
niso niti vzele resno.

Tekmovanje je steklo mimo brez 
velikih sunkpv: dve zmagi Pavliči
čeve v sprintu, odličen met Urban-

GOTEBORG, 2. — V Goteborgu 
na Švedskem se je pričelo svetovno 
prvenstvu v sabljanju.

RIM, 2. — S svečano otvoritvijo 
se bodo jutri zvečer pričele v Ri-

NA KOLESARSKI DIRKI <P0 JUGOSLAVIJI*

DOSLEJ SOVJETI 
NAJUSPEŠNEJŠI

Jugoslovani so na ekipni lestvici trenutno tretji
Na 29. amaterski kolesarski dir

ki po Jugoslaviji sta bili danes na 
sporedu dve etapi. V tretji etapi 
od Kladova do Negotina (57 km) 
je z ril” naskoka pred skupino 
zmagal sovjetski kolesar Igor Mo- 
skaljev. V skup-ii desetih, ki je 
prevozila na cilj za zmagovalcem, 
je bil samo en Jugoslovan. Zdenko 
Kahlina.

V četrti etapi Negotin — Bor je 
zmagal Rus Valerij čapligin, ki je 
prevozil 101 km v 2 urah 40'36”. 
V tej etapi je bil Janez Zakotnik 
četrti s časom 2.45’06” in Franc 
Hvasti osmi s časom 2.45'23".

RIM, 2. — Danes je prispela v 
Rim moška in ženska odbojkarska 
reprezentanca LR Kitajske. Kitajci 
se bodo pomerili z obema italijan
skima ekipama v sredo.

V skupni lestvici po štirih etapah 
vodi Francoz Guy Lelou s časom 
9.10'35”. Devet sekund za njim je 
Rus Kraškov, dvajset sekund za
ostanka pa ima Italijan Roberto 
Rosani.

V skupni ekipni lestvici moštev 
vodi Sovjetska zveza pred Franci
jo, Jugoslavijo, Romunijo in Dansko.

Jutri bo na sporedu peta etapa 
od Leskovca do Kumanova. Kole
sarje bodo dopoldne prepeljali z 
avtobusi iz Bora v Leskovec.

NOGOMET

BRAZZAVILLE, 2. - Italijanska 
nogometna vojaška reprezentanca 
je zmagala na 26. svetovnem voja
škem prvenstvu, ki se je odvijalo
v prestolnici Konga. Na drugo me
sto se je uvrstil prejšnji prvak 

j . Kuvait, četrti
Kongo, peta pa Slonokoščena obala.

Verbeeck vodi
ttimnlij

svojo ekipo prv.ii cilju v belgijskem mestu St. Niclaas. Letos konkurence na «Tou- 
ru» ni preveč močna, borba za boljša mesta pa le vseeno ostra

VVIMBLEDONU

Polfinalistke že znane
LONDON, 2. — V nadaljevanju 

mednarodnega teniškega turnirja v 
Win»bledonu so cosegli danes med 
žensk mi posameznicami naslednje 
četrtfinalne rezultate:

Goolakong (Avs.) — Wade (VB) 
6:3, 6:3

King - Meville (obe Avs.)
9:8. 8:6

Court (Avs.) - Morozova (SZ) 
4:6, 6:4, 6:1

Evert Casals (obe ZDA)
6:2. 4:6, 6 2

V srečanju moških dvojic je po
ložaj precej nejasen, ker so še ved
no na sporedu srečanja raznih kol. 
V 3. kolu sta Indijca Mukerea in 
Lall premagala Britanca Fe« verja 
in Anthonyja, Nemca Fassembederr 
in Meiler Sovjeta Metravelija in 
Lihačeva. Amerikanec Connoris 
in Romun Nastase pa Mehikanca 
Machetteja in Ramireza.

OBVESTILO
ZSŠD obvešča vsa včlaniena druš

tva, da bo drevi ob 20.30 na sedežu 
ŠK Kras v Zgoniku 4. redna skup
ščina. Zaradi zelo važnih točk dnev
nega reda poziva odbor vse člani
ce, naj se s svojimi zastopniki 
gotovo udeleže današnje skupščine.

čičeve, r.tpredviden uspeh Hrepevni- 
kove nad bivšo svetovno rekorderko 
Gusenbauerjevo in ponoven napredek 
Nikoličeve so bili temelj jasni jugo
slovanski zmagi.

Sprinterka Pavličičeva je res do
živetje za ljubitelje atletike. Teče le
po, brez vsakega vidnega napora. Bolj 
je primerna za 200 metrov, v letu, 
dveh pa lahko postane vrhunska te
kačica na 400 metrov. Gledalce je 
vžgala zadnja menjava v hitri šta
feti 4x100 metrov, kjer je Karlovčan
ka pridobila za Jugoslavijo že zgub
ljeno pozicijo in je kljub trem zelo 
slabim predajam palice izenačila dr
žavni rekord.

Vera Nikolič je že prej »nategovala* 
šesterico tekačic na 800 metrov v 
vedno daljšo vrsto. Njen končni sprint 
je spominjal na čase, ko je odločala 
v svojo korist teke. ki so bili za 3 
do 4 sekunde hitrejši, čas 2'4''9 vse
kakor v tako šibki konkurenci le ne
kaj pomeni.

Veliko gledalcev se je preselilo na 
zahodni del stadiona, ko se je tam 
odvijal skok v višino in daljino. Na 
startu je bila v višini bivša svetovna 
rekorderka in evropska prvakinja Gu- 
senbauerjeva (193 cm), na zaletišču 
za daljino pa predlani ena najboljših 
na svetu, Antenova (6,73 m) in letos 
najboljša Franzottijeva (6,55 m). Dvo
boj v daljini je bil zanimiv, vendar 
na nižji ravni od tistega, ki je bil 
razviden z vizitk tekmovalk. 5 epi 
prednosti je nabrala Švicarka, ki pa 
je vseskozi držala pod nadzorstvom 
Jugoslovanko. Višina se je končala 
skoraj neopazno. Gusenbauerjeva je 
nerodno podrla 176 cm in se tudi 
nekoliko poškodovala. Verjetno je vsa 
skupaj tudi simulirala, da bi je gle
dalci ne izžvižgali. Hrepevnikova je 
šla s težavo čez to zapreko ir. se 
je tudi nekoliko potolkla. Ker ja 
bilo za zmago to že dovolj je na
daljnje poskuse opustila.

Tehnično najboljši je bil 59.38 m 
dolg met kopja Nataše Urbančičeve. 
Celjanka je zadovoljivo metala tudi 
v ostalih petih poskusih in se je 
otresla Avstrijke Jgnko. tudi metal
ke z osebnim rekordom preko 60 
metrov.

Uspešne, čeprav ne zmagovite, so 
bile Jugoslovanke tudi v teku na 1500 
metrov z mlado šušnjarjevo in v 
teku na 400 metrov z Bašičevo. Fo- 
čičeva je čez ovire tekla le za točke, 
štafeta 4x400 metrov pa je tudi brez 
Jelice Pavličič za tri desetinke po
pravila edini državni rekord dneva. 

Rezultati:
100 m: L Pavličič (Jugoslavija) U”7 
800 m: 1. Nikolič (Jugoslavija) 2'4"9 
višina: 1 Hrepevnik (Jugoslavija) 176 

centimetrov
kopje: L Urbančič (Jug.) 59,38 m 
400 m: Szykora (Avstrija) 53"7, 4.

Bašič (Jugoslavija) 54"6 
4x100 m: L Jugoslavija 46"3 
krogla- L Silvario (Portugalska) 14.05 

metra
daljina: 1. Antenen (Švica) 6,25 m.

2. Franzotti (Jugoslavija) 6.20 m 
200 m: 1. Pavličič (Jugoslavija) 23”5 
disk: 1. VVauters (Belgija) 50,62 m, 3.

Stojkovič (Jugoslavija) 47.26 m 
100 m ovire: 1. Antenen (Švica) 13"7, 

2. Fočič (Jugoslavija) 13"9 
1500 m: 1. Valero (Španija) 4'21”J, 

2. šušnjar (Jugoslavija) 4'22"
4x400 metrov: 1. Švica 3 40 6. 2. Ju

goslavija 3'41”6 (nov državni rekord). 
Končno stanje: l. Jugoslavija 67

tečk. 2. Švica 57.5, 3. Avstrija 47.5. 
4 Belgija 42, 5. špar.ija 35 in 6. 
Portugalska 24.

Bruno Križman

DUNAJ, 2. — Tudi v avstrijskem 
nogometnem prvenstvu naj bi po 
nekaterih ves'eh prišlo do neredno- 
sti in do podkupovanja. Nekateri 
dunajski dnevniki so danes objavili 
izjave tehničnega vodje kluba First 
Vienna po katerih naj bi bile tek
me, ki so jih od grali Vienna, Sturm 
iz Gradca, F.isenstadt in Austria iz 
Celovca kand dati za izpad v dežel
ne lige, že vnaprej od'očene.

Predsednik avstrijske nogometne 
zveze je dunajskega tehnika pova
bil, naj se predstavi s temi dokazi 
pred zvezno nogometno komisijo.

Dr,
Aleksander 
Gala • Peter

Partizanski 
zdravnik «*•

Spomini iz bogatega, pa »udi težkega življenja partizanskega zdravnika

Bila bi na preveč nedostopnem kraju. Ce pa bi Italijani 
zvedeli zanjo, bi jo še preveč lahko dosegli iz Trnovskega 
gozda odkoder je bil dostop dosti lažji.

Od tam ni imelo smisla pošiljati bolnikov v že organizi
rano sanitetno postajo št. 1 v Idrijo. Zato sem jih pustil kar 
tam Dal sem jim nekaj zdravil In navodila, kako naj se 
zdravijo. Naročil sem jim, naj se po ozdravitvi priključijo 
naj bližnji enoti. Do enote bodo lahko našli, saj so bili vsi 
domačini. Ce pa bo kdo šel po svoji poti in se ne bo vrnil 
v partizane, ga bomo imeli za dezerterja. Takega čaka kazen, 
ki jo redko kdo «prenese», sem še rekel. Kasneje sem zvedel, 
da so se po kakih štirinajstih dneh vsi iz «bolnice» razšli po 
enotah. Med njimi ni bilo omahljivca.

Z Jelkom in kurirjem smo se vrnili v brigado, ki se je 
med tem že premaknila dalje v Jelenov dol blizu Mrzlega 
loga. Tako je bilo v taborišče brigade nekaj ur hoda Več kot 
prej. Kurir Vojko naju je pripeljal, hodili smo le ponoči, do 
javke «Pri treh bratih)). V Trnovskem gozdu stoji še danes 
na tem mestu redka jelka, kjer iz enega debla že pri dnu ra
stejo tri debele jelke — «trije bratje«. Svoje vrhove so po
gnale visoko v nebo. Tu sva se pridružila kurirjem iz brigade 
in prispela v taborišče, ko je že vse spalo.

Tiste dni v prvi polovici aprila naša enota skoraj ni ime
la miru. Nenehoma smo se selili iz kraja ,v kraj, kar nas je

vse močno izčrpalo. Malo hrane ln še manj počitka mi je 
jemalo voljo do vsega. Komaj smo dobro prišli na mesto, 
kjer naj bi se brigada odpočila, že je naslednjo noč ali pa 
še podnevi krenila dalje. S takimi manevri smo se izogibali 
borbam, katerih izid bi bil za nas verjetno poguben. Sovraž
nik je takrat držal velike sile v teh krajih. Bil je priprav
ljen, da vsak hip udari proti nam, kakor hitro bi nas kje 
zasledil. Zato smo morali biti nadvse mobilni. Tako stanje 
Je trajalo vse v drugo polovico aprila in še naprej.

Nekoč ko je bila brigada blizu Mrzle Rupe, sem se do
govoril s'štabom brigade, da obiščem konspiratdvno bolnico 
na Oblakovem vrhu, ki je imela oznako sanitetna postaja 
št. 2. Z Jelkom sva se odpravila v grapo pod Mrzlo Rupo. Pri 
starem mlinu je bila kurirska javka. Bilo je temno ko v 
rogu. Sedela sva v bližnjem grmovju in čakala, da se pojavi
ta kurirja, ki sta vzdrževala zvezo z Oblakovim vrhom. Okoli 
desete ure zvečer sta se izvili Iz teme dve postavi. Bila sta 
kurirja. Hudo se jima je mudilo. Z Jelkom sva ju poslušala 
in bila pripravljena takoj oditi. Ko sta povedala, kako se 
bo treba obnašati po poti in predvsem hitro hoditi skozi noč, 
Je najprej eden, nato še drugi odšel iz mlina. Mislil sem, 
da sta šla odpravit potrebo, ker se nista poslovila. Z Jelkom 
sva čakala še naprej. Toda zaman, kurirjev ni bilo več. Odšla 
sta v gluho noč in naju pustila v mlinu.

Zaradi tega nesporazuma nisva šla v sanitetno postajo 
št. 2, ampak sva se vrnila v brigado. Kasneje me je pot za
nesla na Oblakov vrh, vendar šele po razpadu Italije, ko sem 
na Rupd organiziral okrevališče št. 2 za potrebe rekonvale
scentov in lahkih ranjencev centralne vojne bolnice.

Aprila 1943 je domačin iz Krnic Janez Magajna zgradil 
podzemni bunker v gmajni blizu hiše na Hribu. Vhod v skri
vališče je bila majhna odprtina, zakamuflirana s smreko. 
Italijani so pogosto obiskali Krnice in okoliške hribe. Kma
lu po ustanovitvi bolnice so baje celo zvedeli zanjo in jo

iskali, vendar je niso odkrili. V bolnici se je zdravilo le ne
kaj ranjencev in je prenehala delovati že precej pred raz
padom Italije. Po odhodu brigad na Tolminsko, pa tudi ka
sneje so se enote bolj malo zadrževale na področju Oblako
vega vrha in tako ni bilo novih ranjencev.

Tisto leto je bila velika noč konec aprila. Gregorčičeva 
brigada je bila še vedno v Trnovskem gozdu. Vreme se je 
medtem izboljšalo, postalo je topleje. V nižjih legah so se 
gozdovi obarvali s svežo, bledo zeleno barvo mladega listja. 
Pomlad je že močno pritiskala tudi v višje lege, bliže k nam. 
Snežene zaplate, ki so še pred kratkim prekrivale severna po
bočja, so tudi od tam izginile.

Trpeli smo vsakovrstno pomanjkanje. Kar Je bilo Vipav
cev med nami, so si želeli bliže k Vipavi. Tam nam ne bo 
manjkalo kruha, so govorili in nam s tem burili domišljijo, 
ki je ni balo moč kar tako potolažiti. Ni čudno, da je v bri
gadi zavladalo pravo navdušenje, ko se je zvedelo, da se 
bomo premaknili proti Vipavi.

Odpravili smo se na dolgo pot proti Benečiji. Iz gozdov 
ob izviru Idrijce smo se umaknili prek Golakov In Kozjih 
sten v gozdove prav za Kucljem. Tam naj bd ostali kak dan, 
je bilo rečeno. Pihala je burja ln kmalu razpihala redke me
glice, ki so se še podile od severa. Kmalu je bilo ozračje čisto. 
Napravil se je lep dan.

V taborišču Je vladalo dobro razpoloženje. Morda je na 
nas dobro vplivalo tudi to, da je bila velikonočna nedelja. 
Se spomnil se ne bi na to, toda še preden smo prišli na po
ložaj, je štab brigade poslal v Vipavo patrolo, sestavljeno iz 
domačinov, ki so dobro poznali razmere v vaseh po dolini. 
Poleg novic so prinesli mlečnega kruha, pirhi?v in pršuta. 
Vsak izmed nas je dobil košček rumenega kruha pa eno trdo 
kuhano jajce in košček pršuta. Vsega je bilo malo, premalo 
za toliko ljudi. V brigadi, sestavljeni iz dveh bataljonov, nas 
je bilo blizu dvesto. Pozornost ljudi v dolini, da obdarijo svo

je borce s skromnimi dobrotami, je še bolj dvignila praznil 
no razpoloženje, ki nas je že tako zajelo zaradi bližine Vipavi 

Nekdo mi je predlagal, naj si ogledamo Vipavo. Razgle 
s Kuclja je bil edinstven. Zaradi lepega vremena je bila vic 
ljivost odlična. Stal sem na vrhu hriba, skrit za grmovjen 
da me ne bi od daleč kdo opazil, in užival v prečudovlter 
razgledu. Globoko pod menoj je zelenela Vipavska dolina, nekj 
daleč čez Kras se je belila gladka površina Jadranskega mo: 
ja. Lepa, zelo lepa pokrajina. Dejstvo, da jo moram gledal 
skrivoma, me ni mnogo motilo, kmalu bo prišel čas, ko b 
tudi Kucelj svoboden in z njim sva naša zemlja, kjer žlvij 
naši ljudje. Ta čas ni bil več daleč, le še nekaj mesecev na 
Je ločilo od končnega razpada Italije. Do takrat pa Je bil 
potrebno še marsikaj prestati.

Popoldne na velikonočno nedeljo so kuharji skuhali j 
cel bataljon bomo- kosilo, ki me je vrnilo v vsakdanjost. P< 
vsem sem se spet zavedel položaja, ko se je popoldne brigad 
razporedila v kolono in se odpravila dalje. Redko doživetje 1 
trajalo le kratek čas. Nismo si še odpočili od naporne noči 
hoje in že smo bili spet na maršu proti tolminskim hribon 

S Čavna smo krenili kmalu popoldne Kolona se je vil 
skozi gozd proti severu. Morali smo hoditi kar se da nesli 
no, ker smo se bližali kasarni, ki so jo imeli tedaj Italijai 
še sredi Trnovskega gozda na Malih Laznah. Bil je še dan, k 
so predhodnice javile, da vidijo vojake, kako opravljajo rtusr 
dolžnosti. Po njihovem vedenju ni bilo opaziti, da bi nas zi 
čutili. Hodil sem na začelju kolone. Blizu mene je bil partiza 
Tonček. Na glavi je imel poveznjen velik, 60-litrsld kotel, 
katerem so kuhali hrano za bataljon. Izpod velikega kot 
so se videle samo njegove kratke noge. Kotel je imel zavit 
odojo, kar se mi je zdelo čudno. Vprašal sem ga: «Mar i 
bojiš, da se bo prehladil ali kaj, da si ga ovil z odejo?« «MoN 
doktor,« mi pravi, «to je zaradi konspiracije«.

(Nadaljevanje sledi)



JS«'-' 
C

TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica
GORICA, Ul. 24 Magglo 1 — Tel. 83 3 82 
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnapre|: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija »Dan« 
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

Uredništvo, uprava, oglasni oddelek, PRIMORSKI DNEVN
Stran 8 V SLIKAH 3. julija 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
«ADIT» ■ DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200. finančno •
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. »Mali oglasi* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem odaelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.

Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja In tiska ZTT • Trsf

Kotalkarski praznik mladosti na Opčinah

Reški študentje v Dolini Športno društvo «Polet» na 
Opčinah je za zaključek šport
ne sezone 1972/73 priredilo 
vrsto športnih prireditev in v 
nedeljo zvečer nagradilo naj
bolje uvrščene ekipe. Toda vi
šek nedeljskega večera je bil 
vsekakor nastop mladih ko
talkarjev. Čeprav so kotalkarji 
nastopili z istim sporedom že 
v četrtek in nato še v soboto 
zvečer, je zaključna prireditev 
privabila še v tretje na dvo
rišče Prosvetnega doma okrog 
2000 gledalcev, ki so bili do
besedno očarani nad tem, kar 
so znali pokazati mladi umet
ni kotalkarji na cementni plo
ščadi. Ne le da so bili prisrč
ni s svojo spontanostjo, poka
zali so tudi, da so se pod vod
stvom sposobnega in požrtvo
valnega trenerja naučili umet
nosti kotalkanja do take mere, 
da so nekateri med njimi že 
kar briljirali v eleganci in te
žavnih likih, ki jih lahko pra
vilno ocenjuje le tisti, ki se 
nekoliko spozna na zahtevnost 
tega športa. Toda krivično bi 
bilo izvzemati le najboljše: vsi 
so si zaslužili spontani aplavz 

množice

Praznik vina v Križu

Tradicionalni festival komunističnega tednika v Dolini je tudi letos, zlasti v nedeljo pod večer, pri
vabil pod košate hraste številno občinstvo, kateremu sta spregovorila novoizvoljena komunistična de
želna svetovalca Dušan Lovriha in inž. Antonino Cuffaro. Veliko navdušenega aplavza pa je bil de
ležen folklorni ansambel »Študent« z Reke, ki je izvajal plese in pesmi jugoslovanskih narodov, 
zlasti hrvatske. Gornji sliki prikazujeta dva posnetka z nastopa ansambla. Festival se je začel že v 
petek zvečer in nadaljeval tudi v soboto. V petek, ko je nekoliko nagajalo vreme, je od predvi
denih dveh zborov nastopil samo domači zbor »Valentin Vodnik«, v soboto pa se je poleg do
mačega tbora predstavil tudi zbor »Slavec« iz Ricmanj. Oba večera je igrala godba na pihala iz 
Ricmanj, za plesno glasbo pa je vse tri večere do pozne ure skrbel ansambel »The Lords». Praz

nik je uspel v vseh ozirih in potrdil vitalnost naših prosvetnih skupin v Bregu

Koncert za partizanski spomenik
Pasji dnevi
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V četrtek zvečer je bil v Mačkoljah koncert, ki sta ga priredila prosvetno društvo »Valentin Vod
nik« iz Doline in godba na pihala iz Brega. Čisti dobiček je bil namenjen domačemu odboru za
postavitev spomenika padlim domačinom v narodnoosvobodilni borbi. Koncert je bil na dvorišču go
stilne »Tul«, katere lastnik je v ta namen rade volje dal na razpolago svoje prostore. Koncerta se
ie udeležilo veliko število ljudi ne le iz vasi, temveč tudi iz drugih krajev v Bregu m iz mesta.
Vsakdo ie čutil v sebi dolžnost, da s svojo prisotnostjo in s svojim gmotnim prispevkov podpre 
to plemenito pobudo domačinov in obeh društev. S spomenikom, za katerega je izdelal idejni osnu
tek domači geom. Ude Tul, se bo tako tudi ta vas, ki je toliko pretrpela m žrtvovala v NOB, pri
družila tistim, ki so take spomenike svojim junakom postavili že prej. Spomenik v Mackoliah bo do
mači mladini v stalno opozorilo, da je treba vrednote NOB in s k.vjo najboljših sinov plačano svo
bodo braniti z aktivno narodno in napredno dejavnostjo. (Na sliki nastop zbora -.Valentin Vodnik«)

V soboto zvečer se je zaključil tridnevni že tradicionalni »Praznik rib in vina« v Sv. Križu. Kot 
vsako leto doslej, je bilo tudi letos na prazniku veselo in živahno, saj so bili vse tri večere na 
sporedu nastopi pevskih zborov, godbe na pihala, športna tekmovanja in slikarski «ex tempore« za 
mlade. V soboto zvečer sta nastopila kar dva domača zbora, najprej šolski zbor osnovne šole »Al
bert Sirk« in nato moški zbor prosvetnega društva «Vesna». Otroci, ki jih vidimo na sliki, so za
peli prav lepo kakih deset narodnih pesmi. Prav toliko pesmi je zapel tudi zbor »Vesna«. Kot zna
no je prireditelj tega praznika domači Konzorcij pridelovalcev vina tržaške občine, kateremu pred
seduje že nekaj let Miro Sedmak. Člane odbora vidimo na sliki. V soboto proti večeru bo v Križu 
nagrajevanje vinogradnikov, ki so razstavili svoja vina, katere je ocenila posebna komisija. Vino je 
bilo letos še posebno dobro, saj so ga v dveh oziroma treh večerih prodali do zadnje kapljice

Po precej nestalnem vremenu so se končno začeli »pasji dnevi«. 
Živo srebro se je dvignilo nad poprečno raven in zlasti v mestu 
je bilo v zadnjih dveh, treh dneh soparno, da je bilo kar težko 
zdržati. Mnogi so se podali na Kras in si poiskali senco pod 
drevjem kraških gostišč, ljubitelji morja pa so navalili na kopali
šča. Barkovljanski školji so bili natrpani z goloto od začetka Bar- 
kovelj pa tja do Miramara. K sreči je še v pravem času prišlo 
tudi dovoljenje za kopanje v morski vodi, ki najbrž le ni tako hu
do umazana ali celo okužena, da bi bila zdravju škodljiva. Komur 
pa je bilo sonca le preveč, se le umaknil pod mlade borovce, 
kot kaže gornja slika. Borovci bodo že prenesli svoje goste, trava 

pod njimi pa najbrž ne


